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T IS K  IN  EVROPA  
D E Ž E L

V P A R L A M E N T U  O D L O Ž E N A  R A Z P R A V A  O  Z A Š Č I T I

Vprašanje javnih občil je vedno živo 
in aktualno. Dandanes je tisk pomembno sredstvo jav
nega obveščanja, saj kljub modernim tehnologijam, kot 
so faks, e-mail itd. ohranja, svojo prvenstveno vlogo. Ta
ko ima danes časopis še vedno svoje tradicionalno po
slanstvo. In to ima kot vsi drugi mediji tudi naš slovenski 
tisk od Vodnikovih Lublanskih Noviz ob koncu 18. sto
letja pa mimo Bleiweisovih Novic in Slomškovih Drob
tinic vse do naših dni. To poslanstvo s svojimi močmi 
nadaljuje tudi naš list. Prav zato tiskana javna občila (dnev
niki, tedniki, mesečniki itd.) odigravajo v sodobni družbi 
nenadomestljivo vlogo. Se zlasti v tej novi Evropi (naš 
Kosovel lepo poje o problemu Nove Evrope, Nove Evrope 
z Novim človekom), ko postajajo meje vse šibkejše in - 
za nas še posebno - ko se tudi Slovenija pripravlja za 
vstop v Evropsko unijo.

Prejšnje dni je bil v Monzi v veličastni V illa Reale vse
državni posvet Zveze italijanskih katoliških tednikov 
(FISC) o temi Krajevni časopisi v Evropi dežel. Gotovo 
je ta tema lahko povod v različne poglede in komen
tarje, predvsem pa za mesto lokalnega tiska in časopi
sja nasploh.

S k u p n o  z zvezo  FISC je to  z b o ro v a n je  p r i r e d i l k a to 
liški tednik I I  C ittadino iz Monze. Na zborovanju so 
sodelovali uredniki katoliških tednikov iz vse države. 
Veliko je bilo predavateljev, med njim i znani časnikarji, 
cerkveni predstavniki itd. Med njim i sta govorila gene
ralni vikar milanske nadškofije msgr. Giudici in znani 
kardinal Ersilio Tonin i iz Ravenne, ki je tudi vodil za
ključno somaševanje v stolnici v Monzi. Kardinal Ersi
lio Tonini in znani časnikar Enzo Biagi pa sta imela zve
čer okroglo mizo o tej tematiki. Zanimiv pa je bil tudi 
pregled stanja deželnih časopisov v državah Evropske 
unije, ki ga je podal eden od predavateljev. Slo je pred
vsem za Belgijo, Nizozemsko, Veliko Britanijo, Nemčijo 
in Španijo.

Evropa dežel in narodov je pojem, ki je tudi nam 
Slovencem v Italiji že od vedno zelo blizu. V  procesu ev
ropske izgradnje smo prav mi vedno poudarjali to d i
menzijo Evrope nasproti Evropi držav oz. vlad. Zato 
menimo, da je prav v tem okviru možno naše sodelo
vanje v perspektivi združene Evrope. Z  vsemi možnimi 
sredstvi si moramo namreč prizadevati, da smo v tem 
procesu evropske integracije prisotni in aktivni. To velja 
še posebej za naša javna občila, tako časopise in revije, 
kot tudi za radio in televizijo.

M isli ob tem simpoziju so lahko raznolike, a vsekakor 
pozitivne. Urednik časopisa L'Eco di Bergamo je v zve
zi z vlogo krajevnega tiska zgovorno pripomnil, da ta 
ne bo ponavljal shem velikega dnevnika, kot je Corrie- 
re della sera. To vsekakor drži. Vloga krajevnega časo
pisa je tako v domačem kot v evropskem merilu vseka
kor bistveno drugačna od velikih medijev {Le Monde, 
Times itd.). Vedno pa bo krajevni tisk - tudi naš - prist
no zrcalo dogajanja in življenja, področja ter ljudi, s ka
terimi živi.

DREJ BRATUŽ

NI POSLUHA ZA MANJŠINE
DRAGO LEGISA

Žal se je spet izkazalo, da 
uradna Italija nima razume
vanja za problematiko jeziko
vnih in narodnih manjšin. Ko 
je že vse kazalo, da bo senat 
na začetku prejšnjega tedna 
dokončno izglasoval zaščitni 
zakon za manjšinske skup
nosti v državi (skupno jih je 
12), seje seja morala končati 
zaradi nesklepčnosti. Ta za

kon je že bila odobrila po
slanska zbornica, zato ni sko
raj nihče dvomil, da ga ne bo 
izglasoval tudi senat. Ni tre
ba posebej poudarjati, s kak
šnim veseljem so ga pričako
vali zlasti naši sosedje Furla
ni (tisti zavedni, seveda). Ker 
se je  m edtem  začela tako 
imenovana proračunska se
zona in imajo denarne zade
ve prednost tudi v parlamen
tu, je bila razprava o vseh
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drugih problemih odložena. 
To pomeni, da je  bila razpra
va o zaščitnem zakonu, ki ga 
tako težko pričakujejo zave
dni Furlani, odložena najmanj 
do konca prihodnjega mese
ca. Da ne bo nesporazumov, 
pojasnjujemo, da ta zakon 
neposredno ne zadeva naše 
slovenske manjšine, vendar 
je bila tudi razprava o tako 
imenovanem Masellijevem 
zakonskem predlogu, ki se

NOVI URBANISTI
ČNI NAČRT GORIŠKE 
OBČINE GROZI Z 
RAZLASTITVIJO 
SLOVENSKE ZEMLJE 
V ŠTANDREŽU V 
PRID INDUSTRIJSKE 
C O N L .  l ' K O r i  

KRIVIČNIM UKRE
POM SO SE M O BILI
ZIRALE SLOVENSKE 
POLITIČNE IN CIVIL
NE ORGANIZACIJE. 
PODROBNEJE O TEM 
NA 10. STRANI.

O B  R A Z P R A V I  V  P A R L A M E N T U

ODNOS ITALIJE DO MANJŠIN
ALOJZ TUL

Sedanji trenutek je ravno 
pravšnji za analizo odnosov 
italijanske države do drugač
nih narodnih in jezikovnih 
skupnosti, ki v njej živijo. Po 
doseženem zedinjenju sredi 
prejšnjega stoletja je Alber- 
tinski statut (danes bi rekli 
kraljeva ustava) dopuščal v 
Piemontskem parlamentu ra
bo francoskega jezika, ki je 
bil zgodovinsko materni jezik 
Savojcev. To določilo je bilo 
postopno dejansko odprav
ljeno v nekaj desetletjih. E- 
nako se je zgodilo s franco
skim jezikom v dolini Aosta. 
Nobene zaščite ni bilo za be
neške Slovence, ki so prišli 
pod Italijo leta 1866.

Po prvi svetovni vojni so se 
v mejah povečanega ozemlja 
Italije znašle tri dokaj obstoj
ne manjšinske skupnosti, in 
sicer južnotirolski Nemci in 
primorski Slovenci ter istrski 
Hrvati. Kot formalno zmago
vita država Italija ni sprejela 
nobenih obveznosti do ome
njenih narodnih manjšin. Na
sprotno, od vsega začetka za
sedbe pridobljenih ozemelj, 
se je otepala spoštovanja pra
vic teh manjšin, ki sojih uživa
le pod Avstrijo. Z nastopom 
fašizma pa je začela s sistema
tičnim zatiranjem teh manjšin, 
ki je zajelo vse aspekte njiho
vega življenja, od rabe jezika 
do šol in gospodarskih usta
nov ter kulturnih društev. Po
sledice tega zatiranja in pre

ganjanja se še danes obču
tijo. Po drugi strani bi priča
kovali, da se bo odnos de
mokratične italijanske države 
do narodnih manjšin temelji
to spremenil v pozitivni sme
ri. Dva namestniška odloka 
v korist južnih Tirolcev sta b i
la sprejeta jeseni 1945. Usta
vodajna skupščina je res vne
sla v novo ustavo 6. člen, ki 
izrecno govori o zaščiti jezi
kovnih manjšin. Ustava je, 
kot znano, začela veljati 1. ja
nuarja 1948. Še prej, leta 
1946, je pred sprejetjem us
tave povojna Avstrija dosegla 
določeno zaščito za nemško 
manjšino v Južnem Tirolu v 
okviru znanega sporazuma 
De Gasperi-Gruber.
.................... STRAN 2

nas neposredno tiče, iz istih 
razlogov odložena in se bo, 
če ne bodo nastale nove ovi
re, nadaljevala prav tako ko
nec novembra (seveda v po
slanski zbornici).

Kar se je zgodilo prejšnji 
teden v rimskem senatu, je 
znani in ugledni furlanski čas
nikar msgr. D uilio  Corgnali 
v videmskem katoliškem ted
niku La vita cattolica označil 
za “formalno in ustavno sra
moto". 'Že 50 let čakamo - je 
napisal - na izvedbo ustavnih 
določil; 15 let je že poteklo, 
odkar zakonski predlog ki naj 
bi omogočil izvedbo 6. čle
na republiške ustave, kroži po 
rimskih parlamentarnih dvo
ranah, a se še ni našla pot, ki 
bi pripeljala do njegove do
končne odobritve. Temu so 
vzrok ali obstrukcija ali ma
lomarnost ali predčasni ko
nec legislature. Hkrati pa so 
jih  polna usta m ultikulturno
sti, družbene strpnosti, pra
vice, da si lahko drugačen, 
spoštovanja posameznih i- 
dentitet in podobno. V resni
ci pa to državo - je zaključil - 
še vedno označujejo nekul
tura, nestrpnost in neizvaja
nje zakonov."

Pravkar napisane ostre be
sede so posledica hudega ra
zočaranja, ki so ga spet do
živeli zavedni Furlani, tokrat 
tudi proti vsakemu pričako
vanju. Omenjeni katoliški ted
nik je  namreč samo en teden 
prej zelo laskavo pisal o po
teku obiska predsednika ev
ropske komisije Romana Pro
dija v Vidmu in Passarianu, 
torej v samem srcu Furlanije. 
Šlo je med drugim za prvi Pro
dijev obisk v Italiji, odkar je 
postal “evropski prvi mož", 
kot ga je bil označil tednik La 
vita cattolica. "Evropa pome
ni izziv!" je  dejal Prodi in na
daljeval: "Doseči moramo ci
lje, ki nam jih  je  zaupala zgo
dovina. Nobene zgodovinske 
spremembe pa ne moremo 
narediti, če zatiramo deželne 
ali narodne korenine.

STRAN 2

POSKUSNA DOBA ZA ČEZMEJNO TV
Jurij Paljk /  intervju 
ROBERT FAGANEL

Harjet Dornik

V L ju b lja n i so počastili 
spomin na dr. Lava 

ermelja, znanstvenika, 
primorskega rodoljuba  
in  glasnika tragične 

sode Primorske 
pod fašizmom.
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S 1. STRANI

NI POSLUHA  
ZA.. .

Spoštovanje deželnega 
jezika omogoča delo na vseh 
deželnih območjih, ker se pri 
tem uporabljajo njihovi jezi
ki. Evropa je sposobna poskr
beti za skupno bivanje razli
čnih držav in različnih naro
dov, četudi so drug od dru
gega še tako daleč, vendar 
pod pogojem, da vsakdo o- 
hrani svoje korenine. To je pr
vi pogoj za uspeh. Lahko kljub 
temu ostane v sklopu ene sa
me organizacije, sposobne 
za sprejemanje velikih odlo-

! čitev. Evropa ni zatrla nobe
nega naroda, nasprotno, po
skrbela je, da so spet oživeli 
deželni jeziki in da so spet o- 
živele avtonomije."

M in ilo  pa je le pičlih nekaj 
dni, pa so zavedni Furlani in 
pripadniki ostalih manjšinskih 
skupnosti v državi doživeli 
mrzlo prho! Kaj pa naj pore
čemo Slovenci v Italiji, ki že 
desetletja in desetletja čaka
mo na zaščito svojih osnov
nih narodnih pravic, to je na 
odobritev ustreznega zakona. 
Naša pričakovanja ne teme
ljijo le na 6. ustavnem členu 
("republika varuje jezikovne 
manjšine s posebnim i nor
mami"), ampak tudi na obve-

Z  N O V I M  L E T O M  P R E D V I D O M A  R E D N O  O D D A J A N J E

POSKUSNA DOBA ZA ČEZMEJNO
TELEVIZIJO

zah, ki jih je Italija sprejela s 
podpisom mednarodnih po
godb in sporazumov, da ne
izvajanja norm in predpisov 

| v našo korist niti ne omenja
mo, čeprav so te norme in ti 
predpisi sestavni del italijan- 

i skega pravnega reda. Dozdaj 
je  b ilo  spoštovan je  tak ih  

j norm in predpisov zagotov- 
i Ijeno le s posegom sodne o- 
blasti, na katere so se s po
močjo odvetnika obrnili ne
kateri (žal redki) pogum ni 
posamezniki. So to tisti po
zitivni prem iki, o katerih je 
pred dnevi po osrednji slo
venski te leviziji govoril šef 

j slovenske diplomacije?

S 1. STRANI

O D N O S
ITALIJE. . .

Nekatere obveznosti tudi 
na področju manjšin so bile 
vnesene v besedilo mirovne 
pogodbe z Italijo leta 1947. 
Zaradi prisotnosti Slovencev 
je bila leta 1963 deželi Furla- 
niji-Julijski krajini priznana av
tonom ija s posebnim statu
tom. Leta 1954 je Italija pod
pisala Londonski memoran
dum s priloženim Posebnim 
statutom  za manjšine, leta 
1975 pa je bila podpisana O- 
simska pogodba. Vseh prav
kar omenjenih obveznosti do 
slovenske narodne manjšine 
italijanska država skoraj v ce
loti ni upoštevala, tako da še 
danes čakamo na pravični za
ščitni zakon.

Predlog takšnega zakona 
je trenutno v plenarni razpra
vi v poslanski veji italijanske
ga parlamenta, čeravno so bi
li prvi zakonski predlogi v lo
ženi že okrog leta 1970. Ne 
bomo tu navajali vseh razlo
gov, s katerimi italijanska stran 
opravičuje večdesetletno za
m udo glede zaščite Sloven
cev. Om enili bi le izgovarja
nje, češ da večina italijanske 
javnosti in strank temu na
sprotuje. Upali smo, da bo 
vlada O ljke pogumno prese
kala ta gordijski vozel. Name
sto tega je začela taktizirati z 
nacionalistično desnico s kle- 
stenjem zakonskega predlo
ga, ki so ga izdelale glavne 
manjšinske komponente, ta
ko da smo danes na točki, ko 
se moramo odgovorno vpra

šati, ali je Masellijev zakonski 
predlog za manjšino sploh še 
sprejemljiv.

Kljub popuščanju desni
čarskim nacionalističnim si
lam se slednje niso odpove
dale obstrukciji v parlamen
tu in napovedujejo odločno 
glasovanje proti zakonskemu 
predlogu. To je  potrdil sam 
glavni ta jn ik  Nacionalnega 
zavezništva Fini na zborova
nju, ki je  bilo 8. oktobra v Tr
stu. Kot neučinkovito seje iz
kazalo lansko srečanje Fini- 
Violante v Trstu, prav tako ra
zna povabila "na novo" in "slu
čajna" srečanja v Rimu med 
tržaškim tajnikom Levih de
mokratov in poslancema Me- 
nio in Finijem.

Če je klestenje zakonske
ga predloga imelo namen, da 
bi pom irilo  nacionalistično 
desnico, bi morale levosre
dinske politične sile zdaj ne
mudoma odobriti zaščitni za
kon, in sicer takšnega, kot si 
ga želi prizadeta manjšina in 
kot bi zahtevala pravičnost; 
če tega ne bodo naredile, po
meni, da lahko upravičeno tr
dimo, da so "klestenje" zakon
skega predloga opravile zara
di sebe in ne zaradi desnice.

Kako brezbrižen in omalo
važujoč odnos imajo najvišji 
izvoljeni italijanski predstav
niki do problematike manjšin, 
dokazuje sveže dejstvo, da so 
morali v senatu že dvakrat v 
petnajstih dneh odložiti gla
sovanje o zakonski zaščiti 
manjšin jezikovnih skupnosti 
v Italiji. Senator Cicero bi v sta
rem Rimu dejal: "Quousque 
tandem..." (do kdaj vendar).

KRATKE

KANCLERJEVA STRANKA 
PRESTALA PREIZKUŠNJO

V nedeljo, 10. t.m., so bile 
v Berlinu občinske volitve, ki 
so predstavljale veliko preiz
kušnjo predvsem za socialde
mokratsko stranko. Njihov izid 
bi pokazal, če se nadaljuje ob
čutno nazadovanje te stran
ke, ki je zdaj na vladi na zvez
ni ravni. Izidi volitev pa so v 
nedeljo pokazali, da je  stran
ka kanclerja Schroderja sicer 
nazadovala, a da ni doživela 
usodnega poraza. Zbrala je 
22,5% glasov, torej le 0,9% 
manj kot pred pe tim i leti. 
Prodorno je tudi tokrat zma
gala krščansko-demokratska 
stranka, ki je prejela nad 40% 
glasov in potrdila svojega do
sedanjega župana Diepgena. 
Zanim ivo je, da so na obm o
čju nekdanjega vzhodnega 
Berlina neokomunisti zbrali 
17,6% glasov, in sicer kar 3% 
več kot na prejšnjih volitvah. 
Za 3% pa so nazadovali Zele
ni, ki so zbrali kakih 10% gla
sov. V Berlinu se bo obnovi
la t.i. velika koalicija, torej za
vezništvo med krščanskimi 
demokrati in socialisti.

PO RTUG ALSKI S O C IA L I
STI N A P R ED O V A LI

Na državnozborskih vo lit
vah na Portugalskem je socia
listična stranka dobila abso
lutno večino v parlamentu. Gre 
za veliko zmago dosedanjega 
predsednika vlade Antonia 
Guteresa. Ta je do zdaj vladal 
s podporo komunistov, ker je 
njegova socialistična stranka 
imela v parlamentu 112 po
slancev od skupnih 230.
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Še pred kakim tednom je 
kazalo, da bo Čezmejna tele
vizija lahko stekla po novem 
letu, zdaj pa lahko zapišemo, 
da je od ponedeljka, 11. t.m., 
sicer v poskusni obliki, že po
stala stvarnost. Do zastojev 
in ovir je prišlo zaradi pom i
slekov in zadržkov, ki jih  je 
bila izrazila italijanska manj
šina v Sloveniji, ker je želela 
zagotovil, da ne bodo okrnje
ni italijanski sporedi po TV 
Koper - Capodistria. Kaže, da 
so se ta vprašanja rešila in za
držki so padli.

Pravo razsežnost tega po
vezovalnega medijskega na
črta, ki bo v poskusni dobi 
trajal do konca leta, je zaslu
titi v besedah koordinatorja 
čezmejne televizije Filiberta 
Benedetiča, ki je  v izjavi za 
tisk poudaril, da je  "pomen 
tega projekta ne samo v so
delovanju med sosednjima 
državama in RTV hišama teh 
držav, ampak tudi v bogatit
vi programov za manjšine, 
bistvenih za obmejno sode
lovanje in spoznavanje ter u- 
trjevanje medsebojnih odno
sov v prostoru, ki je bil tako 
rekoč do danes žrtev komu
nikacijskih blokad".

Od ponedeljka torej lahko 
po tre tji deželni televizijski 
mreži RAI 3 - bis , po kateri 
lahko spremljajo večerne pro
grame v slovenščini, od 18.45 
do 19. ure gledamo sloven

sko informativno oddajo TV 
Koper, se pravi Primorsko 
kroniko, od 19. do 19.30 pa 
italijanski dnevnik. Po kopr
ski televiziji v neposrednem 
prenosu pa od 14. do 14.20 
italijanski dnevnik deželnega 
sedeža RAI, ob koncu italijan
skih sporedov po Kopru, pre
dvidoma od 23.30 do 23.50 
pa ponov itev  slovenskega 
dnevnika, ki ga pripravljajo 
kolegi slovenskih radijskih in 
televizijskih poročil RAI in jih  
prvič po tretji mreži bis od
dajajo ob 20.30. Pri tem je 
treba poudariti prav odgovor
no zadržanje slovenskega u- 
redništva televizijskih poročil 
v Trstu, ki je pristalo na to za
časno zakasnitev predvajanja 
televizijskega dnevnika. Prvo 
poskusno oddajanje je bilo 
uspešno, le obžalujemo, da 
so zaradi prej načrtovanega 
sporeda TV Koper - Capodi
stria slovenski tržaški televi
zijski dnevnik oddajali veliko 
kasneje, tudi po koncu svojih 
ponovitev. Kljub vsej dobri 
volji, ki so jo  pokazali časni
karji pri slovenskih poročilih 
RAla in ostali ljudje, ki sode
lujejo pri tej novi pobudi, u- 
gotavljamo, da stvari še zda- 

! leč niso jasne, kakor tudi ni 
jasnosti glede finančnega kri- 

I tja stioškov za nove obvez - 
nosti oz. glede reševanja de
janskih potreb, ki jih  bodo 
imeli za izdelavo teh spore

dov, saj se že za redno delo 
soočajo z velikim i težavami 
zaradi pomanjkanja osebja in 
primerne tehnologije.

Z  novim letom se bo pred
vidom a začelo redno delo
vanje čezmejne televizije oz. 
t.i. medijskega načrta "LYNX" 
NT 2000, ki naj bi še bolj raz
členjeno in usklajeno skrbel 
za televizijske izmenjave in 
skupno oblikovanje progra
mov z namenom, da bi slo- 
vensko-italijanska naveza po
stopno presegla ta obseg in 
se razširila še na avstrijsko 
Koroško in zaobjela verjetno 
tudi hrvaški del Istre. Finan
čno gledano, bosta čezmej
no televizijo podprli obe dr
žavi, se pravi Slovenija in Ita
lija, pričakujejo pa, da bo vsaj 
delno to novo televizijsko po
nudbo financirala sama Ev
ropska zveza.

Kot smo napisali, je slo
venski dnevnik, ki ga priprav
ljajo naši kolegi v Trstu, na 
sporedu po koprski televiziji 
šele ob 23.30. Ta ura gotovo 
ni primerna, saj je takrat "de
lovno ljudstvo11 že v postelji, 
"ponočnjaki" pa že tako ne 
gledajo televizijskih dnevni
kov, ker se zabavajo po raz
nih javnih lokalih in "disko
tekah". Ali res ni b ilo  m ogoče
zbi ati primernejše ure za slo
venski TV dnevnik s tržaške
ga sedeža RAI?

P O V E j M O  N A G L A S
JANEZ POVSE ]

NESPODBUDNA DELITEV 
MANJŠINE OB ZAŠČITNEM 
ZAKONU

Kaže, da so m ed nam i karte za raven za
ščitnega zakona položene in to na način, ki 
nas ne more navdajati z zadovoljstvom. Brez 
podrobnejših napovedi so se predstavniki dela 
manjšine zatekli po  podporo k somišljenikom  
znotraj večinskega naroda, nekaj kasneje so 
se predstavniki drugega dela manjšine odpra
vili k sorodno mislečim v Ljubljano. Vse to bi 
bilo  lahko tudi koristno, ko se ne b i že nahajali 
v odločilni fazi sprejemanja zaščitnega zako
na. Tako pa je  v tem pom em bnem  trenutku 
za manjšino v celoti skupno manjšinsko om i
zje pravzaprav razpadlo. In prav odm ik od  
skupnega manjšinskega omizja, vsaj takšnega, 
kot ga zaenkrat premoremo, je  poleg ravni 
zaščitnega zakona v sprejemanju razlog, da 
smo se znašli sredi neprijetnega vzdušja. Po
novno se je namreč pokazalo, kako smo v 
odnosu do bistvenih vprašanj - in obstoječa 
raven zaščitnega zakona je  gotovo bistveno 
vprašanje - zares vsaksebi. V kolikor potem  
še pride do dobesedne delitve narodnostne 
skupnosti, je  potem  to gotovo nespodbudno 
za celotno narodnostno skupnost.

In vendar je bilo v zadnjem času na ravni 
civilne družbe vloženih toliko naporov, da bi 
vendar organizirali manjšinsko življenje kot 
prijetno in plodno celoto. Tovrstno prizade
vanje naj b i prispevalo predvsem k zmanjšanju 
naših prevelikih notranjih razdalj. V vsakem 
prim eru so b ili ti napori plodni, obrodili so 
celo vrsto sadov, za sedaj pa naših notranjih 
delitev niso mogli preseči. Kljub temu velja z 
njim i vztrajati tudi v bodoče, sicer bom o ostali 
kot narodnostna skupnost kar naprej dvotir

no umeščeni, s čimer bo vsaka od obeh po 
lovic šibkejša točno za polovico. Odveč je  p ri
pom injati, da je dvotirna narodnostna skup
nost izven logike novega časa.

Na tem mestu smo kar nekajkrat opozarja
li, da se m oramo kljub uspehom na področju  
organiziranja vsakodnevnega manjšinskega 
življenja zavedati, da so naše notranje delitve 
še vedno močne in da lahko ob odločilnem  
trenutku izbruhnejo na dan in pričnejo rušiti, 
kar je  b ilo  zgrajenega. Poenostavljeno rečeno, 
obstajata m ed nami dva bistveno različna po 
gleda na nas same oziroma manjšino ko t tak
šno. Prvi pogled vidi manjšino kot posebni 
podaljšek ustroja večinskega naroda, drugi del 
pa kot del izvornega narodnostnega telesa, ki 
živi m ed tukajšnjim večinskim narodom. Te
m u prim erno v odločilnih trenutkih name
sto drug p ri drugem iščemo svoje temeljne 
somišljenike drugje. Tudi če pustim o ob stra
n i ugotovitev, da je  manjšina po  splošnih na
čelih prvenstveno kategorija izvornega naro
da, ne moremo m im o prepričanja, da je  v od
nosu na celotno manjšino neodgovorno, da 
smo sposobni zapustiti že tako skromno sku
pno  manjšinsko omizje, predvsem pa da so 
nekateri vsa ta leta dosledno nasprotovali nje
govi po ln i uveljavitvi. Prav v takšnem stališču 
dela manjšine gre iskati razloge za sedanje 
nespodbudno stanje. Brez skupnega manjšin
skega omizja, ki je edina p o t do boljšega za
ščitnega zakona in vseh naših drugih pridob i
tev, namreč trpi in bo trpela škodo naša ce
lotna manjšina, z drugim i besedami m i vsi.
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"NARAVA, ČUDOVITA  
MOJSTRICA..."

N a jp re j bi vas seveda
p ro s ili, da se predstav ite  

našim bralcem.
Sem Robert Faganel in sedaj raz

stavljam v centru Bratuž. Sem torej 
slikar, a ne samo to. Pa vendar sem 
te razstave še posebno vesel, ker 
se po dolgih desetih letih lahko spet 
predstavim goriškim ljudem in lju
biteljem likovne umetnosti; toliko 
let je namreč že minilo, odkar sem 
imel večjo razstavo v goriškem Av
ditoriju. Rodil sem se v Vrtojbi 14. 
januarja 1941, med drugo svetov
no vojno torej, ki jo  še danes no
sim v sebi, saj sem si kot fantič zelo 
dobro zapomnil revščino, deporta
cije, nasilje, grozo vojne in obenem 
občudoval že takrat, s kakšnim do
stojanstvom so naši ljudje prenašali 
vse to. To me je za vedno zazna
movalo, mi dalo pečat za vse življe
nje, saj se tudi danes, ko, hvala Bo
gu, ni pomanjkanja, saj skoraj vsi 
živimo v blagostanju, vsaj material
nem, spominjam tistih vojnih do
godkov in še danes sem ohranil me
ro za skromnost in dostojanstvo, ki 
sta me je naučila mama in oče. Že
v mladih letih smo se zaradi očeto
vega dela, imel je namreč pleskar
sko podjetje, odselili v Trst, kjer 
sem študiral glasbo in se obenem 
začel zanimati tudi za slikarstvo. V 
glasbi sem bil uspešen, a slikarstvo 
m eje vedno bolj privlačevalo in pri
šel sem do trenutka, ko sem se m o
ral odločiti, kaj bom izbral. In iz
bral sem slikarstvo.

K d a j se je  to zgodilo?
Za slikarstvo sem se odločil leta 

1961, imel sem torej dvajset let. Ta
krat sem spoznal tržaškega slikarja 
Riccarda Tostija, ki me je odkril na 
neki skupinski razstavi v galeriji Ros- 
soni. Poklical me je in mi rekel: 
"Fant, imaš talent in škoda bi bilo, 
da bi ga zapravil. Pridi k meni v ate
lje, da ti bom kaj pokazal, da se boš 
učil! Všeč so mi namreč tvoje bar

i ve in tud i tvo je  kom pozic ije  slik, a 
vse to moraš še izboljšati, naučiti 
se moraš še veliko!" Tako seje zače
lo. K njemu sem tako hodil skoraj 
vsak dan celih šest let v atelje in 
odkril veliko stvari, naučil sem se 
veliko o barvah, o barvnih zmeseh 
in barvnih tonih, ki so me vedno 

' privlačevali; kot narava, ki je čudo
vita mojstrica barv in navdih za vsa
kega slikarja! Sicer pa sem najbrž 
nepoboljšljivo zapisan naravi in jo  

I zato tudi slikam, ker lepšega v živ
ljenju nisem našel. Narava je  nepre- 

I kosljiva, pa naj gre za briške ali vi- 
pavske vinograde, za gradeško la
guno, večere ali jutra na Travniku, 
za večerne vedute z goriškega gra
du, da niti ne govorim o slovenskih 
pokrajinah, ki so vse lepe, pravza
prav ena lepša od druge: če te Prek
murje s svojo zeleno-otožno in me
lanholično ravnino pomirja, te Go
renjska s svojimi gorami sili k raz
mišljanju; Dolenjska je blaga, Šta
jerska spet drugačna itd.; Slovenija 
je čudovita dežela in, hvala Bogu, 
sem v Sloveniji veliko slikal. Kaj naj 
rečem o našem Krasu? Zvenelo bo 
morda banalno, a Kras je zares kra
sen, vedno in povsod, ob vsakem 
letnem času. Če pa se še malce vr
nem k svojemu učenju v slikarstvu, 
bi rad povedal, da sem hodil v Tr
stu v Likovno šolo v Mestni muzej 
Revoltella, ki jo  je takrat vodil slav
ni N ino Perizzi, slavni zato, ker me
nim, da mu je premalo umetnikov 
danes hvaležnih za vse, kar nas je 
lepega in strokovnega naučil. Šlo je 
namreč za učenje in urjenje v risbi, 
ki je osnova vsakega dobrega slikar
stva, pa naj reče kdorkoli, kar hoče! 
Vsaki moji sliki, pa naj gre za akva
rel ali olje, je vedno osnova risba.

Zanim ivo je  tud i to, da  
ste že  m lad i odšli k a r  z a  

nekaj časa v samoto slikat, 
in sicer v kartu z ija n sk i 

samostan v Pleterje.
K d a j je  to bilo?

V Kulturnem centru Lojze 
Bratuž bo do konca meseca 
na ogled lepa in obsežna li
kovna razstava umetniških 
del goriškega slikarja Rober
ta Faganela; ta so vsa v tehni
ki olje na platno in olje na le
seno ploščo. Prijetnega gos
poda urejenega videza in do
brih, iskrivih oči, Roberta Fa
ganela, ki je svojo razstavo 
tokrat poklonil tisočletnici 
Gorice, saj so v centru Bratuž 
razstavljena samo dela, na 
katerih so goriške, briške in 
vipavske vedute, smo popro
sili za pogovor, na katerega 
je rad pristal. Pred mikrofon 
pa ga nismo povabili samo 
zaradi razstave, ampak tudi 
zato, ker je v Gorici eden naj
bolj cenjenih prodajalcev in 
restavratorjev starinskih pred
metov; družinska trgovina u- 
živa velik ugled tako med Ita
lijani kot Slovenci z obeh 
strani meje; Faganel pa je tu
di sodni cenilec za umetnine 
in antikvitete, kot se starinam 
reče. V Gorici velja med lju
bitelji lepega tudi to pravilo: 
"Če imaš lepo sliko, kako u- 
metniško delo in bi ga rad le
po uokviril, ga neseš k Faga
nelu, ker bo on zagotovo iz
bral najbolj primeren okvir; 
če pa imaš umetniško delo in 
ne poznaš njegove vrednosti, 
sliko, kip ali gravuro, grafiko, 
enostavno to odneseš k Ro
bertu Faganelu v trgovino v 
ulico 24. maja v Gorici in on 
ti bo prijazno in strokovno 
povedal, koliko umetniško 
delo velja!"

To je  bilo leta 1964. Vedno sem 
iskal nova okolja, nove krajine in tu 
di m ir v naravi. Ljubim naravo in 
m ir v njej; rad delam v naravi in rad 
imam ljudi v njej. Zgodilo pa se mi 
je, da sem takrat čisto slučajno go
voril s svojo sestrično dr. Darinko 
Soban, ki mi je  rekla: "A ne bi šel ti 
za nekaj časa v samostan v Pleter
je, da bi videl, kako živijo v tišini 
patri? Tam bi lahko slikal zares v 
m iru." Tako sem odšel. Poprosil 
sem takratnega opata, ali lahko pri
dem, in so mi takoj dali celico in 
bili prijazni z menoj; rekli so mi do
besedno takole: "Tu lahko živite in 
ustvarjate v m iru, kolikor časa želi
te!" Tako sem v Pleterjah delal za
res v miru, slikal sem patre, kako 
hodijo  k nočni m olitv i, tudi sam 
sem odhajal z njim i v kapelo, slikal 
njihove vrtove, pokrajino okrog sa
mostana, skratka: imel sem ideal
ne razmere za delo. Nekega dne pa 
se je pripetilo, da so začeli v samo
stanu vsi nekam tekati sem ter tja, 
nastal je nevsakdanji vrvež, vstopali 
in izstopali so nepoznani obrazi, ki 
gotovo niso bili patri in ne umetni
ki kot jaz. Ti možje so vse kontroli
rali in preverjali; zato sem stopil do 
patra in ga vprašal, kaj se dogaja. 
Odgovoril mi je: "Danes nas bo pri
šel obiskat sam predsednik Tito z 
ženo Jovanko in spremstvom." Ta
krat sem delal in sušil veliko slik na
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hodniku samostana, olje se namreč 
suši počasi. Sredi dela pride Tito s 
spremstvom po hodniku in se usta
vi ob mojih slikah; patri me pred
stavijo, rokovala in pogovarjala sva 
se kar nekaj časa. Vprašal me je, 
od kod sem doma, in se zanimal za 
moje slike, ki so mu bile zelo všeč. 
Brez ovinkarjenja se je predsednik 
Tito odločil in kupil nekaj mojih slik. 
Danes baje visijo v nekih reprezen
tančnih sobanah na Brionih... Pogo
varjala sva se vsaj pol ure in Tito je 
name napravil izjemno dober vtis, 
ker sem videl, da se je iskreno zani
mal za moje delo, za položaj Slo
vencev v Italiji in za umetnost. Ja
sno je, da sem bil kot23-letni "mule" 
več kot počaščen; predvsem pa mi 
je  bilo všeč to, da se Tito ni obnašal 
kot predsednik, ampak kot nam e- 
nakčlovek, tudi s patri seje obnašal 
tako. Lep spomin na ta dogodek 
imam, čudovit spomin!

Z a k a j ste se odločili 
z a  f ig u ra lik o  v slikarstvu, 

ko p a  ste ž ive li v času 
avantgard  in rojevanja  

te r uveljavljanja abstrakt
nega slikarstva?

O  tem sem večkrat razmišljal. 
Nisem se odločil za figuraliko, kot 
se nisem odločil za abstrakcijo. E- 
nostavno sem samo slikal. Glejte, 
študiral in doštudiral sem glasbo. 
Meni je  všeč harmonija, pa naj bo 
ta v naravi, glasbi ali pa v slikarstvu.
V svojem slikarstvu sem našel svojo 
harmonijo, ne da bi premišljeno de
lal neke odločitve za ta ali oni slog. 
Kar vidim  in čutim, to  slikam, in nik
dar, zares nikdar ne razmišljam, ali 
bo nastala abstraktna ali figurativ
na slika. Sicer pa se mi večkrat zdi 
res brezpredmetno in nesmiselno 
govoriti o tem, ali je  slika narejena 
v figurativnem ali abstraktnem slo
gu; bolje bi se bilo vprašati, ali je 
slika dobra ali slaba ali je narejena 
s srcem ali ne. In to se vidi, veste, 
še kako se to vidi, le oko moraš ime
ti in seveda nekaj znanja, zraven pa 
moraš biti še pošten! Ja, tudi v sli
karstvu moraš biti pošten: do same
ga sebe, do slike in do gledalca, mo
rebitnega kupca, novega lastnika. 
Tega se sam držim, toda mislim, da 
je to stvar vzgoje; že prej sem ome
nil, da sem mami in pokojnemu o- 
četu hvaležen za trdne in zdrave te
melje za življenje, ki sta mi jih  dala 
z vzgojo. Res ni bilo veliko v tistih 
časih, še za takrat zelo drage barve 
si moral presneto "šparati". To pre
dobro ve tudi žena Karmen, ki se 
je poročila z mano, slikarjem; v ti
stih časih biti figurativni slikarje bilo 
zelo težko... Ženi sem hvaležen, da 
me je vedno bodrila in mi stala ob 
strani; hvaležen sem ji tudi zato, ker 
ima velik smisel za ekonomske za
deve... (se prešerno nasmeje), kajti 
sam bi težko zmogel v življenju kaj 
storiti na tem področju. Po svoje 
sem v tem zares umetnik (se spet 
nasmeje), nimam namreč pravega 
smisla za denar.

K ako  slikate? Vem 
namreč, da redno  

in veliko delate.
Niti sam ne vem, kako slikam. 

Pride neka notranja nuja, da moram 
za slikarsko stojalo, v naravo, da mo
ram naložiti v avto stojalo in plat

na, barve in obvezni slamnati klo
buk ter sedež, slikarski trinožni stol. 
In potem me ni. Sin David, ki se tu 
di dobro uveljavlja kot slikar, pa če
prav je arhitekt, bi rekel, da eno
stavno "mrknem", da me ni. To se 
mi včasih dogodi tudi v trgovini in, 
hvala Bogu, imam atelje takoj za 
trgovino. Zena včasih vzdihne, ko 
že zjutraj ugotovi, da imam v očeh 
poseben lesk, tako vsaj ona pravi, 
ki pomeni, da bom šel v atelje in tam 
ostal nekaj ur. Danes je to lažje izve
dljivo tudi zato, ker v trgovini dela 
tudi mlajši sin Marko, ki je  tudi kon
čal umetniško šolo v Gorici in ima 
velik smisel za lepo, pa čeprav ne 
slika. Marko tako večkrat pomaga 
mami v trgovini, sicer pa je imeni
ten restavrator, specializiral se je  za 
dragoceno pohištvo. Ko pridem v 
atelje ali se usedem kam v naravo 
in postavim predse stojalo, na kate
rem je že pripravljeno platno ali list 
za akvarel, opazujem izsek, del na
rave, ki ga hočem naslikati, ki ga 
nekje nosim v sebi, kot nosim v ti
stem trenutku v sebi tudi neke po
sebne vrste nujo, da moram - dobe
sedno moram - slikati. Če ne bi sli
kal v takih trenutkih, bi bil živčen, 
nemogoč postanem tudi z ljudmi 
okrog sebe in žena mi zato tudi sre
di najhušega dela, ko me takšnega 
vidi, enostavno reče: "Roberto, poj
di malo v atelje in vrni se čez dve 
uri!" Ko začnem sliko, ni niti rečeno, 
da vem, kakšna bo; vem, da bom 
sam nadgradil, nekako interpretiral 
tisto, kar vidim , da bom skušal na
slikati tudi svoje notranje doživlja
nje narave v tistem trenutku. Včasih 
to uspe bolj, včasih manj. Še enkrat 
ponavljam: slikar mora biti pošten 
pri svojem delu, ne sme iskati cene
nih in na oko hitro dopadljivih reši
tev, ker bi sicer to pomenilo, da ne 
da ničesar svojega v sliko, da ne de
la s srcem, skratka: da ni poštenjak.

Vedno ste ostali zvesti 
naravi...

Ja, vedno sem ji ostal zvest in ji 
tudi bom; če bi imel še eno, dve, 
tri življenja, bi ji gotovo ostal zvest 
še takrat, ker je  čudovita, ker nam 
edina priča o lepem in tudi o Bo
žjem, če hočete, pa čeprav nisem 
teolog in ne bi sedaj rad dosti go
voril o tem. Zato še enkrat: od na
rave se lahko kot slikar samo učiš, 
njenim barvam pa samo približaš. 
Veliki umetniki so veliki predvsem 
zato, ker jim  je uspelo naravi ukra
sti barvno paleto in obenem dati na 
sliko še svoje znanje in srce, umet
niško, svojo dušo so vrgli na platno.

Vaši kolegi sodobniki, 
vsaj večina, p a  niso ostali 

zvesti n arav i in f ig u ra lik i...
Saj je prav tako, da si vsakdo po

išče svoj umetniški izraz, svojo um 
etniško pot; res pa je, da so neka
teri vrsto let snobovsko in zviška 
gledali na moje delo kot na nekaj 
manjvrednega; pred kratkim me je 
nekdo celo vprašal, ali fotografiram 
naravo... Še enkrat ponavljam: sam 
ne morem slikati drugega, ker uži
vam v naravi, živim, diham z njo. Ko 
si lahko privoščim kako potovanje, 
seveda grem, ampak vedno v nara
vo slikat. Tako so nastali veliki ciklu
si slik s Havajev, iz ZDA, Kanade, 
Afrike, s Kanarskih otokov, iz itali
janskih pokrajin in od drugod, da se
veda ne govorim o Sloveniji, ki sem 
jo  prehodil čez in počez in naslikal 
domala vse njene lepote, a vem, da 
bi lahko še sedaj na istih mestih sli
kal in bi nastale na istih mestih no
ve, drugačne slike, a narava bi bila 
še vedno osrednja točka mojega sli
kanja. In jaz v njej, seveda.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

BI BLIČNA RAZMIŠLJANJA

O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H  
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  A

ZVO N E ŠTRUBELJ I
@L A HT E N IZBOR BO@JE BESEDE, 
NED ELJO ZA  NEDELJO

29. NAVADNA NEDELJA

8

Tedaj so farizeji odšli in se posvetovali, kako biga ujeli v 
besedi. K  njemu so poslali svoje učence skupaj s herodovci 
in so rekli: "Učitelj, vemo, da si resnicoljuben in v resnici 
učiš Božjo pot ter se ne oziraš na nikogar, ker ne gledaš na 
osebo. Povej nam torej, kaj se t i zdi: A li smemo dajati 
cesarju davek a li ne? Jezus pa je spoznal njihovo hudobijo 
in rekel: "Kaj me preizkušate, hinavci? Pokažite m i davčni 
novec! Dali so mu denarij. Nato jim  je rekel: "Čigava sta ta 
podoba in napis?" Dejali so mu: "Cesarjeva". Tedaj jim  je 
rekel: "Dajte torej cesarju, kar je cesarjevega, in Bogu, kar 
je Božjega." Ko so to slišali, so se začudili, ga pustili in 
odšli. (Matej 22,15-22)

DATI CESARJU, KAR JE CESARJEVEGA,
IN BOGU, KAR JE BOŽJEGA

Ena od mučnih tem pogovora 
državljanov Italije so zagotovo 

davki. Koliko joka in stoka je 
na njihov račun, predvsem 
med revnejšim in srednjim 
slojem prebivalcev. Nekdo 
je šaljivo ugotavljal, da je 
najbolj razširjen šport med 
Ita lijan i igra z davki ali, 
natančneje, kako uta ja ti 

davke. Vsem je tudi dobro 
znano, da država s svojim 

birokratskim  aparatom z da
vki pritiska predvsem na srednje 

in revnejše sloje, spretno pa križari 
med bogataši in imenitneži.

Je ob vsem tem prav, da plačujemo davke in se zaveda
mo, da je to civilna dolžnost vsakega državljana? Marsik
do na to vprašanje jezno in pikro odgovarja, da ne. Zakaj 
ne bi križarili tudi navadni ljudje: delavci, mali obrtniki, 
navadni uradniki; zakaj se tudi oni ne bi znašli in se ravna
li po logiki tistih, ki si polnijo lastne žepe s sleparijo, z 
davčno utajo? Morda nam je ta način mišljenja že tako 
prišel v meso in kri, da se o moralnosti takega početja ne 
sprašujemo več. Dokaz zato je, da do sedaj v spovednici 
nisem še nikoli slišal obtožbe davčne utaje. Ali gre za greh, 
ki se ga je treba spovedati?

V evangeliju nam Jezus da jasen odgovor. Spretno, še 
več, naravnost mojstrsko potegne črto med civilno in mo
ralno obveznostjo do družbe in med duhovno dolžnostjo 
do Boga. "Dajte cesarju, kar je cesarjevega, in Bogu, kar je 
Božjega!" Za globlje razumevanje tega Jezusovega priporo
čila razkrijmo zgodovinsko ozadje odlomka, ki gaje zapisal 
evangelist Matej.

M o tili bi se, če bi mislili, da so bili Judje, Jezusovi so
dobniki, manj alergični na davke kot državljani današnje 
Italije. Rimski imperij je pritiskal z davki v vseh provin
cah, tudi v Palestini. Obstajal je davek na posestvo zemlje 
in drugih nepremičnin in tudi davek na osebno imetje. 
Prav o tem zadnjem je govor med Jezusom in farizeji. 
Rimski davčni sistem se je naslanjal na judovsko davčno 
službo, ki je v imenu imperija terjala davke od ljudi. Poz
nan je poklic cestninarja - to je bil tudi prvotni poklic 
Levija, poznejšega apostola Mateja -, ki je bil pobiralec 
davkov ob vhodu v mesto, v pristaniščih, na križiščih. Bil 
je najeti delavec domače davčne službe, ki je delovala za 
vladujočo rimsko oblast, najbolj zasovražen poklic med 
Judi. Poleg državnih davkov je obstajala desetina, davek 
verskim oblastem in davek na jeruzalemski tempelj, ki ga 
je plačeval vsak Jud. Pomislite, v kakšni davčni stiskalnici 
so živeli Judje, Jezusovi sodobniki. Kar nekam razumljivo 
postane vprašanje, ki so ga učenci farizejev postavili Jezu
su: "Ali smemo dajati cesarju davek ali ne?"

Jezusov odgovor v preroškem stilu razblini vse dvome 
in apelira na moralno držo posamezne osebe. V  odgovoru 
se izogne politični razlagi, kakršno so zagovarjali farizeji 
in herodovci - tudi oni so križarili in iskali luknje v davčnem 
sistemu - ali pa bojeviti protestniki zeloti (takratni nacio
nalisti in borci proti Rimljanom), ki jih najdemo tudi med 
Jezusovimi učenci. Na kovancu je cesarjeva podoba, v člo
vekovem srcu pa je podoba Boga, ki je človeka ustvaril 
"po svoji podobi in sličnosti". Plačati davek, ki gre oblasti, 
naj bo človekovo zavestno in moralno dejanje solidarno
sti, pripadnosti družbi, v kateri živi, zato "Dajte cesarju, 
kar je cesarjevega". Samo Bogu pa gredo notranja, duhov
na pripadnost, češčenje in zahvala. To pomeni: "Dajte pa 
Bogu, kar je Božjega".

S I N O D A  Š K O F O V  Z A  E V R O P O

KAM PLOVE CERKEV?
DANIJEL DEVETAK

Jezus Kristus, k i živi v svoji 
Cerkvi, je  vir upanja za Evro
po. S tem naslovom poteka v 
Vatikanu od začetka meseca 
posebna sinoda škofov za Ev
ropo. Dne 1. oktobra, ko se 
Cerkev spominja na sv. Tere
zijo Deteta Jezusa, učiteljico 
Cerkve in zavetnico m isijo
narjev, je  papež Janez Pavel 
il. uvedel v patriarhalni bazi
liki na Petrovem grobu s slo
vesno evharistično daritvijo 
drugo posebno sinodo škofov 
za Evropo, ki bo trajala do 23. 
oktobra.

V homiliji je sveti oče začel 
svoje razmišljanje z odlom 
kom o poti v Emavs iz Luko
vega evangelija, ki pravi: "In 
medtem ko sta se pogovarja
la in razpravljala, se jim a je 
približal sam Jezus in hodil z 
njima." (Lk 24,15) Ta biblična 
podoba želi namreč biti okvir 
evropske sinode, ki sklepa vr
sto sinod drugih celin v pri
pravi na veliki jubilej. Kristus 
živi in iz roda v rod se prib li
žuje človeku in hodi z njim. 
To dela tudi in predvsem v 
trenutkih preizkušenj, razo
čaranj, ki lahko skrhajo zau
panje vanj. 'Vstali Kristus ho
di s človekom v Afriki, Aziji, 
Ameriki, Oceaniji in Evropi, 
da bi v njegovi duši prebudil 
vero, upanje in ljubezen." S to 
zadnjo škofovsko sinodo t i
sočletja se Gospod obrača na 
vernike-romarje od Atlantika 
do Uralov, da bi jih  z močjo 
povabil k upanju. Emanuel, 
Bog-z-nami, je  bil namreč kri
žan v koncentracijskih tabo
riščih, okusil je trpljenje v voj
nah, hudo je trpel, kadarkoli 
je bil človek ponižan, ranjen 
v telesu in dostojanstvu. Kri
stus namreč pozna skušnja
ve rodov, ki stojijo pred pra
gom tretjega tisočletja: zlasti 
ima pred sabo navdušenje 
zaradi padca ideoloških za
prek in m iroljubnih revolucij 
leta 1989, ki pa so ga kaj kma
lu zatrli politični in gospodar
ski interesi. In tedaj hodi Kri
stus res z evropskim člove
kom in ga posluša, ko pravi: 
"Mi pa smo upali..." Prav to je 
družbeni kontekst, v katerem 
želi Cerkev z močjo obnoviti 
svoje sporočilo upanja. Njeno 
vabilo ne sloni na utopični 
ideologiji, "kot je bila tista, ki 
je v zadnjih dveh stoletjih po
hodila pravice ljudi, zlasti naj
šibkejših." Zato Cerkev prek 
sv. očeta in škofov danes spet 
kliče: Evropa, ne dovoli si o- 
bupa! Ne vdaj se! Ne pristajaj 
na načine mišljenja in življe
nja, ki nimajo prihodnosti, saj 
ne slonijo na trdnih temeljih 
božje Besede!

S takimi m islim i je sveti o- 
če na začetku sinode zaželel, 
da bi znali škofje prisluhniti 
Svetemu Duhu, ki govori ev
ropskim Cerkvam. On naj jim 
podeli ponižnosti in poguma, 
da bi bili apostoli križa, kot so 
to bili evropski zavetniki sv. 
Benedikt, sveta brata C iril in 
Metod ter tri nove zavetnice, 
celine Edith Stein, Brigita in 
Katerina. "Kristus naj bo pre

novljen vir upanja za prebival
ce stare celine, na kateri je e- 
vangelij v  20 stoletjih prebu
dil bogate sadove vere, dejav
ne ljubezni in civilizacije!"

ŠKOFOVSKA S IN O D A
To je  organ, ki ga je  posta

vil Pavel VI. septembra 1965 
na željo dostojanstvenikov, ki 
so postavili temelje drugemu 
vatikanskemu cerkvenemu 
zboru, da bi se tudi v prihod
nosti ohranjal živ in Dristen 
duh izkušnje zgodovinskega 
cerkvenega zbora. Škofje, 
zbrani na "skupni hoji" sino
de, imajo nalogo pomagati 
svetem u očetu v vodenju  
Cerkve s svojimi nasveti. Na 
teh zasedanjih predlagajo 
svetemu očetu kot glavi enot
ne Cerkve svoje zamisli. Po 
sistematičnem skupinskem 
delu v manjših skupinah, ko 
škofje poglabljajo znamenja 
časa, ko skušajo razbirati bo
žje načrte in preverjajo rešitve 
novih pastoralnih izzivov, se 
na koncu pripravi dokument, 
preko katerega sveti oče po
sreduje nove sm ernice za 
vernike. Čeprav je prva taka 
škofovska sinoda za Evropo 
potekala komaj leta 1991, je 
prebudila novo politično in 
ekonomsko stanje na celini, 
zlasti po političnih spremem
bah na Vzhodu, celo vrsto no
vih izzivov, zaradi katerih je 
bila ta sinoda več kot potreb
na za vstop v novo dobo.

In res so prišle že v prvih 
dneh pomembnega shoda na 
dan velike in spodbudne no
vosti, ki kažejo na to, da je 
Cerkev na pragu novega ti
sočletja še vedno živa, da diha 
skupaj s človekom, da ostaja 
zvesta evangeljski poklicano
sti in torej hkrati Bogu in člo
veku.

H Z Z IV  TREZNOSTI"
Škof iz Rotterdama Adria- 

nus Herman Van Luyn je 5. 
oktobra pozval sinodalce, da 
bi povabili vernike, naj se up
rejo pretiranem u potrošn i
štvu z zdravo pametjo in trez
nim življenjem. Da bi se po
stavil na isto raven zaupanih 
mu vernikov in da bi tako 
imela njegova beseda večjo 
pričevalno moč, je sam že 
pred časom zapustil škofijsko

palačo in šel živet v povpre
čno mestno stanovanje. Svoje 
misli je želel tokrat položiti na 
srce prisotnim na sinodi, po
tem ko je v nekaterih zelo re
vnih državah okusil preveliko 
razliko med načinom življe
nja največjih revežev, ki živijo 
v nečloveških razmerah (teh 
je dejansko velika večina pre
bivalcev našega planeta), in 
načinom življenja zahodnega 
sveta, ki plava v  p reob ilju  in 

i zam etovanju. Ekonomska 
logika nas vodi v to, da takoj 
zadovoljujemo ne samo vse 
potrebe, ampak tudi vsa ne- 

i' potrebna hotenja in želje. O- 
krog nas pa živijo množice lju
di, ki nimajo niti najnujnejše
ga; in mi se tega sploh ne za
vedamo oz. si pred tem zapi
ramo oči." Čas je, da verniki s 
svojim življenjem govorimo o 
treznem življenju, kajti v dru
gačnem p rim eru  n im am o 
prihodnosti. Potrošniška logi
ka, ki vedno bolj prežema sta
ro celino, namreč lahko za
duši vsak razvoj človeka in 

I družbe ter postane zanj uso
dna. "Verniku bi moralo na
mreč biti pri srcu samo eno:

. ljubiti Boga in bližnjega. Logi
ka zahodnega sveta pa ne do
pušča prostora ne Enemu ne 
drugemu." V prvi vrsti gre to- 

[ rej za vprašanje solidarnosti 
in pravičnosti (tuji dolgovi,

I priseljenci, ekologija), pa tudi 
za stalno preverjanje lastne 
treznosti. Ta sicer ne zahteva 
pretirano asketskega življe
nja, saj je holandski škof le po
zval, da bi verniki ne imeli do
ma televizije nujno v vsaki so- 

: bi, da bi ne kupovali novega 
računalnika vsaki dve leti, ker 
je na trgu hitrejši model, da 
bi ne kupovali avta samo za
to, ker je lepši in močnejši od 

I sosedovega, da bi ne pretira
vali v uživanju posebno dra- 
ge hrane in izbranih vin, da 

j ne bi trošili denarja za zlatni- 
; no in predrage obleke m od
nih oblikovalcev, "ki gotovo ne 

1 pomagajo, da bi živeli bolje..."
TRETJI KONCIL?  

i Drzne in za ta čas izredno 
: prodorne ter aktualne misli je 
pred najuglednejšimi sinodal- 

I ci in samim svetim očetom iz
razil tudi m ilanski nadškof

kard. Carlo Maria Martini. Po 
njegovem mnenju bi moralo 
štiri tisoč škofov sedanje Cer
kve vzeti resno in pogumno 
v pretres vse tiste vozle, ki pre
dstavljajo doslej "nedotaklji
ve" težave med verniki. Pri 
tem je mislil na osip duhov
niških poklicev, na položaj 
ženske v družbi in Cerkvi, na 
vlogo in odgovornost laikov 
v Cerkvi, na spolnost, na dru
žino, na problem spovedi in 
skrom n ih  rezu lta tov eku
menskih prizadevanj. Goto
vo bi prišlo pri takem raz
pravljanju na dan tudi stališče 
Cerkve do homoseksualno
sti, do kontracepcijskih sred
stev, do duhovništva žensk, 
do civilne družbe, ki izgublja 
smisel za moralo, pa vse do 
povprečnosti duhovnikov in 
podobnih vprašanj, ki se od 
časa do časa že kronično po
javljajo in iščejo jasnih smer
nic. Pred vsemi se je kard. 
Martini vprašal, ali ne bi bil 40 
let po sklicanju drugega va
tikanskega cerkvenega zbora 
že čas za tretji koncil, ki bi 
obravnaval številne žgoče te
me, ki so privrele na dan v teh 
desetletjih.

Tudi ta drzni izziv gotovo 
predstavlja ne le izraz veliko
dušnega prizadevanja posa
meznika za skupno dobro 
vsega človeštva, ampak še en 
dokaz, da Cerkev pluje v ne
mirnem morju ob koncu tega 
tisočletja v zanesljivo smer, 
da diha s človekom, z vsakim 
najpreprostejšim vernikom, 
ki se skuša vsak dan odločati 
m nuditi, uabi živel v trajnem 
zavedanju, da ob njem hodi 
sam Kristus. Konec koncev 
gre za vrnitev k najpristnejšim 
koreninam krščanske trad i
cije, saj so prvi kristjani naj
raje mislili nase kot na učen
ce, ki hodijo v vrvežu svoje 
vsakdanjosti in, medtem ko 
se pogovarjajo in razprav
ljajo, se jim  približa sam Jezus 
in hodi z njim i.

IZ  M IS IJ O N O V

VESTI IZ GOVE

Prav lep pozdrav iz Saga- 
yathottam (Indija), kjer smo 
pred 50 leti začeli z delom  v 
tej nekdanji puščavi. Takrat je  
b ilo  vse golo brez dreves, sam 
pesek. Danes je  pokra jina  
cvetoča in rodovitna. Počasi so 
ljudje začeli posnemati naše 
metode obdelovanja in gnoje
nja peska z raznimi legumino- 
snim i rastlinami; nekatere ra
stejo tudi p o  dva metra v šti
rih mesecih, vso to maso smo 
vsako leto podorali, da se je  
počasi nakopičil humus. Tako, 
en p ride lek  za izbo ljšan je  
zemlje in dva pridelka za pre
živetje. M i smo imeli prvi trak
tor in prvo m otorno črpalko z 
vodnjakom, danes je  več kot 
100 traktorjev in okrog 2.000  
črpalk z vodnjakom. (...) VSo- 
utu lim  v Govi smo končali 
stavbo, kjer se bodo mladi, ki 
niso končali nobene šole, lah
ko izučili obrti v nekaj letih.

Zahvala vsem d o b ro tn i
kom  za dolgoletno duhovno  
in m ateria lno pom oč. Bog 
povrni!

, LUDVIK ZABRED
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V O G L E D A L U  T U J E G A  T I S K A

SLOVENIJA NA PRAGU 
TRETJEGA TISOČLETJA

Če se razsežnost dogodka lahko res meri po odmev
nosti v sredstvih javnega obveščanja, lahko še enkrat 
ugotovimo, da je bil papežev obisk v Sloveniji ob Slom
škovi beatifikaciji res velik dogodek, ki bo gotovo os
tal zapisan v slovenski zgodovini; z druge strani je 
spregovoril dogodek v tujih medijih Neslovencem o 
malo poznanem in zanimivem narodu, ki že stoletja 
živi na meji med Vzhodom in Zahodom.

SVETNIK TEDNA

12. O K T O B E R

SILVESTER CUK |  M AKS jM j L,j AN CELJSK|,
SKOF IN MUCENEC

Ko človek potuje po tej naši lepi domovini, se sprašuje: 
"Bog ve, kako je bilo tod pred tisoč, dva tisoč le ti? Kdo je 
živel v teh krajih? Kakšno je bilo življenje takrat?" Na ta 
vprašanja odgovarja zgodovina. Ta nam pove, da so ozem
lje, na katerem danes živimo Slovenci, leta IS  pred Kristu
sovim rojstvom osvojili Rimljani. Večji del Slovenije je spa
dal pod provinco ali pokrajino Norik, vzhodni predeli pa 
pod Panonijo. V rimski dobi so bila na naših tleh znana 
mesta Poetovio, Celeia, Emona, Virunum. V njih so živeli 
rimski vojaki, uradniki in trgovci. Že v prvi krščanski dobi 
so b ili v teh mestih škofijski sedeži, ker je v njih živelo 
precej kristjanov.

V rimskem mestu Celeia, današnjem Celju, je iz mlade 
krščanske občine izšel škof Maksimilijan. Njegovo življenje 
je na podlagi izročila, k i je šlo iz roda v rod, zapisal neznani 
pisatelj okoli l. 1260. Zanesljivo je dejstvo, da je Maksimi
lijan živel v drugi polovici 3. stol., n i pa mogoče točno dolo
čiti letnice njegovega rojstva n iti njegove mučeniške smrti. 
Gotovo je bilo krščanstvo ukoreninjeno v Celju že v 3. stol.

Po pričevanju zgoraj omenjenega življenjepisca je bil 
Maksimilijan rojen med letoma 226 in 236 premožnim 
krščanskim staršem latinskega rodu v Celju. Od staršev se 
je sin navzel človeške plemenitosti, k i je podlaga za versko 
življenje po božji milosti. Ob starših mu je prvi verski pouk 
nudil duhovnik Oranius. Starše je izgubil še mlad in postal 
je dedič bogatega imetja, katerega je razdelil med reveže, 
osvobodil je sužnje in poromal v Rim, kjer je bil posvečen v 
duhovnika. B il je tako zglednega življenja, da ga je papež 
Sikst II. posvetil v škofa in ga poslal oznanjat evangelij v 
Norik. Po izročilu je svoj prvi škofovski sedež imel v Laure- 
acu (sedanjem Lorchu od izlivu Aniže v Donavo). Svojim 
vernikom je b il pravi oče: lajšal je njihove telesne in duho
vne stiske in tegobe. Iz Laureaca je potoval daleč naokoli.

Tako je v skrbi za Gospodov vinograd preživel dvajset 
let. Besedo odrešenja je prišel oznanjat tudi v svoje rojstno 
mesto. Rimski sodnik, nosilec cesarske oblasti, ga je nago
varjal, naj se odpove Kristusu in se pokloni državnim bogo
vom. Prigovarjal mu je, naj prižge kadilo v čast vojnemu 
bogu Marsu, toda škof Maksimilijan se za njegove besede 
ni zmenil. Ko ni nič dosegel zlepa, ja skušal Maksimilijana 
omajati z grožnjami. "Vem, komu sem veroval!" je za apo
stolom Pavlom vztrajal junaški škof. Sodnik ga je obsodil 
na smrt z obglavljenjem. To se je zgodilo leta 284 a li pa 
leta 305 pod Dioklecijanovim preganjanjem.

Stara legenda pripoveduje, da je na kraju, kjer je svet
nikova glava padla na tla, začel izvirati studenec z zdravil
no močjo. Njegovo truplo so kristjani pokopali ob mest
nem obzidju na kraju, kjer je še danes cerkvica sv. Maksi
milijana. Celjski grofje so tej cerkvici podelili nekaj okoli
škega zemljišča.

Življenjepis sv. Maksimilijana, ki je v mariborski škofiji 
zelo priljubljen svetnik in krstni zavetnik mnogim vernim 
ljudem, je vključen tudi v Kroniko celjskih grofov nezna
nega avtorja. Kristjani, k i so iz Celeie bežali proti jugu, so 
češčenje sv. Maksimilijana zanesli v slovensko Primorje. 
Njegovi posmrtni ostanki so po čudni poti prišli v Passau, 
kjer ga častijo kot škofijskega zavetnika.

POT 
ČLOVEKA
Pred dvema letoma je iz

šla v italijanščini drobna knji
ga filozofa M . Bubra Pot člo
veka (II camm ino delluom o, 
založba Qiqajon - skupnost 
Bose).Knjižica je zanimiva, 
ker daje bralcu napotke, kako 
naj si razlaga življenje v luči 
vere in odnosa do Boga. Ju
dovski avtor ima zelo globok 
smisel za dojemanje temelj
nih življenjskih vprašanj so
dobnega človeka. Avtor je  
prodoren v svojih mislih, ker 
združuje na eni strani psiho
loški, na drugi pa duhovni 
svet verskega življenja. Kon
čni cilj mu je integriranost, ce
lovitost osebe oz. osebnosti 
posameznega človeka.

Smiseln in tudi že razširjen 
v duhovnem  judovsko k r
ščanskem svetu je  odlomek
o rabinu Sussju, ki pride pred 
smrt in ga Bog vpraša: "Rabin 
Sussja, zakaj nisi imel v živ
ljenju take velike vere, kot jo  
je imel naš očak Abraham?" 
Rabin mu v zadregi odgovo
ri: "Moj Bog, toda jaz nisem 
Abraham". Vdrugič ga Bog 
vpraša: "Rabin Sussja, zakaj v 
življenju nisi znal imeti takih 
voditeljskih sposobnosti, ka
kršne je imel naš rešitelj M o j
zes?" - "Moj Gospod," odgo
vori Sussja,"saj jaz nisem M oj
zes". Tretjič ga Bog vpraša: "Ra
bin Sussja, ali si znal biti v živ
ljenju Sussja?" Nato vprašanje 
rabin ni našel odgovora in je 
osta! v molčečem razmišlja
nju. Zgodbica nam hoče po
jasniti, kako važen je vsak od 
nas; naj si bo kmet, uradnik, 
filozof ali kaj drugega, vsak 
ima v življenju poslanstvo, v 
katerega je poklican in ki ga 
mora izpeljati. Poklicani smo 
po imenu, pravi Sv. pismo, in 
Bog pričakuje od vsakogar 
velike stvari. Vsakdo dobi v 
življenju nalogo, ki je  samo 
njegova. V tem se poznata e- 
dinstvenost in veličina naše o- 
sebnosti in našega poslan
stva, naj si bo to navidezno 
drobna stvar, skoraj nepo
membna, vendar je  prav ta 
čisto naša in Bog pričakuje od 
nas, da jo izvršimo.

Tudi danes nas Bog kliče, 
da dovršimo stvari, o katerih 
nas sprašuje. Čeprav je člove
štvo že rešeno, stvarstvo še 
vedno ječi v porodnih boleči- 
nah.Tudi današnji svet ima 
svoje zahteve in potrebe: po
trebujemo ljudi, ki znajo biti 
pozorni do sveta, ki nas ob
daja; potrebujem o ljudi, ki 
znajo biti občutljivi do nara
ve; potrebujemo ljudi, ki zna
jo  prisluhniti času in njego
vim  potrebam. Potrebujemo 
ljudi, ki znajo biti najprej ose
be. In v vsakem od nas lahko 
dobim o te značilnosti, ven
dar zanje se moramo uriti in 
truditi.

Bergsonov princip odgo
vornosti velja danes bolj kot 
kdajkoli. V tolikšni meri, ko
likor bomo znali odgovarjati 
na pravilen in pošten način 
npr. naravi, to liko bolj nas bo 
ona znala ceniti in obdarjati s 
svojimi bogatimi darovi. Ve
liko hujše bo, če ne bomo 
znali prisluhniti drug druge
mu in temu, kar nas obdaja, 
in se bom o začeli ukvarjati 
samo sami s sabo.

MARTIN MARUSSI

Prva oktobrska številka 
zelo razširjenega italijanske
ga tednika Famiglia cristiana je 
posvetila slovesnosti v M ari
boru kar štiri strani ter osem 
nazornih in zgovornih foto
grafij s prizorišča na Betnav- 
ski poljani, v stolnici in na leta
lišču. Skozi prizmo tega do
godka pa je avtor prispevka 
Renzo Giacomelli osvetlil še 
vrsto ključnih slovenskih poli
tičnih in družbenih vprašanj 
in tako na svoj način predsta
vil italijanski javnosti Slove
nijo. Tisto nedeljo, 19. sep
tembra, sem imel srečo spo
znati v gruči m ednarodnih 
kolegov tudi Giacomellija, e- 
legantnega in obenem pre
prostega gospoda, ki je kazal 
veliko spoštljivega zanimanja 
za življenje na Slovenskem. 
Spraševal me je: "Ali je ljub
ljanski nadškof Rode res tak, 
kot se predstavlja v javnosti?" 
in hkrati dal jasno razumeti, 
da močno ceni, poleg njego
ve kulturne širine in razgleda
nosti, predvsem njegovo po
končno in odločno držo. Kot 
oster opazovalec družbenih 
razmer ugotavlja že v naslo
vih italijanskega tednika, da 
doživlja Slovenija svojo pom 
lad sicer že osem let, da pa je 
po osamosvojitvi njena pot 
naproti kapitalističnemu si
stemu strm a in posejana s šte- 
viln im i težavami. Takoj om e
nja zlasti problem reform po
kojninskega sistema in neza
upanje velike večine prebival
stva do politike.

Na škofa Slomška, enega 
izmed očetov narodne kultu
re in istovetnosti, so Slovenci 
ponosni, piše Giacomelli, saj 
je njegova podoba še nekaj 
dni po beatifikaciji visela na 
izložbah trgovin, kavarn in 
seveda cerkva. Slovensko 
zgodovino povzema v nekaj 
besedah, ko govori o Cerkvi, 
ki je bila do druge svetovne 
vojne dobro strukturirana, 
premožna in je  imela velik 
vpliv na ljudi. Po prihodu ko
munističnega režima pa so 
vern ik i doživ lja li zatiranja, 
duhovniki so bili priprti, po
sestva Cerkve je režim nacio
naliziral, ukinil verouk v d r
žavnih šolah, katoliške šole pa 
enostavno zaprl. Z le tom  
1990 je Slovenija z demokra
tičn im i volitvam i pustila za 
sabo enostrankarski sistem in 
leto kasneje proglasila svojo 
osamosvojitev od Zvezne re
publike Jugoslavije. O  eko
nomski stabilnosti mlade in 
dem okratične republike je 
avtorju zapisa zagotovil po
slanec Jože Zagožen, ki mu 
je razložil, da se neodvisna 
Slovenija skladno in postopo
ma integrira v Evropsko zve
zo, katere jepridružena člani
ca; pri tem pa ni prikril ideo
loških trenj. O  napetosti mu 
je govoril tudi Janez Janša; s 
prstom je pokazal na staro 
nomenklaturo, ki je le formal
no demokratična, dejansko 
pa drži v rokah glavne vzvo
de gospodarskega in držav
nega aparata. Janša je ome
nil tudi problem nepravičnih 
pokojnin in težave pri dena

cionalizaciji, ki onemogoča - 
zlasti v primeru cerkvenih po
sesti - primerno opravljanje 
lastnega poslanstva. Energi
čne zahteve po vrnitvi cer
kvene lastnine postavlja zla
sti predsednik Slovenske ško
fovske  kon fe rence  msgr. 
Franc Rode, ki je našel še več 
moči v podpori svetega oče
ta, ki je v mariborski stolnici 
dejal: "Ne bojte se zahtevati 
tiste svobode, ki je  potrebna 
za op rav ljan je  poslanstva 
Cerkve."

O  najnujnejših vozlih slo
venske družbe in Cerkve je s 
časnikarjem tednika Famiglia 
cristiana govoril odgovorni u- 
rednik verskega tednika Dru
žine Janez Gril: "Poglobiti mo
ramo družbeni nauk Cerkve, 
da bi pomagali laikom biti 
priče evangelija tudi na delo
vnem mestu in v politiki. Na 
tem področju nas čaka veliko 
dela, saj je nezaupanje kristja
nov do politike veliko." Aler- 
gičnost na politične teme je 
Gril orisal tudi s primerom: 

i D ružina je izgubila precej 
bralcev, ko je začela obravna
vati ku ltu rna  in družbena 
vprašanja, ki so tako ali dru- 

| gače vezana na politiko. So
ciolog Vinko Potočnik si raz
laga nezanimanje ljudi za po
litiko z razočaranjem nad "slo
vensko pomladjo". Tranzicija 
je bila sicer m irna in tako so 
na ključnih mestih ostale iste 

i osebe. Ekonomske gotovosti, 
ki jo  je zagotavljal prejšnji si
stem, delavci, upokojenci in 
kmetje več nimajo; vsemu 
temu seje dodala še brezpo- 

! selnost, ki prej ni bila tako pri
sotna. "In tako se med ljudmi 
širita nelagodje in nostalgija 

i po preteklosti."
Sledi poglobljen pogovor z 

ljubljanskim nadškofom Ro
detom. Giacomelli ga opisuje 

! kot nadpastirja, na katerega je 
s  postala slovenska javnost ob 
njegovem imenovanju kma
lu pozorna zaradi njegovega 
"neposrednega in polemične-

ga sloga," v kontrastu z m ilim  
značajem njegovega predho
dnika Alojzija Šuštarja, izrazi
tega človeka dialoga. Tudi za
to 'cinični" slovenski časni
karji pogosto napadajo msgr. 
Rodeta; ta pa je  G iacom elliju  
pripom nil: “Imajo srečo, dav 
Evropi govorim o slovenski 
jezik le mi in nihče drug; ko 
bi ga poznali tudi drugi, bi bila 
n jihova smešna m ajhnost 
znana tudi drugod." Papežev 
obisk je ljubljanski nadškof o- 
cenil za italijanske bralce ta
kole: "Bolje bi ne moglo iti!" 
Pri tem se navezuje na veliko 
množico ljudi, ki je z udele
žbo pri beatifikaciji pokazala 
svojo pripadnost in zvestobo 
Cerkvi; pa tudi papež je z ve
liko "kratkostjo in jasnostjo" 
pozval vernike, naj zahtevajo 
svoje pravice in opravlja jo 
svoje poslanstvo. In že spet 
smo pri vprašanju denacio
nalizacije: do sedaj je država 
vrnila Cerkvi le tretjino njene 
nekdanje lastnine; še vedno 
pa ima v lasti več desetin tiso- 
čev hektarov gozdov, ki jih  iz
korišča, kot more in zna. Žal 
imajo krščansko navdihnjeni 
politiki tudi pri tem prav maj
hno težo. Msgr. Rode je še po
udaril, da mora država zade
vo denacionalizacije čimprej 
rešiti, če hoče polnopravno 

| s top iti v Evropsko zvezo. 
Vsem je tudi jasno, kot pravi 

! nadškof, da bi "Cerkev upo
rabila svoja posestva za šole, 
domove za ostarele, otroške 
vrtce, semenišča, domove za 
duhovnike ipd."

To je slika slovenskega na
roda na pragu tretjega tisoč- 

; letja: Slovenija želi biti v sa
mem osrčju stare celine na- 

; predna in demokratična dr
žava, most med Zahodom in 

{ slovanskim Vzhodom. Vero 
| je prejela pred več kot 1250 
leti. Danes skuša zdraviti rane 
preteklosti, hkrati pa želi z 

; zaupanjem hoditi proti kr- 
i ščanski Evropi nove dobe.

Z A M B IJ S K A  S K U P IN A  
V  N A Š IH  K R A J IH

Zambijski otroci in m la
dostniki skupine Ba Cenge- 
lo, ki jih  vodi m is ijonar p. 
M iha Drevenšek, pojejo po
leg tradicionalnih zambijskih 
pesmi tudi po slovensko. V 
koprski škofiji bodo nastopili 
na več koncertih-srečanjih: 
v petek, 15. t.m ., ob 19. uri v 
cerkvi v Sežani in ob 20. uri 
v Kulturnem domu; v sobo
to, 16. t.m., ob 17. uri v Drež- 
nici in v nedeljo, 17. t.m ., v 
župniji Kristusa Odrešenika 
v Novi Gorici ob 11. uri.

SREČANJE N A  
M IR E N S K E M  G R A D U

V nedeljo, 24. t.m ., bo sre
čanje skupin Živega rožnega 
venca in drugih m olitvenih 
skupin, ki m olijo za duhovne 
poklice na Mirenskem Gra

du. Srečanje se bo začelo ob 
15.30, maša pa bo ob 16. uri.

T A IZ E J S K O  SR EČ AN JE 
1999/2000

Evropsko srečanje mladih,
! ki ga organizira skupnost bra
tov iz Taizeja, bo od 28. de
cembra 1999 do 1. januarja 
2000 v Varšavi. Tudi letos se 
bodo udeležili romanja mla
di iz zamejstva. Srečanja se 
lahko udeležijo mladi od 16. 

j  leta (v spremstvu polnoletne 
osebe) do 30. leta starosti. Pri
javnice so na razpolago: pri 
Nadi Petaros, dijakinji I. kla- 

! sičnega liceja Prešeren v Tr
stu, v Slovenskem kulturnem 
klubu, v openski župniji in pri 
A lešu Petarosu (te l. 040  
228307). Informacije lahko do
bi te na prijavnicah, za podro
bnejše podatke pa se lahko 
obrnete na tel. 040 228307 ali 
e-rnail: petaros.ales(g io l.it. 
Daljše poročilo prihodnjič.
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ISKRIV POKLON DOMAČIH
USTVARJALCEV

IVA KORSIC

Zveza slovenske katoliške prosve
te iz Gorice res ne bi mogla izbrati 
boljše oblike za praznovanje svojega 
častitljivega jubileja, 40. obletnice 
včasih strme in težavne, a nedvom
no bogate ustvarjalne poti. Name-

platnica v toplih jesenskih barvah; 
povsem v skladu z vsebino. Obliko
val jo je ilustrator VValter Grudina.

Prvotno, nekoliko enolično bese
dilo sta obogatila, požlahtnila režiser 
Adrijan Rustja, nekdanji igralec SSG, 
in dirigent Hilarij Lavrenčič. Oba sta, 
prvi dramsko, drugi glasbeno, pose-

nila velika želja: njegovo opereto bo
do uprizorili v gledališču. Komanu je 
žal za Branka, zato prizna vso resni
co in s tem seveda bistveno poseže v 
srečen razplet komedijske štrene. Le
ta je bila izvrstno prikazana, saj so se 
izvajalci neverjetno dobro ujemali 
med seboj; protagonisti-solisti, igral-
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sto dolgoveznih govorov, branja če
stitk in podobnih dolgočasnih ob
veznosti ob takih priložnostih, se je 
odločila, da bo svojim članom in se
veda vnetim goriškim gledalcem po
darila vedro, sproščujoče odrsko de
lo. Tako je v soboto, 9. oktobra, na 
slavnostnem večeru v veliki dvorani 
Kulturnega centra Lojze Bratuž doži
vela goriško krstno uprizoritev ope
reta Radovana Gobca Hmeljska prin
cesa v režijski zamisli Adrijana Rustje 
in pod dirigentsko taktirko Hilarija 
Lavrenčiča. Izvajalci so člani društev 
in zborov, vključeni v ZSKP (igralci 
dramskih družin Oder 90 in Štandrež, 
pevci zborov Hrast iz Doberdoba, Ru- 
pa-Peč, Lojze Bratuž iz Gorice, Pod- 
gora in Štandrež); dva profesional- 
ca-solista; mladinski operetni orke
ster, ki ga sestavljajo mladi glasbeni
ki Glasbene matice, Slovenskega cen
tra za glasbeno vzgojo Emil Komel 
in drugi zunanji sodelavci ter kot gost 
folklorna skupina Razor iz Tolmina.

Po prejšnjih uspelih postavitvah - 
kdo bi pozabil Planinsko rožo, Srce 
in denar, Pri Belem konjičku? - se je 
Zveza spet odločila za velikopotezen 
projekt, operetno glasbeno zvrst. Iz
vedba tega glasbenega žanra zahte
va neutrudne, vztrajne zakulisne ro
ke, poleg seveda gledaliških, pevskih, 
glasbenih komponent. In prav sled
nje so najbolj cvetoče veje na kultur
nem "drevesu" ZSKP. Zato je vodstvo 
Zveze brez pomislekov izbralo slo
vensko opereto, da bi z njo tudi v na
šem, še zmeraj ogroženem zamej
stvu potrdili Cankarjeve misli "sloven
ska beseda je beseda praznika, petja 
in vriskanja11. Izbrana je bila opereta 
Hmeljska princesa, ki jo je v mladih 
letih (1930) spisal Radovan Gobec 
(1909-1995), "eden izmed najznačil
nejših predstavnikov množičnih kan
tat in operet ter podobnih najkomu- 
nikativnejših oblik skladateljskega 
ustvarjanja", kot beremo v gledali
škem listu - izšel je ob premieri -, o- 
premljenem s fotografijami z vaj, s 
"portreti" izvajalcev in z obnovo doga
janja operete v slovenskem in italijan
skem jeziku; vse to  gradivo ovija

gla v tekst, prestavila dogajanje iz do
movine hmelja v domače okolje bri- 

; ške kapljice, razvejala dejanje, jasneje 
prikazala trenja med mladima zalju
bljencema in poudarila komične 
zdrahice med oskrbnikom graščine 
in njegovo ženo. Navlako sta odvze
la in pridala kaj živahnejšega. Hilarij 
Lavrenčič je zaradi svoje dolgoletne 
poklicne izkušnje v italijanskem gle
dališču Verdi v Trstu s tankočutnim 
posluhom za tovrstna dela razbreme
nil protagonista, ovrednotil zbor, iz
mislil si finale, "concertato" za zbor 
in solista, podoknico za grajskega u- 
pravitelja, omogočil Vili Zori - v ori
ginalu je samo omenjena - primeren 
nastop z arijo, napisal poklone, in še 
druge podrobnosti, ki so pripomo
gle k večji prožnosti in igrivosti dela. 
Tako je iz "klavirskega izvlečka" vzcve
tel poln orkestrski sestav in zazvene
le so za uho prav prijetne melodije, ki 
se tekoč prelivajo med seboj, tako 
da se po; JŠalec kar pozibava na njih.

Mladi orkestraši so se izkazali in 
navdušili poslušalce že z živahno u- 
verturo.

Adrijan Rustja se je poslužil mar
sikaterega odrskega trika, ki je poživil 
igralski trenutek in spravil v smeh gle
dalce. Sicer pa je vloge porazdelil ze
lo pretehtano in osvetlil karakterne 
značilnosti protagonistov, tako da je 
vsak lik živo stal pred publiko s svoji
mi značajskimi odtenki.

Vezna nit te "glasbene komedije” 
je tiho, v začetku neizpovedano lju
bezensko čustvo dveh mladih src, 
Darinke, dedinje bogatega premože
nja, in Branka, domačega učitelja in 
glasbenika, ki posveti svoji ljubljeni 

j opereto Hmeljska princesa.
Brez zapleta pa seveda ne gre.

! Grajski upravitelj Koman, Darinkin 
stric, je vnet oboževalec operne pev
ke Vile Zore; tej podari lepo ogrlico. 
Da bi se branil pred ljubosumno že
no, naprti vso "krivdo" mlademu Bran
ku. Po naključju to izve Darinka, ki u- 

! žaljeno zavrne zaljubljenca. Seveda 
je Branko zelo prizadet in hoče daleč 

! stran, čeprav se mu je vendarle izpol

ci, pevci zbora, vsi so se zlivali v en 
sam homogen tekoč odrski prikaz, 
ki ga je iz orkestrskega prostora moj
strsko vodil Hilarij Lavrenčič.

Pevci so prihajali in odhajali z odra 
čisto naravno, včasih skoro neopaz
no. Niso samo ubrano peli z mladost
no čistimi glasovi. Razgibano so se 
kretali po odru, plesali. Prizadevanje 
koreografinje Caroline Bagnati ni bi
lo zaman. Vsak izmed njih je "odigral" 
svojo vlogo. Usklajeno so se stapljali 
z glavnimi dramskimi osebami.

Najprej naj omenimo oba pevca- 
solista, edina profesionalca, Alenko 
Slokar in Mirana Žitka. Slokarjeva je 
nežno, sanjavo, a tudi odločno pred
stavila Darinko, Miran Žitko pa zalju
bljenega, nekoliko sramežljivega uči
telja Branka. Njegov blago zveneči 
tenorje  privlačno odmeval in se do
bro ujemal z glasom soizvajalke. Le
pi, malo melanholični so bili njuni du
eti. Tudi njun tango je požel aplavz. 
Še burnejšega pa je doživela parodi
ja istega tanga (v celoti si jo  je omi
slil dirigent Hilarij Lavrenčič), ki so ga 
krepko podčrtali "drzni" koraki gra
ščinskega upravitelja Pavla Komana- 
Božidarja Tabaja in njegove žene Oti- 
Ije-Majde Zavadlav. Naša stara dram
ska znanca sta se spet imenitno ujela 
na odru in izklesala zabavno komi
čna lika: Božo moža, ki bi rad vsaj 
"pogledal čez plot", a se pravočasno 
ustavi, ker se boji ljubosumne, uka
zovalne žene; Majda pa gospodoval
no, a tudi duhovito ženo, ki zna vodi
ti moža po pravi poti. Tudi tokrat je 
privrela na dan njuna igralska spret
na privlačnost, ki se omamno vije z 
odra do gledalcev. Da je to res, ne 
more zanikati še tako ostro kritični 
gledalec.

Smeh so izzvali tudi trije zares ne
rodni Darinkini snubci-trgovci, ki jim 
je mar le za denar, Izak, Khon in Salo- 
bir. Poosebili so jih Bogdan Podver- 
šič (presenetil nas je s svojim lepo o- 
blikovanim glasom), Robert Cotič 
(res simpatičen kot izbirčna gospo
dična!) in Marko Černič s svojo "gro
teskno" karikaturo.

Prizorček zase sta ustvarila tudi Fa
bjan Sfiligoj in Marko Brajnik kot no
vinarja Grgra in Šušlja. Že imeni na
kažeta precej okorni in ne ravno zelo 
bistri figuri, ki sta ju znala igralca s 
svojim nastopom pravilno osvetliti.

Bleščeč je bil tudi kratek, a zelo do
bro naštudiran nastop operne pevke 
Vile Zore, ki ji je obraz, predvsem pa 
prodoren sopran "posodila" mlada A- 
leksandra Schettino. Primerno teatra
lično je zapela svojo arijo v razkošni 
rumeni obleki z velikanskim klobu
kom. Igralski okvir so zaokrožili še Ema 
Bajc-otrok, Helena Klanjšček, Peter 
Klanjšček, Matej Leopoli in Urška Pe
trovčič kot služabniki oz. sprem
ljevalci.

Plesalci folklorne skupine Razor iz 
Tolmina so s svojim plesom ob spre
mljavi harmonike dodali še kanček 
ljudskega duha, tako da je le-ta še 
pristneje zavel z odra.

Da so liki zaživeli v pravi luči, so 
gotovo svoj delež prispevali tudi skr
bno izbrani kostumi s klobuki, okra
ski, lasuljami.„, za katere sta poskr
beli Snežiča Černič in Nevenka To- 
maševič, vodja šiviljskega oddelka 
v PDG Nova Gorica.

Natančno izdelano grajsko proče
lje, ki je nazorno uokvirjalo kraj do
gajanja, scenske elemente (drevesne 
veje, viseče svetilke, kito bršljana) je 
po režiserjevih željah uresničil sceno
graf Aleksander Starc s sodelavci Ga
brijelom Firtliem Joškom in Frankom 
Kogojem, Alojzom Maražem, Fran
kom Paulinom in Viktorjem Selvom. 
Le-ti so preživeli v zakulisju mnogo 
ur ob pripravah za sceno, scenske pri
pomočke in razne rekvizite.

Operetno pravljično luč je s sve
tlobnim i učinki pričaral Niko Klanj
šček. Omenimo naj še Sama Oblo- 
karja, mojstra luči iz novogoriškega 
gledališča, in maskerko Mauro Del- 
pin, ki je na premieri pomagala pri 
šminki, in frizerko Lilijano Terpin.

V zakulisju je pazljivo spremljala 
odrsko dogajanje zvesta šepetalka 
Marinka Leban, ki je zaradi svoje nad 
tridesetletne prakse res dragocena 
sodelavka. V zaodrju je bila tudi asi
stentka režije Anka Černič, ki je pazi
la na pravilne vstope igralcev oz. pev
cev. Pri tem ji je stala ob strani kore- 
petitorka Michela De Castro, medtem 
ko je bil njen kolega David Bandelli 
zaposlen pri klavirju v orkestru.

Asistentka koreografinje Lidija 
Jarc na premieri ni imela posebnega 
dela, koreografinja Carolina Bagna
ti pa je zaskrbljeno dajala še zadnja 
navodila.

Premierski gledalci - med njimi sta 
bila žena in sin pokojnega skladate
lja Gobca - pa tudi tisti, ki so si ogle
dali prvo ponovitev v nedeljo, 10. ok
tobra, popoldne (danes, 14., in v so
boto, 16. t. m., si bosta sledili še dve 
reprizi) so navdušeno ploskali izvajal
cem in se zabavali ob privlačni upri
zoritvi, ki je veselo obeležila pomem
ben dogodek.

Hvaležni smo vsem članom ZSKP, 
ki so sooblikovali predstavo, in seve
da dolgoletnemu predsedniku Da
mjanu Paulinu, ki je prava duša Zve
ze, pa tudi vsem njegovim predhod
nikom in članom, ki so si v teh štiri
desetih letih vztrajno prizadevali za 
kulturno rast na Goriškem in trdno 
verjeli v poslanstvo Zveze slovenske 
katoliške prosvete.

Iskrena zahvala naj gre še Primor
skemu dramskemu gledališču in trža
škemu gledališču Verdi, ki sta rado- 
voljno posodila kostume oz. nekaj 
scenskih delov.

SLOVENSKI 
SLAVISTIČNI 
KONGRES 
V CELJU
V dneh od 7. do 9. oktobra je po

tekalo v Celju vsakoletno strokovno 
zborovanje slavistov. Udeležili so se 
ga tudi nekateri slavisti iz Trsta in Go
rice. Programje bil zasnovan na temo 
Slovensko jezikoslovje danes in ju tr i 
in je obsegal toliko predavanj in po
ročil, da je potekal celo v dveh vzpo
rednih sekcijah. Obsegal je strogo je
zikoslovne raziskave, pa tudi vpraša
nja jezikovne politike in didaktike je
zika ter dialektologijo in slovaropisje. 
Med mladimi raziskovalci moramo 
posebej omeniti Matejko Grgič iz Tr
sta, ki je imela strokovno poročilo o 
svoji raziskavi: Razmerje med glagol
skim in kronološkim časom. Dialek
tološko delo v slovenski Istri pa je bilo 
predmet poročila prof. RadeCossut- 
ta, raziskovalke na Visoki šoli za pre
vajalce v Trstu. Pri okrogli mizi, ki je 
obravnavala poslovno in uradovalno 
slovenščino v zgodovini in danes, je 
nastopila tudi dr. Majda Kaučič Baša 
s prispevkom o položaju slovenščine 
v italijanskem zamejstvu. Na zboro
vanju so tudi predstavili celo vrsto stro
kovnih publikacij. V Narodnem do
mu, kjer je potekal večji del kongre
sa, pa je bila ves čas odprta prodajna 
razstava slovenističnih publikacij in 
raznega didaktičnega gradiva.

Slavistično društvo Celje, ki je go
stilo letošnje zborovanje, je poskrbe
lo za več spremnih prireditev. Poskr
belo je za družabni večer s kulturnim 
programom v Celjskem domu. V Po
krajinskem muzeju je bil možen o- 
gled razstave o Celjskih grofih, v Mu
zeju novejše zgodovine pa edini o- 
troški muzej v Sloveniji, H erm anov  
briog. Pod znamenitim Celjskim stro
pom v Stari grofiji je bil v četrtek lite
rarni večer s pesnikom Janezom Me
nartom ob njegovem jubileju, med
tem ko je gledališka predstava Vaja 
zbora žal odpadla zaradi bolezni. V 
soboto so bile na programu še tri 
strokovne ekskurzije: vodeni ogled 
Celja in starega gradu, druga pot je 
vodila po Šaleški dolini, tretja pa pod 
Konjiško goro.

Pohvale vredna organizacija kon
gresa in tudi njegova bogata vsebi
na kažeta na dejstvo, da je Slavisti
čno društvo Slovenije, ki ga z gospo
sko odločnostjo vodi prof. dr. Zoltan 
Jan, živ in pozitiven organizem v dr
žavnem in narodnem tkivu.

"■ VE.T.

POKLON NOVE 
GORICE UMETNIKU  
LOJZETU SPACALU

Slikar in grafik Lojze Spacal zago
tovo sodi že med klasike slovenske 
sodobne umetnosti, saj je na likovni 
sceni s svojo prepoznavno govorico 
prisoten že desetleja. S svojim ustvar
janjem se uvršča med svetovno po
membne predstavnike sodobne gra
fične umetnosti. Delček njegovega iz
jemno bogatega slikarskega in grafi
čnega opusa bomo imeli sedaj prilo
žnost videti tudi v Novi Gorici, kjer 
bodo danes, 14. oktobra, odprli raz
stavo Spacalovih del. Osrednja otvo
ritvena slovesnost z začetkom ob 20. 
uri bo v Hitovem paviljonu v Novi Go
rici, kjer bodo razstavljene slike, med
tem ko bo razstava grafik v Galeriji 
Artes. Ob tej priložnosti bodo pred
stavili tudi knjigo Odsotnost, ki je le
tos junija izšla v založbi Edina, in gra
fične mape z dvanajstimi grafikami.
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GLASNIK O ETNOCIDU NA 
EVROPSKI RAVNI

BORIS PAHOR

Gospe in gospodje, dragi prijatelji,
v posebno čast si štejem, da lahko 

spregovorim ob odkritju doprsnega 
kipa človeku, ki poleg zaslug, k i jih  
ima kot organizator kulturnih pobud  
na Tržaškem ter kot avtor in urednik 
na znanstvenem področju, je  eden 
izmed prvih kronistov nastanka in 
razvoja italijanskega fašizma.

Naj m i bo p ri tem dovoljen kra
tek ekskurz nazaj, v konec trinajste
ga stoletja, ko je  Dante v svojem VI. 
spevu Pekla omenil Kvarner in o njem 
rekel, da zaključuje Italijo in moči nje
ne meje. To mejo na Alpah je  imel v 
načrtu generalni štab sardinske ar
made, ko še n i bilo pravega začetka 
osvobodilnih posegov italijanskega 
Risorgimenta, poudarjena je  bila ta 
meja 1866. leta, ko je  prijatelj Slova
nov Giuseppe Mazzini pisal, da os
taja Danteju zvest in da sta zato ita
lijanska tako Kras kot Postojna, ki sta 
pod ljubljansko administracijo; to  
mejo je  pred prvo svetovno vojsko 
natančno narisal Scipio Slataper, av
to r znanega dela Moj Kras, avtor, ki 
sicer priznava slovensko avtohtonost 
v Primorju, a želi zaostale Slovence 
vzdigniti na italijansko kulturno ra
ven. \/se to pa navajam zato, da pod
črtam, kakšno je  bilo predhodno raz
položenje do naših krajev, saj so to
rej avtorji raznih publikacij pred zdru
žitvijo Italije poudarjali, kako nekaj 
etničnih ostankov, ki jih  meja zajema, 
ne morejo b iti zapreka p ri uveljavlja
nju velikega italijanskega narodne
ga kompleksa. Ta duh o nepomemb
nosti etničnih "ostankov" je  namreč 
prevladoval tudi v Trstu samem od 
polovice prejšnjega stoletja. In Lavo 
Čermelj, sin pristaniškega težaka in 
služkinje, je  živel svoja otroška in de
ška leta prav v tem ozračju diskvali
fikacije slovenske biti, odklonilnega 
stališča tržaške občine do slovenske 
šolske izobrazbe v mestu, čeprav je  
takrat hkrati nastajal slovenski srednji 
sloj in je  ekonomska moč življa ra
sla, tako da je  b il Trst pred prvo sve
tovno vojsko mesto z največjim šte
vilom slovenskih prebivalcev.

Ta uvod torej kot potrdilo, da se 
protislovenstvo na Primorskem ni ro
dilo s fašizmom, ampak ima dvojni 
izvir, tako v notranjem razpoloženju 
odpora do uveljavitve slovenske 
družbene in kulturne identitete ka
kor hkrati v rimski ekspanzionistični 
težnji, k i se je  konkretizirala z Lon
donskim paktom  26. aprila 1915.

V Toscaninijevem parku v  Ljubljani so  v  četrtek, 7. oktobra, 
odkrili doprsni kip prim orskem u rojaku dr. Lavu Čermelju. 
Na svečanosti, ki jo je v  prisotnosti političnih  in kulturnih o- 
sebnosti iz Slovenije in  zamejstva z lepim i besedam i pozdra
vila tudi županja slovenske prestoln ice Viktorija Potočnik, 
je im el slavnostni govor tržaški pisatelj Boris Pahor (n a  s lik i 
desno). Iz njegovih besed jasno izhaja, kaj pom eni postaviti 
spom enik  taki osebnosti.

j  kraju in začetek nezamenljive vloge, 
j  zaradi katere ima posebno mesto v 
[naši predvojni zgodovini. Že 1931. 
i leta namreč po naročilu Evropskega 
kongresa manjšin, ki mu predseduje 
nekdanji poslanec v rimskem parla
mentu dr. Josip VVilfan, Čermelj objavi 
študijo o Slovencih in Hrvatih pod  

\ Italijo za knjigo o evropskih skupno- 
| stih v Evropi. A nekaj let kasneje se 
\ izpod njegovega peresa na isto temo 
| rodi v nemščini napisana elitna knji- 
I ga, k i bo izšla v angleščini 1936. leta,
| 1938. v francoščini, vsakikrat z rahlo 
j spremenjenim naslovom, tako tudi 
j v slovenski izdaji 1965. leta, v italijan
ski 1974.

Gre za pionirsko delo, ki ni samo 
seznanjalo tu jih predstavništev in 

j vlad s fašističnimi metodami, ampak 
i je  tudi postavljalo osnovo za siste
matično obravnavo ogroženih skup
nosti, delo, k i je  še danes nepreko- 

j sljiv zgled izčrpne dokumentiranosti
o tej tematiki.

j Čermeljeva izjemnost je  torej ne 
j samo v obveščanju evropske in st/e- 
I tovne javnosti o genocidni politiki ta
kratnega Rima, ampak v nazornem 

, prikazu spočetja fašizma v Trstu in na 
Primorskem. Sami črnosrajčniki so ob 

\ proslavi Tržaških večernic, kot so jih  
\ imenovali, 1930. leta poudarjali, da 
j se je  s tržaškim uničevanjem sloven- 
i skih ustanov pričela fašistična revo- 
I lucija. Hitler je  b il namreč, čeprav je  
| učitelja vsestransko prekosil, v resni
ci Mussolinijev učenec. Prav tako pa 
zato Čermelj obravnava tudi procese 
pro ti upornikom vseprimorske orga- 

j nizacije TIGR, ki so bili, kot je  prvi ugo
tovil prof. Anton Slodnjak, sploh prvi 
resnični protifašistični bojevniki na 

: evropski ravni, a je  bil do njih komu
nistični režim krivičen in celo nasilen.

Znanstvenik, katerega prištevamo 
| k našim izjemnim osebnostim, torej 
: s svojim pomenom presega meje na
šega narodnega občestva, saj je  na
čelo, za katerega se je  zavzemal v 
Društvu za ligo narodov, danes vodil
no tako p ri ukrepanju Evropskega 
parlamenta ko t Evropskega sveta. 
Zato spada Čermeljev opus med kla-

Nastop oblasti po koncu vojske je  b il 
zato kljub slovesnim izjavam prežet 
z duhom zatrtja slovenskega razum
skega kadra, z zaprtjem slovenskih 
šol, z  deportacijami in grobimi napa
di, tako da italijanski škof Bartoloma- 
si, kise bo na svojo iniciativo odrekel 
tržaški škofiji, protestira p ri predsed
niku vlade Giolittiju, ker da oblast 
ravna slabše kot v kolonijah. 

i Požigi tako Narodnega doma v 
j Trstu kot drugih domov in pogromi 
1920. leta spadajo zato v predfašisti- 
čno dobo, v demokratično družbo, 
ki dopušča strahovanja ter razdejanje 

j ustanov in društev. Pomen te uvodne 
| dobe zaznamuje tudi Čermelj, ko se 
lo ti dokumentacije četrtstoletnega 
fašističnega početja na Primorskem. 
Seveda ni tukaj n iti kraj ne čas za to, 
da b i v skrčeni obliki podali vsebino 
njegovega poglavitnega opusa, k i je  
po skrbnosti in natančnosti navedb 
edinstveno. Gre v bistvu za pričeva
nje o etničnem čiščenju, k i se udeja
nja z italijaniziranjem imen in priim- 

! kov, z odpravo jezika tudi v javnosti, 
z zapori in procesi, s streljanjem upor
nikov, kar vse povzroči 100.000 be
guncev slovenskega in hrvaškega 
prebivalstva.

Tako se 1929. leta, preoblečen v 
železničarja, tudi Lavo Čermelj reši čez 
mejo. Konec je  tako njegovega izre
dnega udejstvovanja v domačem

j sike zadevne literature, zaradi učin- 
j kovitosti njegovega pričevanja pa je  
b il Čermelj, katerega so aretirali ob 
okupaciji Ljubljane, na tržaškem pro- 

i cesu, 1941. leta obsojen na smrt in 
le po številnih intervencijah pomilo- 

| ščen in mu je  bila zmanjšana kazen 
i na dosmrtno ječo.

Prav je  zato, da se temu velikemu 
možu dostojno oddolžimo; ker pa 
spomeniki niso, ali vsaj ne b i smeli 

\ biti, samo priče preteklega časa, po
tem je  prav, da se ob njih zamislimo 
tudi v teku našega sprotnega življe
nja. V tej zvezi je  pomembno, da je  
že sam Čermelj v predvojnem času 
ugotavljal, kako je  osrednjemu slo
venskemu človeku za usodo Primor
ske bolj malo mar. To centralno zapr- 

; tost vase je  zaznal tudi Kosovel, kije, 
nasprotno, leta 1925 zapisal: 'Zakaj 
bi raztrojitev Slovenije morala ostati 
tragedija samo zgodovinsko in zem
ljepisno? Ako Slovenci nismo imeli 
'snovi za tragedijo, tu jo  imamo: real
no in bridko dovolj, da se izbrusimo 
v njej in spoznamo." In Kosovel je do- 

i živel samo uverturo k Ekstazi smrti. 
Menim zato, da je  poleg tega vidne- 

i ga spomenika Čermelju nujno treba 
postaviti še dosti bolj pomembnega 
s seznanjanjem mladega rodu z uso
do pokrajine, kateri je  Čermelj po
svetil svoje življenje. Gre za zgodo
vinski spomin, ki ga dvamilijonski na- 

| rod ne more imeti za postranskega. 
Kakor ne sme prezreti osebnosti, ki 
so v imenu narodnega principa odi- 
grale izredno vlogo, ko t na primer 
dr. Josip VVilfan starejši, A lbert Rejec, 
dr. Besednjak, VirgilSček in vrsta dru- 

\ gih; prav tako je  zgrešeno ne upošte
vati prej omenjenih ilegalnih upor
nikov, k i jim  cilj zarote n i bila izpol

nitev nekega ideološkega načrta, 
ampak samo svoboda. Ves ta kom
pleks mora v učbenike zgodovine za
to, da postane zavest vseh.

Naslednja zavezanost Čermelju 
zahteva seveda tudi poklon žrtvam,
o katerih on poroča in katere danes 
uradni forumi spregledujejo ali hote 
obidejo zaradi takega ali drugačne
ga slepomišenja in zaradi različnih 
strankarskih in političnih interesov. 
Vse zlo, ki je  prizadelo primorsko ljud
stvo, vsa milijardna in milijardna ško
da zaradi izgub stavb in ustanov pa 
vse, kar je  zločinski režim še poten
ciral po zasedbi dela Slovenije - vse 
to je  nekako potuhnjeno zamolča
no. Zdaj vemo, katoliški dnevnik Av- 
veni re je  namreč že 10.11.89. leta na
vedel dokumentacijo, kako sta vladi 
Združenih držav in Anglije odločili, 
da se fašističnega početja ne obrav
nava zato, da ne b i oslabili protiko
munistične fronte. Vendar to ne bi 
smelo zdaj veljati za slovensko državo 
in izsledki mešane italijansko-sloven- 
ske komisije ne b i smeli b iti še zme
raj tabu, medtem ko se zmeraj zno
va na italijanski strani pojavljajo ob
sodbe zaradi žrtev v kraških jamah. 
Takšno hladno ponujanje drugega li
ca odgovornih Slovenije je politični 
nonsens; prav tako kot je  tako ime
novani španski kompromis kričeč ab
surd, danes pa ob Čermeljevi oseb
nosti in ob njegovem prizadevanju 
docela nepojmljiva razglašenost.

Seveda, demokratični Rim danes 
ne ponavlja Dantejevih stihov, res pa 
je  tudi, da je  ta povojna demokraci
ja  tudi zaradi stališč tako imenovane 
matice čakala petdeset let, da njen 
parlament prizna obstoj slovenske 
narodne skupnosti, poleg tega je  za
kon, k i se pripravlja, vse poprej kot 
dokaz širokega obzorja ter priznanja 
enakopravnosti slovenskega jezika. 
Tako da bo šele nova Evropa, vsaj že
leti je, z odpravo mej, Dantejevih in 
drugih, ustvarila upanje za pravič
nejše sožitje.

Kakor torej zdaj ugotavljamo, ne 
spada osebnost, katere odkrivamo 
doprsni kip, v preteklost, ampa k je  ak
tualna tako v evropskem zavzemanju 
za pravično zakonodajo o jezikovnih 
skupnostih, kakor je  za nas Čermelj 
naš sodobnik kot zgled zvestobe res
nici in ponosu, tistemu ponosu, v 
imenu katerega je  Čermelj odklonil 
prošnjo za pomilostitev ob smrtni ob
sodbi, k i sta je  bila deležna on in nje
gova znamenita knjiga. Ponos nam
reč ni odvisen ne od kvadratnih kilo
metrov državnega ozemlja ne od šte
vila njegovih prebivalcev. Ta Čerme
ljev duh naj zato veje v prestolnici 
Slovenije, k i ga danes časti v imenu 
vseh Slovencev, še posebno pa naj 
bo ta duh živ tam, kjer sta slovenski 
jezik in slovenska kultura še zmeraj 
na pogubnem prepihu.

K N J I Ž N E  N O V O S T I  C A N K AR J E V E  Z A L O Ž B E

LITERARNE ZANIMIVOSTI
KLARA KRAPEŽ

"V meni je, nič ne morem storiti 
proti temu, samo pustiti času, da mi
ne, in upati, da bo popustilo. Kajti to 
je tisto strašno pri ljubezni, daje ljub
ljena ali ljubljeni v nas, da je del nas, 
del, ki ga ne moreš preprosto iztrga
ti, ne da bi hkrati zatajil samega se
be," je med drugim zapisala Nicole 
Muller, švicarska pisateljica, nagra
jenka kristala Vilenice leta 1997. In 
njena knjiga je ena izmed treh izdaj, 
ki jo  je Cankarjeva založba prejšnji 
teden predstavila v okviru zbirke No
va Evropa. Vanjo se po izboru ured
nikov Andreja Blatnika in Zdravka 
Duše uvrščajo sodobni avtorji evrop
skega literarnega prostora, ki so bili 
med kritiki in bralci že opaženi, ne 
sodijo pa še med klasike.

k iljii lo je (jhlo
strašno pri

Ijiilic /n i

Roman Miillerjeveje zgodba o nje- 
i ni ljubici, ki se vrne nazaj k svojemu 
možu. Pisateljica je del lastnih doži- 

I vetij med leti 1986 in 1991, ko je žive- 
| la razpeta med Zurichom in Parizom, 
prenesla v zanimivo romaneskno o- 
bliko, katere osnovna značilnost so 

J  izjemno kratka poglavja, nekatera pa 
so celo zgolj označena z zaporedno 
številko. Poudarek celotne prvooseb- 
ne pripovedi je uokvirjen v neke vr- 
ste filmsko nizanje resničnih dožive
tij, pisateljica pa v uvodu še opozarja 

j na dejstvo, da "je najpomembnejše 
med vrsticami". Roman je v kratkem 
času od izida leta 1992 doživel vrsto 
izdaj in prevodov, nekateri kritiki pa 
Nicole Muller označujejo kot žensko 
obliko Woodyja Allena. Izpod njene
ga peresa so doslej izšli še romani,

kot sta Več 15. septembra (1995) in 
v lanskem letu biografija o švicarski fe
ministki Anemarier Schvvarzenbach.

; Med tokrat predstavljenimi novo- 
i strni Cankarjeve založbe se prvič v 
slovenskem prevodu predstavlja dan
ska pisateljica Solvej Balle s knjigo 
Po zakonu. Vsako od štirih zgodb, 
katerih rdeča nit je posameznikovo 

i iskanje gotovosti, uvaja neki zakon 
eksaktne znanosti (npr. Galilejev za- 

j kon o prostem padu). V nasprotju s 
| tem so cilji in dejanja štirih protago
nistov, ki so nedoločljivi. Biokemik 

j Nicholas S. tako raziskuje, zakaj lju
dje hodijo pokončno. Študentka pra
va Tanja L. je nekoga prizadela in si 

: želi popolnoma raziskati svojo bole- 
j čino zaradi storjenega dejanja. Rene 
| G. je matematik in si v skladu s svojo 
izobrazbo prizadeva lastno osebnost 

| zreducirati na matematično število. 
Kiparka Allete V. pa želi ustvariti po
poln stik z živimi bitji in materialnim 

j svetom, zato se kot končno dejanje 
lastnih prizadevanj pusti zamrzniti.

Negorljiv jezik je naslov tretje no
vosti, pod njim pa seje podpisal av
strijski pesnik in pisatelj Ingram Har- 
tinger. Prve stihe je začel objavljati v 

i 70. letih, v 80. je izdal dve pesniški 
zbirki, devetdeseta pa so bila zanj še 
plodnejša, saj je skoraj vsako leto ob
javil po kako prozno ali pesniško zbir
ko. V slovenščino so bile doslej pre
vedene pesniške zbirke Osorno, to sr
ce (1991), Amagansett (1994) in Ta 
roka tam (1997). V pesmih Hartin- 
ger korespondira s Kosovelom, Šala
munom, Kocbekom in Janušem.

Andrej Lutman tudi v pesniški zbir
ki Vzbrsti vrst na svojevrsten način 

! znova preseneča slovenskega bralca. 
Skupno 56 pesmi je tematsko posve- 

| čenih erotiki in fizični ljubezni, obli
kovno pa so vse enajstvrstičnice. Lut
man ostaja v njih zvest svoji tradiciji 
in še naprej ohranja tisti rob sloven
ske poezije, ki ga je z jezikovnimi pri
jemi nekoč že osvojila avantgarda, 
pa seje pozneje zabrisal oz. izgubil.

7
ČETRTEK
14. O K T O B R A
1999
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V T O R E K  B O  N A S T O P I L  N A  O P Č I N A H V E Č E R  V D R U Š T V U  S L O V E N S K I H  I Z O B R A Ž E N C E V

ZBOR SAN JUSTO  
PRIHAJA V GOSTE

Na gostovanje po Sloveniji 
in zamejstvu prihaja M ladin
ski pevski zbor San Justo, ki 
združu je  m lade slovenske 
pevke in pevce iz Buenos Ai
resa v Argentini. Na tokratni 
turneji bo gostoval v Domža
lah, Kranju, Ljubljani, Logat
cu, Mariboru in Trstu.

P O L E M IK A  O 
K O P R S K E M  

P R IS T A N IŠ Č U
Tržaško politično življenje 

je konec prejšnjega tedna raz
gibala polemika med Polom 
svoboščin in tržaškim župa
nom Riccardom lllyjem o m o
žnosti, da podelijo Kopru sta
tus evropskega pristanišča za 
nekatere vrste blaga s precej
šnjimi ugodnostmi, ki jih uži
vajo pristanišča v Evropski 
zvezi. Pol svoboščin je še po
sebej napadel italijanskega 
veleposlanika v Sloveniji, Nor- 
berta Cappella, ki je v nekem 
dopisu italijanskim oblastem 
izrazil ugodno mnenje o tej 
možnosti, za katero je prosi
la Slovenija. Po besedah pred
stavnikov tržaške desne sre
dine, zlasti senatorja Giulia 
Camberja, bi taka odločitev 
zelo škodovala Trstu in bi po 
nekaterih računih zmanjšala 
število delovnih ur za 10.000 
enot. Illy je te obtožbe zavr
nil kot neosnovane, podob
nega mnenja je bil tudi novi 
upravitelj tržaške pristaniške 
ustanove M aurizio Maresca.

Mladinski pevski zbor San 
Justo, ki šteje 45 pevcev, je bil 
ustanovljen leta 1971 z na
menom, da bi ohranjal in o- 
življal slovensko zavest in slo
vensko kulturo s petjem do
mačih skladb. Zbor pogosto 
sodeluje na raznih prired it
vah, koncertih in festivalih, 
tako med slovensko skupno- 

I stjo kot med argentinsko pu
bliko. Nastopil je v raznih kra
jih  v Argentini, pa tudi v Slo
veniji, kjer je leta 1992 nas
topil v Cankarjevem domu. 
Prvi dirigent zbora je bil An
drej Selan, leta 1992 pa je 

j vodstvo  prevzela njegova 
hčerka, prof. Andrejka Selan 
Vombergar, ki je uvrstila v re
pertoar renesančne, baročne 
in sodobne skladbe. Ob praz
novanju svoje 25. obletnice 
je zbor prejel od Zveze kul
turn ih organizacij Slovenije 
Gallusovo odlikovanje: usta
novitelj in dolgoletni zboro
vodja Andrej Selan je prejel 
zlato Gallusovo značko, prof. 
Andrejka Selan Vombergar 
srebrno, pevci pa bronasto. 
Zadnje leto je zbor izdal CD 
ploščo Odmevi izpod Andov.

Zbor San Justo bo nasto
pil v župnijski cerkvi sv. Jer
neja na Opčinah v torek, 19. 
oktobra, ob 20. uri. Izvajal bo 
skladbe Jacobusa Gallusa ter 
drugih slovenskih in španskih 
avtorjev, med katerim i bo 
tudi slovita Missa Criolla Arie- 
la Ramireza.

PO  P R O G L A S I T V I  Z A  B L A Ž E N E G A

POČASTITEV SLOMŠKA 
TU D I  NA PROSEKU

Tudi v proseški cerkvi sv. 
Martina smo v nedeljo, 19. 
septembra, počastili našega 
prvega blaženega današnjega 
časa.

Antonu M artinu Slomšku 
smo v prezbiteriju pripravili 
častni prostor z njegovo za
stavo, okrašeno z vinsko trto  
in grozdjem, z njegovim slav
nim geslom Sveta vera bodi 
vam luč, materin jezik pa ključ 
do zveličavne narodove  o- 
mike. Pod zastavo in geslom 
smo na prtiček, okrašen z na
rodnim i m otiv i, po ložili še 
slovenski šopek.

Blaženi je bil mož, daleč 
poznan zaradi učenosti in po

božnosti. Dokaz temu so vsa 
njegova dela, vse besede, vse 
življenje. V njem pa se odra
žajo tudi vsa ponižanja in kri
vice, ki jih je moral prestati 

| slovenski narod. Bil je naj
močnejša osebnost, ki jo je v 
prejšnjem stoletju rodila slo- 

I venska zemlja, zato je njego
vo mesto na oltarju zares za
služeno.

Naj povemo še, da so se 
beatifikacije v Mariboru ude
ležili tudi skavti z družinami 
in nekaj proseških narodnih 
noš, ki so občuteno sledili ev
harističnemu slavju dragega 

I sv. očeta Janeza Pavla II. 
---------------  (MB)

T I S K O V N O  P O R O Č I L O  D O L I N S K E  SEKCIJE SSk

O LEKCIJI "ZG O D O VIN E11 OBČINSKE 
SVETOVALKE M O N D O

Na zadnji seji dolinskega 
občinskega sveta dne 27. sep
tembra je  svetovalka Julijske 
fronte Silvana M ondo zasta
vila županu oziroma odboru 
vprašanje glede rabe dvojezi
čnosti krajevnih imen v ura
dn ih  občinskih  dop is ih . V 
njem trdi, da slovenska ime
na vasi in naselij v  dolinski 
občini niso originalna, kot si 
to upa trditi le župan Pangerc, 
ki da je nacionalist, tudi če no
si italijansko trobojnico okoli 
pasu. V do linski občin i se 
Slovenci ne m orejo šteti za 
avtohtono prebivalstvo, v ko
likor je b ilo  to  naše ozemlje 
v preteklosti naseljeno s Hi- 
stri, ki so se asimilirali z Rim
ljani. Slovenci so se naselili 
na tem področju šele v sred
njem veku, in sicer so zase
dli ozemlje, kjer se je prebi
va ls tvo  zdesetka lo  zaradi 
vojn, epidem ij ipd., ali pa so 
se z njim  pomešali. Niso Slo
venci ustanovili vseh naselij, 
ki so danes na občinskem 
ozemlju, zato večina krajev
nih imen ni slovenskega izvo
ra. Dejala je, da bo to doka

zala v eni prihodnjih interpe
lacij. Kraljevi odlok z dne 29. 
marca 1923 št. 800 je konec 
koncev le obnov il izv irna  
imena vasi, ne pa samovolj
no poitalijančil tista sloven
ska (sic!).

Te trditve so izzvale ogor
čenje med prisotnim i sveto
valci. Znano je namreč, da so 
bila ta imena izbrana pov
sem samovoljno in brez vsa
kršne znanstvene podlage. 
Postopek je dovedel do pra
vih nesmislov, ki so naleteli 
na kritiko  celo pri samih Ita
lijanih (glej uvodnik brošure 

■ Touring Club Italiano za leto 
1993!).

Ne vemo, odkod je sveto
valka M ondo povzela poda- 

i tke za svojo res zan im ivo  
lekcijo o krajevni zgodovini. 
Vsekakor je dokazala, da ima 
zelo zmedene pojme o zgo
dovini in toponom astiki na- 

I ših krajev, kakršnih ne najde
mo niti pri deklariranih ita
lijanskih nacionalistih. Toliko 
slabše, če ji je  gori omenjena 

i izvajanja narekoval njen po- 
i litični sponzor Marchesich,

ki se sicer ponaša z zagovar
janjem enakopravnosti naro
dov in jezikov na našem pod
ročju, a je ne spoštuje niti v 
okviru svojega gibanja Julij
ske fronte. Če v tej svoji hoče 
v dolinski občini uganjati ita
l i j anski  n a c io na lize m , je 
zgrešil naslov in si samo spod- 
kopuje že itak majava po li
tična tla.

Končno naj bo to v globok 
prem islek predvsem tistim  
našim občanom, ki so na ju 
nijskih občinskih volitvah v 
dobri veri glasovali za Julijsko 
fronto, katere izvoljeni pred
stavnik to njihovo dobro ve
ro sedaj grobo izkorišča v 

| svoje in tuje namene.
Ne gre podcenjevati dej

stva, da so take trd itve grob 
napad na vse naše ustanove 
in društva, ker pom enijo iz
podkopavan je  s lovenskih  
korenin naših krajev. Zato 
dobro prem islim o, preden 
na vo litva h  oddam o svoj 

| glas, kajti ni vseeno, kdo nas 
| bo predstavljal v raznih up
ravnih telesih!

P R E D S T A V N IK I 
N O T R A N J IH  

M IN IS T R S T E V  IT A L IJ E  
IN  S LO V E N IJE  V  TR S T U

V četrtek, 7. t.m ., je na se
dežu tržaške prefekture pote
kalo srečanje med predstav
niki organov za notranje za
deve Italije in Slovenije. Itali
jansko delegacijo je  vodil vla
dni komisar in tržaški prefekt 
M ichele De Feis, slovensko 
pa državni sekretar pri notra
njem m inistrstvu republike 
S lovenije  Slavko D ebelak 
(prisotna je bila tudi general
na konzulka Republike Slo
venije v Trstu Jadranka Šturm 
Kocjan).

Govor je bil zlasti o vpra
šanju ilegalnih priseljencev in
o njihovem vračanju ter o vra
čanju v Slovenijo mladoletnih 
pribežnikov. Delegaciji sta 
ugotovili napredek pri odkri
vanju tega pojava in pozitiv
no ocenili sodelovanje med 
italijansko in slovensko poli
cijo, ki se mora še okrepiti. 
Govor je bil tudi o nekaterih 
skupnih projektih, o vpraša
nju nakupa neprem ičnin v 
Sloveniji in o predlogih za 
uresničitev železniških prog 
med tržaškim in koprskim  
pristaniščem ter med letališči 
v Ronkah in na Brniku.

med Slovenci, v domačem 
okolju.

Tu pa se postavlja vpraša
nje, kje je meja oz. ali si naša 
skupnost lahko privošči tek
movalnost za vsako ceno (če
prav, je  podčrtal Kufersin, je 
ta tekmovalnost na ravni C 
lige, več si ni mogoče privo
ščiti), ki je povezana z naje
manjem neslovenskih igral
cev in trenerjev. V razpravi je

so športniki dosegli z lastni
mi m očm i. Žal, če hočejo 
d ruš tva  p re je ti p o d p o ro  
sponzorjev za mladinsko de
javnost, morajo biti kompeti
tivna; za dosego tega pa do
mači igralci marsikdaj niso 
dovolj. Od tu najemanje Ne
s lovencev oz. ita lijansk ih  
igra lcev in trenerjev. Leta 
1993 je bilo med zamejskimi 
igralci 11% Neslovencev, se
daj pa jih  je  22%, kar pome
ni, da se je n jihov  odstotek v 
sestm letih podvojil. z.asKr- 
bljati pa bi nas morali tudi 
prim eri, kot je ta, da sloven
ski učitelj, ki je tudi trener pri 
italijanskem klubu, privabi v 
ta klub - kjer je  občevalni je 
zik seveda italijanščina - celo 
skupino slovenskih deklic, 
namesto da bi kaj ustvaril

padla tudi kritika, da nimamo 
izdelane strategije in da nas 
je sla po tekmovalnosti zave
dla od prave poti, ki mora biti 
v tem, da se ustvari okolje za 
izoblikovanje zdravih Sloven
cev.

Izčrpati tako obsežno te
m atiko v enem predavanju 
oz. diskusijskem večeru je ne
mogoče. Postavljenih proble
mov je bilo še in še, od počas
nega združevanja društvenih 
moči do odnosa med špor
tom m uruzmo iu i. Aii smo 
vlak že zamudili, kot so se pe
simistično izrazili naši šport
ni delavci, ne vemo. Morda 
pa je po - čeprav slabo obiska
nem - diskusijskem večeru v 
DSI razkorak med športom in 
zamejsko družbo manjši.

NAŠ ŠPORT JE BIL PREVEČKRAT 
PREPUŠČEN SAM SEBI

IVAN ŽERJAL

Ponedeljkov večer v DSI je 
bil pravzaprav nadaljevanje 
razprave, ki je sledila preda
vanju prof. Pavletiča o 130- 
letnici Južnega Sokola na le
tošnji Dragi (predavanje je  
prav pred kratkim  izšlo v le
pi brošurici, ki jo je  izdala 
založba M lad ika). O b tisti 
priložnosti so bile namreč na
čete nekatere tematike, ki pa 
niso bile izčrpane do konca.

V prvi vrsti so Pavletič, Ku
fersin in Peterlin, pa tudi ne
kateri diskutanti, precej pove
dali na račun odnosa, ki gaje 
imela - in ki ga še ima - za
mejska družba (mišljena je tu 
v prvi vrsti politika, a tudi kul
tura in druga področja) do 
športa. Iz njihovih besed iz
haja, da je bil naš šport pre
večkrat prepuščen sam sebi, 
da je p o lit ik a  na špo rtno  
področje kratkomalo pozabi
la. Izraženi so bili tudi veliki 
dvomi in bojazni tudi glede 
zaščitnega zakona, ki je tre
nutno v obravnavi v rimskem 
parlamentu.

Skratka, opaža se velik raz
korak med športom in poli
tiko, ki pa ga v preteklosti ni 
bilo. V vodstvu Južnega Soko
la, je dejal prof. Pavletič, so 
npr. sedeli ugledni predstav
niki takratnega slovenskega 
političnega, kulturnega in go
spodarskega življenja, ki so se 
zavedali izrednega pomena, 
ki ga ima šport za našo skup
nost. Tu bi se morali torej učiti 
iz zgodovine: če bomo vede
li, kaj smo bili, bomo tudi zna
li, kje smo in kam moramo iti.

ZSŠDI, je s svoje strani de
jal Kufersin, si prizadeva za 
ohranjanje narodne identite

Ta in še druge ugotovitve so izhajale iz srečanja, 
ki ga je Društvo slovenskih izobražencev priredilo v
jonedeljek, 11. t.m., v Peterlinovi dvorani v Trstu in

špc
so spregovorili prof. Bojan Pavletič, predsednik ZSŠDI

pone
ki je bilo posvečeno dilemam našega športa. O tem 
so spregovorili prof. Bojan Pavletič, |
Jure Kufersin in prof. Ivan Peterlin.

te in jezika. Tu je omenil zlas
ti m ladinski sektor, kjer se 
društva v 95% primerov drži
jo  pravila, da morajo biti tre
nerji mladinskih ekip Sloven
ci, saj drugače ne prejmejo 
sredstev s strani krovne orga
nizacije. S športom se v za
mejstvu na tak ali drugačen 
način ukvarja preko 6.000 o- 
seb. Vseh športnih društev pri 
nas je  52 (samo dve nista 
vključeni v ZSŠDI), ukvarjajo 
pa se z 28 panogami. Šport 
je torej res pojem organizira
ne množičnosti, a tudi kako
vosti, saj so bili doseženi tudi 
lepi rezultati. Kljub temu pa 
je po besedah prof. Peterli
na šport ostal še naprej pred
met nezanimanja, telesna vz
goja je bila tudi na šoli pepel- 
ka in, kar je bilo doseženega,
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N O V  P A H O R J E V  R O M A N  V T R Ž A Š K I  K N J I G A R N I

NA STRANI ŽIVLJENJA, 
NE PA LITERATURE

Pri Cankarjevi založbi v Ljubljani je izšel nov roman tržaškega pisatelja 
Borisa Pahorja z naslovom Zibelka sveta. Tržaško predstavitev je delo doživelo 
v sredo, 6. t.m., v prostorih Tržaške knjigarne.

Roman Zibelka sveta opi
suje ljubezensko  zgodbo  
med 65-letnim tržaškim Slo
vencem, ki je preživel uniče
valno taborišče, in 30-letno 
francosko psihoterapevtko, ki 
je  v otroštvu doživljala posil
stvo s strani očeta. Druži ju 
torej izkušnja nasilja in muče
nja telesa, ki je osrednja tema 
romana (celotno dogajanje 
20. stoletja je po Pahorjevih 
besedah zgodovina mučene
ga in zlorabljenega telesa), 
spopad z zlom, ki je oba moč
no zaznamovalo.

To je izhajalo iz sredinega 
predstavitvenega večera, ki 
gaje obogatil nastop kitarist
ke Elise Komar in na katerem 
so spregovorili urednik Can
karjeve založbe Zdravko Du
ša, literarna kritičarka Ivanka 
Hergold in seveda avtor sam.
Telo, je dejala Ivanka Hergold, 
je za avtorja vrednota, velika 
in sveta stvar, ljubezen pa je

h F

za oba protagonista medse
bojno bogatenje in razume
vanje. Sicer so tudi v tem ro
manu prisotne značilnosti ro
manopisca Pahorja, ki ga je 
H ergo ldova de fin ira la  kot 
človeka na strani življenja, 
ne pa literature: prepletanje 
literarnih tem, prisotnost ose

bne izkušnje, esejistični in ce
lo dnevnični vložki ter eros. 
Po besedah Zdravka Duše se 
je v Pahorjevem delu zgodba 
o mučenem telesu razrasla, 
poleg razmerja med bivšim 
taboriščnikom in dekletom 
ter posilstva dekleta s strani 
očeta, v pripoved o še enem

vidiku, in sicer o Trstu kot si
nonimu mučenja in zlorab
ljanja tukajšnje slovenske na
cionalne entitete.

Boris Pahorje izrazil upa
nje, da bo ta knjiga med Slo
venci sprožila pogovor o pro
blematiki mučenja telesa. Pi
sanja se je lotil, ker je  videl, 
da se po svetu kljub ljubezni 
telo še vedno uničuje. V na
sprotju s tem se je s c itira
njem italijanskega pisatelja 
Umberta Eca zavzel za spo
štovanje telesnosti drugega. 
Pahor se ob tej priložnosti tu
di ni izognil kritični oceni gle
de obravnavanja te tem e v 
slovenski kn jiževnosti. Pri 
Slovencih je  namreč težko 
najti avtorja, ki bi opisal žen
sko na način, kot jo je npr. 
opisal ameriški pisatelj He- 
mingway: nasprotno, gre se 
v ekstreme, pri čemer se opi
suje ženska kot svetnica ali 
pa se zapada grobi spolno
sti. Pri tem seje zaustavil pri 
nekaterih pred kratkim  pre
branih novelah, kjer je  po 
njegovem mnenju razmerje 
med fantom in dekletom iz
raženo v takem besednjaku, 
ki po njegovih besedah ne 
spada niti v gostilno.
— —  iž

Z A Č E T E K  N O V E  S E Z O NE G L E D A L I Š K E G A  V R T I L J A K A

PEKARNA MIŠMAŠ NAVDUŠILA MALE 
IN VELIKE GLEDALCE

MATJAŽ RUSTJA

Z lutkovno predstavo 
Svetlane Makarovič 

Pekarna Mišmaš v 
izvedbi Lutkovnega 

gledališča Maribor se je 
v nedeljo, 10. t.m., 

začela druga sezona
Gledališkega vrtiljaka.

V nedeljo, 10. oktobra, je 
zaživel Gledališki vrtiljak, ki ga 
prireja Radijski oder v sode
lovanju s Slovensko prosve
to in Primorskim dramskim 
gledališčem Nova Gorica. Po 
lanski zelo uspešni tovrstni 
ponudbi bo letos nastopilo v 
Marijinem domu pri Sv. Iva
nu kar šest igralskih skupin, 
ki bodo prinašale otrokom  
toplino pravljic in dobrih ju
nakov skozi vse jesenske in 
zimske mesece. Da bi bilo 
počutje še prijetnejše, bo ob 
vsaki predstavi kratka anima
cija za razvedrilo. Vse do pre
dzadnjega dopoldneva Gle
dališkega vrtiljaka (20. febru
arja) pa bo odprt literarni in 
likovni natečaj z naslovom 
M oj najljubši gledališki junak. 
Vsi prispevki bodo razstavlje
ni na zadnjem srečanju (19. 
marca), ko bodo tudi nagra
jeni najboljše risbe in spisi.

Prvi popoldan Gledališke
ga vrtiljaka je obiskal Pekarno 
Mišmaš in daleč naokrog je 
zadišalo po svežem, komaj 
pečenem, hrustljavem kruhu 
dobrega Mišmaša. V naše 
mesto je slavni pek dospel z 
Lu tkovn im  g ledališčem  iz 
Maribora, da bi našel dobre 
in iskrene ljudi, jim  delil naj

boljšega kruha, otrokom  in 
revnim kar zastonj. Pa tudi 
naš prostor je bil Mišmašu 
pretesen. Vedno se najde ka
ka jezična mlinarica Jedrt, ki 
ji je radovednost prvi posel, 
drugi pa nevoščljivost. Ker je 
Mišmaš pri njej kupoval pre
malo moke, je hotela izvede
li, ali je v receptu odličnega

Mišmaševega kruha coprnija. 
Ponoči je skrivaje ugotovila, 
da res ni vse v redu, da poma
ga Mišmašu pri delu vrsta ljub
kih mišk... Dogajanje se je ta
ko razpletlo, da se je Mišmaš 
odselil v neko vas, ki ji nihče 
ne pozna imena, s seboj je 
odnesel m iške ponočnice, 
znanje in dobroto, da bi lahko

vsaj tam m irno živel. Tudi u- 
bogi maček, ki ga je Jedrt iz
koriščala, je sklenil ostati pri 
Mišmašu, saj je družba do
brih ljudi prijetnejša.

Vedno aktualno in za vse 
starosti zanimivo zgodbo je 
napisala pred več kot dvajse
tim i leti Svetlana Makarovič. 
V Lutkovnem gledališču M a
ribor je odrsko predstavitev 
režiral Matija M ilčinski, učin
kovito likovno zasnovo je do
ločil Jože Lašič, izvirno glasbo 
pa je napisal Boris Rošker.

Natrpana dvorana malih 
radovednežev je pazljivo sle
dila dogajanju na odru, se 
sproščeno odzivala nastopu 
lutk in tiho navijala za tega ali 
onega junaka. Zadovoljno so 
odšli domov z balončkom v 
roki. Pa saj ni zmagalo zlo, 
Mišmaš dobro ravna nekje 
drugje, morda tam, kjer je do
ma medsebojno spoštovanje.

S P O M I N  NA SILVA  
Š U L I G O J A

Nikoli si nisem upal, da bi 
g. Šuligoja"tikal", čeprav me je  
kot sogovornik večkrat nago
varjal, naj se te formalnosti o- 
tresem. Zdaj, koga med nami 
več ni, si končno dovolim  ta 
prag prestopiti.

Živo te imam v spominu, 
ko si nas, šentjakobsko m la
dino, sprejel in nam nudil zbi
rališča v Domu. Povzdignil si

slovensko skupnost p ri sv. Ja
kobu iz životarjenja v pestro 
cerkveno in narodno življenje. 
Brez tvojega truda si sploh ne 
m orem  zam isliti šentjakob- 

i skega Doma in vse njegove de- 
■ javnosti. N i besed, k i b i v pol- 
; nem obsegu izrazile, kar si v 
letih svojega duhovnega dela 
pri Sv. Jakobu za nas storil. Ži
vo te imam  v spominu, ko si

sev zadnjih mesecih m ed na
jin im i srečanji še privoščil na
smeha; takega veselja do živ
ljen ja , kakršnega si k lju b  
zdravstvenim tegobam izražal, 
res nisem še videl.

Sinoči sem v sanjah videl g. 
Šuligoja. Sprehajal se je  po  ču
dovitem vrtu, ne da biga tara- 
la kaka telesna muka. Za tre
nutek sem se nasmejal: Bog 
m u je  končno povrnil, kar m u  
je  zemeljsko življenje odtrgalo.

Trst, 7. oktober 7 999 
-----------------RS

OBVESTILA

SLOVENSKO STALNO gledali
šče razpisuje abonma za se
zono 1999-2000 ponovno v 
Kulturnem domu. Vpisovan
je  abonm a jev  za sezono 
1999-2000 od 11. oktobra 
dalje pri blagajni Kulturnega 
doma, ul. Petronio 4. Gleda
liška blagajna bo v času vpi
sa odprta od ponedeljka do 
petka od 10. do 14. ure. Vse 
informacije dobite na telefon
ski številki 040 362542. Ugo
dnosti pri vpisu mladinskega 
abonmaja je omogočila Za
družna kraška banka.

V LETU Boga Očeta prireja 
Slovensko pastoralno sredi
šče v Trstu od oktobra do de
cembra niz petih duhovnih 
razmišljanj kot neposredno 
pripravo na začetek velikega 
jubileja 2000. Prvo bo v pe
tek, 15. oktobra, ob 20. uri v 
dvorani Marijinega doma v ul. 
Risorta 3. Govoril bo jezuit p. 
Tomaž Podobnik na temo: 
Nazaj k Očetu (Življenje kot 
romanje). Toplo vabljeni vsi.

KONTOVELSKA IN barkov- 
Ijanska skupnost vabita na iz
let v Žičko kartuzijo, Slovens
ke Konjice in Slom, ki bo 16. 
oktobra. Vodi g. Jože Špeh. 
Vožnja stane 70.000 lir. Og
led bo z vodičem. Odhod iz 
Barkovelj ob 6.30 zjutraj pred 
cerkvijo, prihod okoli 20. ure.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev prireja v ponede
ljek, 18. oktobra, srečanje s 
prof. Jankom Kosom, avtor
jem  knjige Duhovna zgodo
vina Slovencev, ki bo sprego
voril o svojem delu. Začetek 
ob 20.30. Vabljeni!

MLADINSKI PEVSKI zbor 
San Justo iz Argentine bo v 
okviru svoje turneje po Slove
niji in zamejstvu nastopil v to
rek, 19. oktobra, ob 20. uri v 
župnijski cerkvi sv. Jerneja na 
Opčinah. Izvajal bo skladbe 
Jacobusa Gallusa ter drugih 
slovenskih in španskih av
torjev. Zbor vodi prof. An- 
drejka Selan Vombergar, na 
orgle pa spremlja prof. Ivan 
Vombergar.

V SREDO, 20. oktobra, bo 
ob 20. uri v župnijski dvorani 
v Nabrežini zopet redna me
sečna konferenca. Ravnatelj 
nove škofijske gimnazije v 
Vipavi prof. Vinko Lapajne bo 
predaval o delu, važnosti in 
lepoti te velike stavbe, ki dela 
čast in korist ne samo Pri
morski. Spremljali bodo dia
pozitivi in nastop gimnazij
cev. Sledita razgovor in dru
žabnost. Vabljeni!

KLUB PRIJATELJSIVA prireja v 
soboto, 23. oktobra, izlet v 
manj znane, a zanimive kraje 
v Beneški Sloveniji, kot so npr. 
Nimis-Neme (ogled cerkve 
sv. Gervazija), Tarcento-Čen- 
ta, Vedronza-Njivice (tu bo 
kosilo, upamo s krajevnimi 
specialitetami; tu so tudi lepi 
sprehodi med zelenjem) in 
Lusevera-Bardo. Vozili se bo
mo po Terski dolini (Torre) v 
spremstvu izvedenca prof. 
Merkuja. Čas za vpis je do 
16. oktobra v trgovini Fortu- 
nato, ul. Valdirivo 23. Poja
snila na tel. 040 639949 ali 
040 43194.

TAIZEJSKO SREČANJE 1999/ 
2000. Evropsko srečanje mla
dih, ki ga prireja skupnost bra
tov iz Taizeja, bo letos od 29. 
decembra 1999 do 1. janu
arja 2000 v Varšavi. Tudi le
tos se bomo udeležili roma
nja mladi iz zamejstva. Odpo
tovali bom o 27. decembra 
1999 dopoldne iz Dutovelj in 
se vrnili 2. januarja 2000 po
poldne. Srečanja se lahko 
udeležijo mladi od 16. leta (v 
spremstvu polnoletne osebe) 
do 30. leta starosti. Cena po
tovanja znaša 14.500 SIT, v 
Varšavi pa bomo plačali še 
skromen prispevek za kritje 
stroškov srečanja (približno 
50.000 lir). Za vse udeležen
ce sta obvezni dve pripravi. 
Prijavnice so na razpolago: 
pri Nadi Petaros, dijakinji I. 
klasičnega liceja France Pre
šeren v Trstu, v Slovenskem 
kulturnem klubu, v openski 
župniji in pri Alešu Petarosu 
(tel. 040 228307). Potrebne 
informacije lahko dobite na 
prijavnicah, za podrobnejše 
informacije pa se lahko obr
nete na telefonsko številko 
040 228307 ali pišite na e- 
mail: petaros.ales@iol.it. Vpi
sovanje do 13. novembra.

DAROVI

ZA KARITAS v Ajdovščini: 
N.N. 30.000 lir; N.N. 50.000 
lir ; M .G . 50 .000 lir ; R.S.
300.000 lir.

ZA CERKEV v Nabrežini: 
Uršič 35.000 lir; Caharija 
15.000; Terčon 20.000; Gui- 
d o b a ld i 2 0 .0 0 0 ; V en ie r 
70.000; Blason 35.000; Ra
dovič 30.000; skavti 50.000; 
Radovič-Bune 35.000; Švara 
35 .000 ; C iaba tti 20 .000 ; 
Košuta-Sedmak 20.000; Ber- 
gamasco 15.000; Gruden 
70.000; Ceper 200.000; bol
niki 40.000; Kakeš 100.000; 
Rudež 20.000; M ilič 80.000; 
ob krstu Sare S m otlak
150.000 lir.

ZA M/VRIJEV dom pri Sv. Iva
nu: A.L.M. 110.000 lir; ob 25. 
obletnici poroke Vatta-Kovač 
30.000; v spomin na Ladija 
Baka daruje Lija 50.000; v 
spomin na Justo Požar ob 50. 
obletnici smrti Marta in Zinka
100.000 lir.

ČESTITKE

Rodila se je

VALENTINA

Osrečila je Eriko in 
Aleksa ter nono Nadjo 

in nonota Lucijana.

VALENTINA

Stric M artin  in teta 
Breda te že obožujeta.

Veliko nasmejanih dni 
t i želijo vsi.

Čestitkam se pridružuje tu
di uredništvo Novega glasa.

9
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POSEG NA SLOVENSKO ZEMLJO
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KRAJEVNA D R UŠTVA

O D L O Č N O
PROTI
ZADUŠITVI
ŠTANDREŽA

Predstavniki štandreških 
društev in organizacij ugotav
ljajo, da goriška občinska up
rava z novim urbanističnim 
načrtom namerava uničiti za
selek Jeremitišče in razširiti 
industrijsko področje za do
datnih 60.000 m2 vse do štan
dreških hiš te r nameniti za 
intenzivno gradnjo večjo po
vršino ob ulici Abetti.

Protestirajo proti takemu 
ravnanju in neupoštevanju 
predlogov, ki so jih  izdelali 
krajevna rajonska konzulta in 
drugi organizmi.

Ugotavljajo, da hoče ob
činska uprava s temi posegi 
zadušiti slovensko naselje in 
prizadeti dokončni udarec 
krajevnemu kmetijstvu.

Pozivajo župana in druge 
odgovorne pri občinski upra
vi, naj opustijo pritisk na slo
vensko prebivalstvo in naj o- 
m ogočijo obstoj štandreške 
skupnosti v zdravem okolju.

Predlagajo:
a) spremembo regulacijske
ga načrta glede Jeremitišča z 
ohranitvijo zaselka in m ož
nostjo, da si tamkajšnje pre
bivalstvo uredi svoja bivali
šča;
b) ohranitev obstoječega o- 
brtniškega in industrijskega 
področja v sedanjih obsežno
stih, ki že itak ogrožajo štan- 
dreško skupnost, in razširitev 
zaščitnega zelenega pasu 
med ulicama sv. Mihaela in 
Gregorčič;
c) odpravo nove zazidane 
površine v ulici Abetti.

Seznanjajo, da bodo v pri
meru nesprejetja zgoraj nave
denih zahtev začeli z akcijo, 
da se Štandrež priključi drugi 
občini.

(Sledijo podpisi predstav
n ikov  Prosvetnega društva 
Štandrež, Kulturnega društva 
O ton Župančič, Kmečkega 
društva, Sekcije VZPI, Športne
ga društva Juventina,Športne
ga društva O.K. Val, Športnega 
društva Velox, Balinarskega 
kluba MAK.)

[ H  zadnjem tednu se je po
zornost vse slovenske zamej
ske javnosti osredotočila na 
sporno varianto osnutka no
vega regulacijskega načrta 
goriške občinske uprave.

To, da hoče večinska koa
licija z v zadnjem hipu vne
senimi amandmaji, ki predvi
devajo tudi razlastitev 60.000 
kvadratnih metrov zemlje v 
Štandrežu za razširitev indu
strijske cone vse do štandre
ških hiš, je povzročilo veliko 
ogorčenje tudi zato, ker je ta
ko poseganje v nasprotju z 
vsemi dogovori in obvezami 
občine in samega župana. 
Novi urbanistični načrt pred
videva med drugim  uničenje 
zaselka Jeremitišče (na sliki), 
kjer stoji nekaj znam enitih 
km etijskih poslopij, pravih 
zgodovinskih spomenikov, 
v redn ih  p rim erne  zaščite.

S T A L I S C E  S L O V E N S K E  S K U P N O S T I

N E D O P U S T N O !
Stranka Slovenske skup

nosti je z ogorčenjem sprejela 
novico o novem posegu na 
slovensko zemljo v Štandrežu.

Najprej gre podčrtati, da je 
bilo omenjeno razmetavanje 
s slovensko zem ljo odločeno 
zahrbtno, saj rajonski svet, 
kateremu je bila naprtena na
loga, da se izrazi o projektu 
regulacijskega načrta, o ome
njenem posegu sploh ni bil 
seznanjen. Na vrat na nos je 
za grob poseg poskrbela poli
tična večina, ki upravlja gori- 
ško občino, s predlogom a- 
mandmaja, ki ga je nato spre
jel odbor.

O b tem pa seje "slučajno" 
industrijska cona, ki je bila 
predvidena v Ločniku, bistve
no skrčila; mogoče zato, ker 
so svetovalci iz Ločnika v ve
čini in štandreški v opoziciji?

Naše nasprotovanje izbiri 
občinske uprave je radikalno, 
saj gre za zlorabo rodovitne 
in obdelane zemlje, ki bo po 
novem regulacijskem načrtu 
politične večine prizadela še 
zadnji predel slovenske štan
dreške zem lje zaman. O b 
tem je taista večina tudi so-

Poleg vsega tega bi se razla
ščeni hektarji samo še doda
li m ilijonu 600 tisoč kvadrat
nim metrom razlaščene zem
lje na Štandreškem v zadnjih 
skoraj petdesetih letih, kar 
daje upravičeno m is liti na 
sistematično in načrtno kr
čenje slovenskega ozemlja. 
Napade na slovenske prebi
valce na tem  robu mesta 
predstavljajo že itak druge 
infrastrukture (carinska co
na, avtopostajališče, avtoce
sta, upepeljevalnik...), ki že 
dolgo ogrožajo tam kajšnjo 
skupnost.

SREČANJE S 
ČASNIKARJI NA OBČINI

Svoje ogorčenje in užalje
nost so z jasno in odločno be
sedo izrazili slovenski občin
ski svetovalci Erika Jazbar, 
Nataša Paulin in Božidar Ta- 
baj na srečanju s krajevnim i 
časnikarji v ponedeljek, 11.

glasno zavrnila amandma na
ših svetovalcev Jazbarjeve in 
Tabaja, ki sta nastopila v bran 
Jeremitišča. Nesprejem ljivo 
je tudi dejstvo, da je že danes 
prihodnost industrijske cone 
ter območja postajališča, ki ga 
stalno širijo, precej meglena, 
saj so že današnje strukture 
v veliki meri neizkoriščene ali 
izkoriščene v drugačne na
mene. Taka odločitev je zato 
neoportuna.

Slovenska skupnost se za
to obvezuje, da bo o tem za
hrbtnem posegu informirala 
vse naklonjene politične pred
stavnike na krajevni in držav
ni ravni ter da se bo angaži
rala tudi na mednarodni rav
ni Slovenije ter Evropskega 
parlamenta.

Slovenska skupnost nada
lje izreka popolno solidarnost 
in odobravanje svojim sveto
valcem, ki so iz protesta prvi 
zapustili dvorano občinskega 
sveta, saj je modus operandi 
večine prizadel dostojanstvo 
demokratično izvoljenih po
litičnih predstavnikov sloven
ske manjšine ter opozicije.

t.m ., v konferenčni dvorani 
občinskega odbora. Da bi bil 
njihov protest še krepkejši in 
glasnejši, s ta jih  podprla tudi 
deželna predsednika obeh 
slovenskih krovnih organiza
cij Sergij Pahor (SSO) in Rudi 
Pavšič (SKGZ), ki sta tako tudi 
pokazala, da gre za izjemno 
resno zadevo, za rešitev ka
tere se morajo z najrazličnej- 

j Šimi pobudam i zavzeti vsi 
! zamejski Slovenci. Na sreča- 
| nju so bili prisotni tud i pred
sednik občinske konzulte za 
narodno manjšino v mestu 

| Damjan Paulin, predsednik 
j rajonskega sveta Štandrež 
| Marjan Breščak in arh. Jože 
Cej kot izvedenec na urba
nističnem področju.

Erika Jazbar je  na začetku 
pojasnila, da slovenski sve
tovalci niso proti industrijski 

J  coni ali proti razvoju mesta; 
želijo pa pokazati, da bi novi 
načrti na štandreškem  o- 
zem lju  predstavlja li nepo
trebno trošenje javnega de- 

j narja, saj že obstajajo infra
strukture podobne narave, ki 
pa so slabo izkoriščene. Za
radi ponovnega napada na 
s lovensko  p re b iva ls tvo  v 
Štandrežu pa so naši dem o
kratično izvoljeni predstav
n ik i o dk rito  zaprepaščeni; 
povzetek razlastitvenih po
segov v škodo slovenske
■f' JV, ^  i 1 f’I Z t liT iijc  V .JlcinCi vj*_u bo  pO b.J li 
tud i nekaterim  evropskim  
poslancem s prošnjo, naj tu 
di oni kaj ukrenejo na med
narodni ravni za zaščito te
ritorija, na katerem živi e tn i
čna skupnost. Erika Jazbar je 
že v ponedeljek napovedala, 
da bodo slovenski svetoval
ci pred glasovanjem v zne- 
menje protesta stopili iz dvo
rane: "Preprost »ne« bi bil 
preveč šibko znamenje!" Če 
drugače ne bo šlo, bodo v po
krajini zbrali potrebne podpi
se in sklicali referendum za 
odcepitev od goriške "mače
hovske" občine in za prik lju 
čitev sovodenjski, ki bi goto
vo znala bolje ščititi pripad
nike manjšine in njihove in
terese. "V goriški občini se ču
tim o ogrožene!"

Tudi Božidar Tabaj je pou
daril pritisk asimilacijske po
litike večinske koalicije v ob
činski upravi. "Doslej je  obči
na pokazala do nas samo ne
gativne pozornosti," take, ki 
ji vedno bolj jem lje jo ugled. 
Prizadela je  tudi dostojan- 

| stvo strokovnjakov, ki so p ri
pravili prvotni osnutek regu
lacijskega načrta. Nataša Pa
ulin je izrazila svojo zaskrb
ljenost nad dejstvom, da ni 
b ilo niti možnosti demokra
tičnega soočanja. Poleg tega 
jo močno skrbi dejstvo, daje 
uprava deklasirala štandre
ške prebivalce in postavila 
na višjo raven tiste iz Ločni- 

j ka; industrijska cona bi na- 
; mreč morala biti postavljena 
v okolico Ločnika; zdi se, da 

1 je igrala odločilno vlogo pri- 
! sotnost svetovalcev iz Ločni
ka v večinski koaliciji, med
tem ko so štandreški in slo
venski svetovalci samo v o 

poziciji... Damjan Paulin je 
kot predsednik občinskega 
posvetovalnega organa spre- 
g o vo ril o dveh sestankih  
konzulte, ki je analizirala po
ložaj in tudi sestavila predlo
ge za zavarovanje zaselka 
Jeremitišče. Občinska urba
nistična politika pa se je  še 

j enkrat izkazala kot močno 
škodljiva  za krajane. Rudi 

; Pavšič je  ko t p redsedn ik  
j SKGZ in član omenjene kon- 

J  zulte ocenil namene občine 
kot obnašanje, "ki presega 
vsako logiko.11 Kljub številnim 
zagotovilom in obljubam nas 
niso nikdar pozvali, da bi se 

| posvetovali z nami." Postavil 
je  vprašanje, ali ni zadnji na
pad slučajno odgovor občin- 

! ske uprave na zakon o glo
balni zaščiti manjšine, o kate
rem razpravljajo v parlamen
tu. Arhitekt Čej je  podvomil 
v zakonsko veljavnost zad- 

i njih amandmajev. "Ti so v na- 
j sprotju z duhom  dela stro
kovnjakov." Sergij Pahor pa je 
uporabil močne besede ("gro- 

| žnja našemu obstoju", "etni- 
j čno čiščenje"), da je  izrazil 
solidarnost Sveta slovenskih 
organizacij. "Občinska upra
va ni vredna zaupanja!" je  
pribil. Na koncu je tudi Mar- 

| jan Breščak kot predsednik 
š tandreškega  ra jonskega  

l sveta osvetlil stališče posve
tovalnega organa. Medtem 
ko se je  občinska uprava ob
vezovala, da ne bo posegla 
brez priziva na rajonski svet, 
so prihajala z občine le... pi- 

[ sma o razlastitvah.
TISKOVNO

SPOROČILO
Tiskovno sporočilo, ki so 

nam ga posredovali trije  slo
venski občinski svetovalci in 
ostali štirje predstavniki (S. 
Pahor, R. Pavšič, D. Paulin in 
M . Breščak) na srečanju s 
časnikarji v  ponedeljek, 11. 
t.m ., obravnava zadevo z os
trim i toni. "Petdeset amand
majev, ki jih  je  predložila ve
čina (in že to je groteskno), 
je  ostalo v predalu do zad
njega trenutka in je  popol
noma obrnilo  na glavo smer
nice, ki so jih predstavili od
govorn i izvedenci... Štan
drež je ozemlje, na katerem 
živijo  ljudje slovenske naro
dnosti; kot tako bi moralo bi
ti zaščiteno zaradi njegovih 
krajevnih, kulturnih, urbani
stičnih in družbenih poseb
nosti že zato, ker je zemlja 
pomembna prav tako kot je
zik... Še en dokaz tega ne
spoštovanja je  n e p rip rav 
ljenost, da bi našli zadovolji
vo rešitev za zaselek Jere
mitišče. Slovenska manjšina 
se bo politično m obilizirala 
in poiskala pot do vseh dr
žavnih in mednarodnih insti
tucionalnih organov, tudi do 
Evropskega parlamenta, da 

| bi se le končalo večdesetlet- 
no etnično čiščenje - sicer ne 
nasilno, a zaradi tega nič 
manj učinkovito-, ki prek po
segov na navidezno nevtral
no ozem lje slučajno priza
deva vedno isto skupnost."
■■■ DD

SSk SE SPRAŠUJE

SLOVENCI
SPET
O D S O TN I . . .

Slovenska skupnost je ena
kopravni politični partner raz
nolike koalicije O ljke, ki je 
pred dvema letoma zmagala 
na pokrajinskih volitvah in u- 
pravlja s predsednikom Bran- 
dolinom goriško pokrajino.

Kljub aktivni vlogi, ki so jo  
imele slovenske politične sile 
v  vo liln i kampanji in v teh 
dveh letih, se pa ni zgodilo, 
da bi politik oz. izvedenec slo
venske narodnosti prišel do 
odgovornega mesta v pokra
jinskem odboru, če izvzame
mo funkcijo Davida Grinove- 
ra, ki je načelnik svetovalske 
skupine Oljke v pokrajinskem 
svetu.

Pred dnevi smo iz dnevne
ga časopisja z začudenjem iz
vedeli, daje predsednik Bran- 
dolin  poskrbel za nekoliko 
tvegan podvig, saj je  imeno
val nove tri odbornike, ne da 
bi se pri tem (vsaj taka je  ura
dna verzija) posvetoval s poli
tičnimi silami, ki ga podpirajo. 
Ob dejstvu, da je poteza ne
spoštljiva do političnih part
nerjev, ki sestavljajo večino, 
vključno seveda s Slovensko 
skupnostjo, ki o teh izbirah ni 
bila seznanjena, bi radi pod
črtali to  vprašanje z našega 
zornega kota. Predsednik 
Brandolin je  svoj ukrep opra-
v f r | l  r p č  j p  n n i o n  ir-*

bi s tem odbor dejansko se
stavljale vse stvarnosti naše 
raznolike pokrajine.

Ali v to stvarnot slovenska 
manjšina ne spada? Ali nismo 
del le-te? Ali nismo tudi mi 
lahko vredni enake pozorno
sti in pomembnosti? Ali nima
mo primernih ljudi, ki bi lah
ko zavzemali odgovorna me
sta v pokrajinski upravi?

Ali ni leva sredina edina iz
bira, ki prihaja v poštev za vso 
slovensko manjšino, ki se lah
ko vanjo po litično  vključi? 
Njena podpora je O ljki zago
tovljena brez posebnega tru
da, zaradi česar bi tudi SSk za
služila enako pozornost, kot 
se izkazuje ostalim kompo
nentam koalicije.

V goriški pokrajinski upravi 
je  prišlo do zamenjave treh 
odbornikov. To je  sicer nor
malna praksa, vendar mora
m o  tu nekaj pripom niti. Po
krajinska uprava, k i jo  vodi 
predsednik Brandolin, je  izraz 
demokratičnega levosredin
skega tabora. V tem sklopu je  
tudi slovenska stranka (SSk). 
Vendar pokrajinski predsednik 
ni smatral za potrebno  - kot 
že pri prvi sestavi odbora - ime
novati v pokrajinski izvršni or
gan kakega predstavnika slo
venske narodne skupnosti. To 
je  vsekakor nedopustno in za 
slovensko narodno skupnost 
na Goriškem žaljivo. Čemu 
potem  O ljka?

Politika javnih uprav pri nas 
še n i presegla d o lo č e n ih  
shem, kar je  vsekakor negati
ven pojav. Tudi s strani zavez
nikov Oljke.

AB
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Z ZA D N JE  SEJE
SLOVENSKE
K O N ZU L TE

V začetku meseca se je na 
goriški občini sestala na redni 
mesečni seji slovenska konzul- 
ta. Na dnevnem redu je bilo 
najprej srečanje z občinskim 
odbornikom za kulturo Deve- 
tagom, ki je člane konzulte sez
nanil o programih, ki jih ima ob
čina ob tisočletnici Gorice. 
Konzulta je odbornika seznani
la, da namerava izdati večjezi
čno fotopublikacijo o slovenski 
prisotnosti v občini. Odbornik 
je pobudo podprl. Obsežna 
razprava se je razvila o pravil
niku konzulte in spremembah, 
ki so bile izdelane že v prejšnji 
mandatni dobi. Odbor je pred
lagane spremembe odobril. 
Proti je bil samo Boris Tanko 
Paušič; ta je zagovarjal stališče, 
da mora biti v odboru zastopa
na tudi SGPZ. Drugi odborniki 
so bili mnenja, da omenjena or
ganizacija ne predstavlja orga
nizirane slovenske civilne dru
žbe. Alex Pintar je bil odsoten 
na sejah, ko se je o spremem
bah razpravljalo.

Odobrene spremembe pra
vilnika se nanašajo na ime sa
me konzulte, ki se bo odslej 
imenovala Konzulta za vpraša
nja slovenske narodne skupno
sti, če bo predlog sprejet. Ime
la bo tudi večje pristojnosti na 
področjih, ki so življenjske važ
nosti za obstoj in razvoj sloven
ske skupnosti v Gorici. V odbo
ru bodo zastopani krovni orga
nizaciji SSO in SKGZ (vsaka s 5 
predstavniki), Sindikat sloven
ske šole (3 predstavnika) in trije 
izvedenci za manjšinska vpra
šanja, ki jih izvoli občinski svet.

VIŠJE S O L E  /  A L T E R N A T I V NE D E J A V N O S T I

PRED N O V IM  IZ Z IV O M
HARJET DORNIK

Po razburkanem začetku 
letošnjega šolskega leta, med 
katerim so padle že prve dija
ške stavke, seje šolsko življe
nje v središču za slovenske 
višje srednje šole za silo ute
klo. Za razgiban začetek je  le
tos poskrbelo prevozno pod
jetje, ki je  nepričakovano pri
stalo na prošnjo šolskega skr
bnika, da zakasni avtobusne 
odhode za dijake vozače, in 
s tem sprožilo potresni val za 
goriško višješolstvo. Zaradi 
tega pristanka skrbnik ni mo
gel odrediti skrajšanja učne 
ure na 50 m inut, kot je  storil 
vsako šolsko leto. Po pogovo
ru z goriškimi ravnatelji je  pri
stal na 55 m inut dolgo učno 
uro, ki jo  je večina italijanskih 
šol tudi obdržala. Slovenskim 
dijakom, v prvi vrsti vozačem, 
pa bi tako dolge učne ure po
vzročile težave, saj bi se za
radi velikega števila ur na na
ših šolah vračali domov sre
di popoldneva ali pod večer. 
Marsikateri dijak pa se popol
dne rad posveča drugim de
javnostim  in bi se znašel v 
časovnih stiskah.

Na slovenskih šolah se je 
z leti nabralo res veliko teden
skih učnih ur, tudi okrog 40. 
Zaradi zahtev časa je bilo po
trebno dopolnjevati predme
tnike z novimi vsebinami in 
jih  sprejemati v ob lik i (m i-

ni)eksperimentacij. Zato so 
profesorski zbori vseh petih 
smeri sklenili v moči šolske 
avtonomije, da skrajšajo uč
no uro na 45 m inut in om o
gočijo dijakom  vrn itev do
mov v dostojnem času. Sklep 
je  bil sprejet tudi zato, ker 
daljša učna ura ni nujno učin
kovitejša in ker dijaki ne m o
rejo zdržati do štirinajstih z e- 
nim samim desetm inutnim 
odmorom.

Za čas desetih minut, ki so 
bile "odščipljene" vsaki učni 
uri, bodo profesorji izdelali 
program izbirnih alternativ
nih dejavnosti, ki jim  bodo di
jaki lahko po lastnih potrebah 
in zan im anju s led ili. M ed 
tem i je kot zelo pomemben 
takoj stekel podporni pouk, ki 
se že odvija od 4. oktobra da
lje, ko je stopil v veljavo urnik 
s krajšimi urami. Dijaki, ki so 
potrebni ali si želijo utrjevanja 
pri kakem predmetu ali vse
bini, se sproti domenijo s pro
fesorji, da skupno ponavljajo 
eno uro po končanem pouku 
(sedmo uro) in tako sproti 
preprečujejo vrzeli. To je po
membno zlasti za prve razre
de, kjer se dijaki šele uvajajo 
v nove učne vsebine. Za zad
nje razrede bo zelo pomem
bna razpolaga profesorjev za 
m entorstvo pri referatih za 
državni izpit, za druge razre
de pa pri pripravi izdelkov za 
razna tekmovanja. Pomemb

no je tudi, da dijaki čim bolje 
obvladajo informatiko in in
ternet. Nekaj dejavnosti nala
ga samo M in is trs tvo  (pro
metno vzgojo, civilno zaščito, 
usmerjanje). Druge alternati
vne dejavnosti pa bodo posa
mezni profesorji predlagali v 
naslednjih dneh. Za sestavo 
in izvedbo programa teh de
javnosti sta b ili imenovani 
posebni komisiji. Program bo 
prožen, saj bo mogoče ponu
diti a lternativne dejavnosti 
med prostimi sedmimi urami 
in v popoldanskem času, v ta 
namen pa bomo tudi za nekaj 
dni prekinili kurikularni pouk 
in izkoristili dneve, ki prese
gajo 200 dni obveznega red
nega pouka.

Korak v to smer je  bil nu
jen, ni pa lahek. Treba bo pri
praviti kvalitetne alternativne 
ponudbe, ki bodo ustrezale in 
obogatile dijake, šolski svet 
bolj povezale z zunanjo stvar
nostjo in teritorijem, dvignile 
kvaliteto šol. Ta naloga ni ne 
vsebinsko ne organizacijsko 
enostavna, zato so se tudi ita
lijanske šole temu izognile ta
ko, da so ohranile od začetka 
predlagane 55 m inut dolge 
učne ure (obvezno je vpraša
nje, ali uspejo profesorji ohra
niti zbranost dijakov toliko ča
sa!). Slovenske šole v centru 
pa so za letošnje leto sprejele 
ta novi izziv.

SOVODNJE /  POČASTITEV PETRA BU TK O V IČ A

ED IN S TV E N A  P O B U D A
Že pred časom smo v kra

jevnem časopisju zasledili no
vico, da namerava sovodenj- 
ska občinska uprava na po
seben način počastiti spo
m in na uglednega vaščana 
Petra B u tkov iča  D o m n a  
(1888-1953). Bil je genialen 
človek številnih talentov, ki je

O O D L A G A L IŠ Č U  
N A  M A L N IŠ Č U

Občinski svetovalci Čer
nič, Ozbot, Butkovič in Klem- 
še, ki v občinskem svetu v So- 
vodnjah predstavljajo opozi
cijski skupini Slovenske skup
nosti in liste Skupaj za Sovo- 
dnje, so županu naslovili pis
no vprašanje glede saniranja 
odlagališča na Malnišču. Pod
pisniki interpelacije želijo biti 
posebej inform irani, kdaj in 
kako je Dežela odgovorila na 
pismo s protokolno številko 
5032/98, ki ga je občina ko
nec lanskega leta naslovila na 
Deželo; koliko denarja je ob
čina s tem v zvezi že prejala; 
koliko denarja je občina iz la
stne blagajne namenila reše
vanju tega vprašanja in kate
re posege je s tem denarjem 
že financirala.

Podpisniki v prvem delu 
interpelacije ugotavljajo, daje 
v proračunu občine za leto 
1999 med postavkami za sa
niranje odlagališča vpisanih 
dve milijardi in trideset m ilijo
nov lir, kar predstavlja več 
kakor tretjino celotnega pro
računa občine.

pustil za sabo globoko sled.
V knjigah in spominu sova
ščanov ter sploh goriških ro
jakov je  ostal zapisan kot 
pesnik in pisatelj, literarni 
zgodovinar, ugankar, likov
nik, urednik in ne nazadnje 
duhovnik. O  zanim ivi in na 
Goriškem edinstveni pobudi, 
da bi občina odkupila njego
vo rojstno domačijo, smo se 
prejšnji teden pogovorili s 
podžupanom  Leopo ldom  
Devetakom.

"Občinski svet je  soglasno 
odobril sklep o odkupu ro j
stne hiše Petra Butkoviča na 
seji konec septembra. Gre za 
stavbo na Prvomajski ulici št. 
42. To je bila tudi rojstna hiša 
profesorja Dragotina Butko
viča, drugega zaslužnega So- 
vodenjca. Za odkup smo se 
odločili prvič zaradi spomina 
na dve markantni kulturni o- 
sebnosti, drugič pa tudi zato, 
ker ima stavba zaradi svoje 
arhitektonske zasnove tipične 
značilnosti nekdanjih sovo- 
denjskih domov. Zaenkrat še 
razmišljamo, kako bi doma- 

! čijo lahko obnovili; načrti še 
| niso narejeni. O  namenih pre- 
I ureditve pa se moramo še po
meniti; med temi je tudi mo- 

j žnost nekakega etnografske
ga muzeja, ki bi ohranil tudi 

I spomin na sovodenjsko pre- 
l teklost."

Ste naleteli p r i
svojih nam erah  na 

težave?
Najprej nas je skrbelo, da 

bi utegnili speljati kupčijo.

Sedanji gospodar stavbe, ne
čak Dragotina Butkoviča, živi 
namreč v Rimu in je  hkrati 
prodajal tudi druge podedo
vane nepremičnine in zem lji
šča ob Soči in na Peči. M ar
sikdo je že bil zainteresiran za 
odkup, a k sreči je razumel in 
sprejel razloge naše občinske 
uprave. Najti pa smo morali 
druga dva kupca, ki sta odku
pila ostale nepremičnine; in 
tako smo sklenili pogodbo za 
Butkovičev dom.

Gre z a  p rv i dom  
kakega velikega  

Sovodenjca, k i g a  bo 
kra jevn a  u p ra v a  
tako  počastila?

Da, pa ne samo to. Mislim, 
da še nobena slovenska ob
čina v zamejstvu ni naredila 
podobnega koraka, da bi po
skrbela za muzej, posvečen 
osebnostim, ki so dale ugled 
našemu prostoru. Tega nista 
še storila ne Števerjan ne Do
berdob; ne vem, če zato, ker 
nimata takih mož, ali zaradi 
drugih razlogov...

Bodo p ro s to r i 
ure jen i do leta 2003, 

ko bo potekala  50. 
obletnica s m rti P e tra  

Butkoviča?  
Upamo, da bomo to zade

vo speljali v našem mandatu. 
Potrjeni smo bili namreč le- 

j tos, mandat traja pet let. Mor- 
i da bi lahko bil tudi to  naš cilj 
! vsaj za zunanjo obnovo stav- 
l be, kajti prostor se bo verjet
no bogatil tudi postopoma, s 

J  časom. Cilj, da uredimo vsaj 
glavnino del do leta 2003, bi 

I lahko resno vzeli v poštev.

KULTURA 
OB FILMIH
XIV. Film Video M onitor, 

prikaz slovenske letne film - 
video produkcije, se bo za
čel prihodnjo sredo, 20. t.m., 
ob 20. uri s kulturnim  in film 
skim sporedom. Pred projek
cijami kratkih film ov M y First 
Cut Zdravka Barišiča, Kratke 
himne domovini Borisa Palči
ča in dolgometražnega filma 
V leru, največje uspešnice pre
tekle sezone, bo predstavitev 
dveh razstav, posvečenih go- 
riškima rojakinjama Nori Gre
gor in Evi Ceconi, ki sta na po
seben način služili filmu. Dan 
kasneje bo izreden večer s 
projekcijami filmov, v katerih 
je nastopila lepa Nora Gre
gor, Goričanka, ki ji je bilo vsi
ljeno izgnanstvo.

ZVEZA SLOVENSKE 
KATOLIŠKE 
PROSVETE

ob 40. o b le tn ic i 
u s ta n o v itve

Vstopnice za predstavi v 
četrtek in soboto, 14. in 16. 
t.m., so razprodane. Ker je 
veliko povpraševanja, or
ganizatorji preverjajo mo
žnost, da bi predstavo po
novili v ponedeljek, 18. t.m.

O B VESTILA

KULTURNI CENTER Bratuž 
obvešča, da je še nekaj mest 
za tečaj telovadbe, ki ga bo vo
dila Carolina Bagnati. Tečaj bo 
ob ponedeljkih od 18.45 do 
19.45. Tel. 0481 531445.

PRI BREZNU na Trnovem bo
16. t.m. ob 15. uri tradicional
na spominska maša.

KD SABOTIN in rajonska kon
zulta Pevma-Oslavje-Štmaver 
vabita na 10. jesenski pohod na 
Sabotin v nedeljo, 17. t.m., ob 
8.30; ob 10. uri maša pri razva
linah cerkve sv. Valentina. Sle
dila bo družabnost na sedežu 
društva v Štmavru.

SLOVENSKO PLANINSKO druš
tvo v Gorici vabi v četrtek, 21. 
t.m., na prvi društveni večer v 
sezoni. Ob predvajanu barvnih 
diapozitivov bodo planinci po
doživljali občutke z izletov, ki so 
jih priredili v letu 1999. Večer bo 
v knjižnici D. Feigel v Križni uli
ci (Ul. Croce) ob 20.30.

KD OTON Zupančič organizi
ra osem večernih srečanj z na
slovom Afriški ritm i - tečaj za ig
ranje bobnov in afriškega plesa. 
Informacije na tel. 0481 537525.

V RAZSTAVNIH prostorih cen
tra Bratuž je do konca oktobra 
na ogled razstava Roberta Faga
nela: od ponedeljka do sobote 
od 10. do 12. in od 17. do 19.; 
ob nedeljah od 10. do 13. ure.

P L A N E T  G O R IC A : 
G L A S O V I IN  D O G O D K I 

N A  G O R IŠ K E M  V A LU
V ponedeljek, 11. t.m., so na 

Radiu Trst A stekle redne odda
je, namenjene poročanju z Go
riškega. V tej sezoni gre zabe
ležiti nekaj pomembnih novo
sti: oddaja je opremljena z no
vo siglo in nekoliko manj tradi
cionalnim naslovom. Planet Go
rica - glasovi in dogodki na go- 
riškem valu bo na sporedu dva
krat tedensko: ob ponedeljkih 
ob 14.30 in ob četrtkih ob 18. 
uri. Vsebinsko bo oddaja sledi
la smernicam predhodnika, 
vendar bo več prostora za po
globitev obravnavanih tematik. 
Ponedeljkova oddaja bo posve
čena v glavnem kulturi in špor
tu, četrkova pa bo bolj mono
grafska. V njej bodo izpostavlje
ni problemi na področju okolja, 
gospodarstva, upravljanja na
ših občin in drugih ustanov, kjer 
je slovenska prisotnost ipd. V 
prvem tednu oddajanja je ured
nica programa Alenka Florenin 
posvetila ponedeljkovo in četr
tkovo oddajo opereti Hmelj- 
ska princesa in 40-letnici delo
vanja Zveze slovenske katoli
ške prosvete.

D A R O V I

ZA NOVI glas: namesto cvetja 
na grob pok. Maria Sobana da
ruje Vinko Levstik 100.000 lir.

ZA SLOVENSKE misijonarje: 
Levstikovi 200.000 lir.

ZA MISIJONARJA Lojzeta Le
tonjo v S ibiriji: S.G. in Š.P. 
300.000 lir.

ČESTITKE

Ob uspešno opravljenem 
pomembnem izpitu se veselijo 
z IGORJEM žena Silvia, starši, 
brata, svakinja in nečaka.

Malima Heleni in Ani se je 
pridružil bratec ALEK. Mami 
Vidi in očetu Nikosu prisrčno 
čestitamo sorodniki iz Gori
ce. Čestitkam se pridružuje 
stric Silvijo z družino.

Na videmski univerzi je di
plomiral v informatiki PETER 
PAULIN. Čestita mu Mešani 
pevski zbor Štandrež.

SOŽALJE

Ob slovesu od dragega MAR- 
| JANA SOBANA, lastnika družbe 
Sobema, prijatelja in klienta 
Palače Hotela, izrekam v svo
jem imenu in imenu sodelavcev 
Palače Hotela občuteno soža
lje soprogi, otrokom, bratu in 
sestram ter vsem pokojniku 
dragim osebam. Dragi Marjan, 
tvoj duh bo med nami živel še 
naprej. Tvoj Vinko Levstik

Pred dnevi je naš kolega 

IG O R  DEVETAK
v Rimu dobro opravil 

državni izpit za 
poklicnega časnikarja. 
K uspehu mu iskreno 
čestitata uredništvo in 
uprava Novega glasa.

Na videmski univerzi 
je diplom iral 
v infonnatik i

PETER P A U L IN .
Z  njim  se veselijo 

in mu čestitajo 
domači in prijatelji.

Zaradi preobilice gradiva 
bomo nekatere članke in 
darove objavili prihodnjič.
Bralce in sodelavce prosi
mo za razumevanje. /  u red .

M

Vljudno vas vabimo 
na odprtje  razstave

GALERIJA B R A N E T A  JA ZB A R JA
Um etnika bo predstavil 

Jurij Pal j k.

Katoliška knjigarna na Travniku, petek, 22. oktobra, ob 18. uri.

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ 
V SODELOVANJU S KULTURNO-VZGOJNIMI 

ORGANIZACIJAMI NA GORIŠKEM

vabi na

SREČANJE Z N O V IM  G O R IŠK IM  
NADŠKO FO M

Msgr. Dino De'Antoni bo med nami v četrtek, 21. ok
tobra 1999, ob 20.30.
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L E T O Š N J A  P R E D S T A V I T E V  T R A D I C I SLOVENIJA

VABILO NA KOSILO IN NA  
ODKRIVANJE LEPOT BENEČIJE
Jesenski čas predstavlja za beneške doline visoko 

turistično sezono, saj so na programu številne ini
ciative, od t.i. burnjakov oz. praznikov kostanja in 
drugih družabnih srečanj do pravih turističnih po
nudb, ki stečejo navadno v jesenskih mesecih.

Najznačilnejša in najsta
rejša pobuda beneških kme
tovalcev je Trg kostanja in do
mačega sadja, na katerem 
vsako leto lahko kupimo izvr
stne sorte jabolk, hrušk, ko
stanja, gob, medu ipd. Gre za 
jesenske p ride lke  domače 
zemlje, ki so si v zadnjih letih 
z raznoraznim i iniciativami 
utrli pot v širši trg.

Pomembna in zelo uspe
šna pa je vsakoletna izvedba 
Vabila na kosilo, namen ka
tere je  spoznavanje ter ohra
njanje tradicionalnih jedi be
neške kuhinje, za katere je 
vsako leto veliko zanimanja 
in odziva s strani obiskoval
cev. Omenjena pobuda pa je 
zato pomembna tudi s tu ri
stičnega vidika, saj privabi 
spomladi in jeseni številne o- 
biskovalce, ki ob domači ku

hinji lahko spoznajo tudi le
pote Nadiških dolin.

V petek, 8. t.m., seje priče
la deveta izvedba že tradicio
nalne pobude Vabilo na kosi
lo v Nadiške doline. Isti večer 
so pobudo predstavili v Gran 
Mala baru v Trstu (iz spošto- 

| vanja do tržaških strank, ki so 
zelo cenjene s strani beneš- 

j kih gostincev), v sredo, 13. 
t.m., pa je bila predstavitev v 
Čedadu. Pobudo, ki bo traja- 

! la do 8. decembra letos, p ri
rejajo združenje Invito-Vabi-
lo, Slovensko deželno go
spodarsko združenje (SDGZ) 
oz. podjetje Servis, Gorska 
skupnost Nadiških dolin, po
krajina Videm, videmska tr 
govinska zbornica in občina 
Čedad.

Kot rečeno, je  Vabilo na 
kosilo postalo v naših krajih

'm m  a 
Cf a r n i m

‘ Xfci.Lt VA LU  DE L *

N A T IS O N E
, \  A D! 5 K E D O LIN E ,

ia/nU H(( /cciih. 
tot/adunu »um £uen

že nekaj tradicionalnega in te
ži k temu, da se spoznajo ti
pične jedi iz Beneške Slove
nije, ki so še vedno priprav
ljene s starimi recepti. Pa ne 
samo to: pobuda je v bistvu 
sploh vabilo, naj ljudje obi
ščejo Nadiške doline in se se
znanijo ne le s tip ičn im i kra
jevnim i kulinaričnim i proiz
vodi (gubano, medom, jabol
čnikom, sirom, vinom, jabol
ki, kostanji idr.), ampak tudi z

bogato naravno in kulturno 
dediščino Benečije. V ta na
men so pripravili tudi nekaj 
možnih izletov po nekaterih 
značilnih kotičkih Beneške 
Slovenije (obisk Landarske ja
me, izlet na M ata jur ipd.). 
Obiskovalci se bodo, če že
lijo, lahko ustavili v tej deželici 
tudi več dni, saj so k pobudi 
pristopili tudi nekateri hoteli 
ozirom a počivališča. Vse to 
in še druge informacije je mo- 
goče dobiti v brošuri, ki jo  je 
oblikovala Giuliana Del De- 
gan. V njej so naslovi 14 go
stiln oz. kmečkih turizm ov (v 
združenju Invito-Vabilo so še 
tri druge gostilne) ter devetih 
hotelov oz. krajev, kjer je m o
goče prenočiti (v ta namen je 

! stekla pobuda Bed &Breakfast 
Benečija) in ki so pristopili k 
pobudi.

Po besedah priredite ljev 
Vabila na kosilo se ljudje iz 
Nadiških dolin tako končno 
začenjajo zavedati važnosti 
medsebojnega sodelovanja 
in promocije, kar navsezad- 

; nje ni le v korist tu živeče slo
venske narodne skupnosti, 
ampak celotnega prebival- 

; stva teh krajev.

OŽIVLJANJE KULTURNE 
ISTOVETNOSTI VASI 
ŠMARTNO V BRDIH

V slikoviti vasi Šmartno - 
pravijo ji tudi trdnjavska vas - 
so v četrtek, 7. t.m ., proslavi
li nov uspeh pri obnovi in oživ
ljanju kulturne istovetnosti 
tega naselja. V gotski hiši so 
odprli t.i. Briško hišo, v kateri 
je  prikazana oprem ljenost 
sob in drugih prostorov ter 
kuhinja s posodo in pripomo
čki, kakršni so v preteklosti 
prevladovali v Brdih. Naziv 
gotska hiša je dobila po zani
mivem detajlu gotsko obliko
vanega kamnitega portala, ki 
danes vodi v njene kletne pro
store. 'Gotska oz. Briška hiša 
je topla, prijetna, je  del naših 
korenin," je  ob odprtju dejala 
Kati Pojavnik, predsednica tu
rističnega društva v Šmart
nem, ki si zelo prizadeva za 
nadaljnjo obnovo in popolno 
ovrednotenje vasi. Briška hi
ša bo kmalu odprta za obi
skovalce, ki se bodo v njej 
lahko seznanili z raznimi v i
diki preteklosti Goriških Brd.

Obnovili so tud i27  metrov 
nekdanjega obrambnega zi
du, od skupaj 42 metrov take

O KMETIH
... o katerih pravijo, da jih  

skorajda več ni, a vsi vemo, 
da n i res tako, le časi so se 
spremenili in kmetje seveda 
tudi. Zelo malo je  namreč da
nes kmetov, kakršnih smo bili 
vajeni nekoč, ko je  bila kmeti
ja popolnom a drugačna od  
današnje, saj je  km et doma 
im el malo kokoši, zajcev, go
vedo in morda konja, kosil je  
travo in sušil seno, ga spravljal 
na senik, ga z vozom vozil do
mov; istočasno pa je  im el na 
njivi tako krom pir kot tudi vrt
nino, v naših krajih pa gotovo 
še vinograd in sadovnjak, ki 
seveda ni b il podoben današ
njemu, kot tud i vinograd ne. 
H  kmetiji so spadale še mačke 
in psi, včasih še kaka koza, če 
pa ta ne, vsaj ovca, obvezni 
prašiči za koline in pršut, ki so 
ga prodajali, ker so doma je
d li samo pleče in tanke kloba
se in zato več “Špeha" in seve
da veliko število ljudi, saj je b i
la kmetija izrazito družinsko 
podjetje. Na km etiji so tako 
živeli stari oče in stara mama, 
običajno še kaka teta ali stric 
in seveda gospodarjeva dru
žina; otročad je  že od  malega 
vedela, kako ravnati z živaljo, 
in tudi velikega vola se ni bala, 
igrala se je s psom in z muca
mi, telički, hranila jagnje, ki je  
ostalo brez mame, postrani je  
gledala ovna, k i je  vedno bu
tal s svojim i zavitim i rogovi v 
vrata staje; otroci so z očetom  
hodili na polje in v vinograd, v 
gozd na sečnjo dreves in od  
malih nog so znali ločiti hrast 
od  lipe in jesen od  gabra, ve
deli so, kaj je  mušnica in kaj 
so petelinčki, kaj je  radič, so
lata in kaj motovilec in zele
nih listov korenja niso nikdar 
zamenjali s peteršiljem. Vedeli

JURIJ PALJK

so, kaj je  skromnost, in tud i 
to, kakšna hrana bo pozim i in 
kaj se bo jedlo poleti.

Teh časov ni več, odšli so, 
kot odide vse, kar je  človeške
ga. Če so takratni kmečki otro
ci nekje naravno sprejemali 
kot dejstvo, da čokolade in 
bonbonov na m iz i n i in ne 
sme b iti vsak dan, ampak jih  
bo prinesel sveti Miklavž, mor
da teta iz Trsta ali Gorice, da
našnji otroci tega ne vedo več, 
kot tudi malokateri od  njih ve, 
kaj je  skromnost in dejstvo, da 
se v življenju vsega ne da in 
predvsem pa ne sme vedno 
kupiti.

Prišla je  mehanizacija, kot 
se reče kmetijskim strojem, ki 
je  kmetom garaško delo om i
lila, a istočasno izničila globlji,

skorajda duhovni odnos, ki ga 
je  še oče današnjega kmeta 
im el do zemlje in njenih sa
dov. Seveda ne povsod, a v ve
čini primerov zagotovo. Danes 
so kmetje ali samo vinograd
niki, danes so kmetje ali sa
m o vrtnarji, gojilci koruze in 
preklete soje, ki je  iz Amerike 
v naše kraje prinesla enega 
najbolj odurnih in smrdečih 
živih bitij, kar sem jih  kdaj vi
del: po  domače m u  na Gori
škem pravijo ",smrdljivec", na 
Vipavskem “smrdenec", Furla
n i pa spet drugače. Če stanu
jete  v bližini kakega polja, n ji
ve, na katero je  nadebudni 
kmet, ki je  do včeraj tam sejal 
koruzo ali gojil krompir, m or
da žel pšenico, če pa te ne, vsaj 
oves, zasejal sojo, za katero 
daje Evropska zveza visoke de
narne premije, gotovo veste, 
da je “smrdljivec" tisti odurni 
mrčes svetlo zelene ali rjave 
barve, ki odvratno smrdi, se v 
celih rojih dobesedno prilepi 
na okna, vrata, pride v hišo, 
kjer nehote stopiš nanj in že 
je  odvratni smrad tu. Če pa 
imate avto in v njem tudi kli
matsko napravo, ste gotovo že 
kdaj doživeli, da ste nekega to
plega dne vključili k lim o in je  
v avtu začelo smrdeti, da je  b i
lo ka j: “smrdljivec" je  b il zlezel 
do vetrnice motorja, ki ga je  
razmesarila...

Glavna razlika m ed včeraj
šnjim in današnjim kmetom  
je  ta, da se danes strokovno 
goji ponavadi na kmetiji samo 
ena kultura, kot se reče, ali po  
domače: kmetje so danes ali 
ovčerejci ali vinogradniki ali 
govedorejci ali pa pridelujejo  
vrtnino in tako naprej. Ta ra
zlika pa je  prinesla, hvala Bo
gu, današnjemu kmetu blago
stanje, ki ga pred časom sko
rajda nikjer na kmetih, vsaj v 
naših krajih, n i bilo. V zame
no mora seveda danes vino
g radn ik  tu d i šestna js tkra t 
škropiti trte, če hoče, da bodo

na koncu vseeno rodile bolno  
grozdje, kot se je  letos zgodilo 
na Vipavskem. To je  dejstvo. 
Seveda vam vinogradniki tega, 
ne brišk1 in ne vipavski, ne bo
do radi priznali, vino pa se bo  
vseeno p ilo  in vsako leto smo 
priče “izrednim letnikom", “vr
hunskemu grozdju, ki bo p o 
stalo še bolj vrhunsko vino". 
Briška vina imajo zato vsako, 
prav vsako leto najmanj dva
najst stopinj alkohola, vipav
ska pa samo malo manj; in 
vendar tud i ona vsako leto  
enako stopnjo alkohola. Sam 
Bog ve, kako je  to mogoče, ko 
pa navadni smrtniki, pa čeprav 
nekateri na kmetih rojeni, kot 
podpisani, vemo, da je  neko 
leto več dežja in manj sonca, 
da enkrat peronospora bo lj 
udari kot drugič. Danes b i ra
zložili ta nenaravni "čudež" z 
lepim  in zelo m odernim  in 
prevečkrat rabljenim izrazom: 
ekonomsko tržišče zahteva iz
jem no  kakovostne izdelke. 
Kako se do njih pride, je  dru
go vprašanje. Morda tudi tako, 
da se malce preveč škropi z 
vsem mogočim in tako moja 
hčerka Tina v vrtcu v Furlaniji 
zaradi atrazina v do pred dve
ma letoma odličn i podta ln i 
vodi, ki napaja vso vas, ne sme 
p iti več vode iz običajne vod
ne pipe, ampak samo še iz 
kupljene plastične stekleni
čke; voda, ki priteče po  cevi, 
je  dobra le še za splakovanje 
stranišč in pranje avtomobilov 
ter umazanih tal.

Eno pa je skupno nekda
njemu kmetu in današnjemu 
in to je  potrebno tudi na ves 
glas povedati. To namreč, da 
je  kmetu vedno gospoda ho
tela ukazovati: povsod in ved
no, kjerkoli in ob vsakem ča
su. Če so b ili v Brdih nekoč to  
gospodar j  i-ve leposestn iki, 
(mimogrede: današnjim bo
gatim  Bricem ne b i čisto nič 
škodilo, če b i se kdaj spomni
li, v kakšnih razmerah so žive

li njihovi starši do konca dru
ge vojne), še prej baroni in fev
dalci, kasneje na Vipavskem 
socialistični tovariši, danes pa 
snet novi ki sp hp.
km etijstvo razum ejo ko t ve
verica na violino, da ne b o 
m o rekli vedno tiste o ubo
gem zajčku, kako se spozna 
na boben.

Grozljive so novice, k i p ri
hajajo s tržaškega Krasa, kjer 
se snuje nekakšen “kraški na
ravni park', ki bo tako omeje
val kmeta, da še z vozom (beri: 
traktorjem) ne bo smel več na 
svojo posest, da ne bo smel na 
svoji zemlji gojiti tistega, kar je  
gojil tam že stoletja, da ne bo  
smel posekati n iti starega in 
obolelega hrasta v svojem go
zdiču, da ne bo smel trte za
saditi na mesto umrle, skrat
ka: da ne bo več gospodar na 
svoji zemlji. In zato smo tisti, 
ki smo s kmetov doma, in vsi 
dobro in predvsem pa zdravo 
misleči ljudje na strani kme
tov in p ro ti temu, da bi tržaški 
m alom eščančki uporablja li 
km etovo zem ljo  in njegov 
gozd za nedeljske sprehode, 
za opravljanje telesnih potreb  
svojih psov in konj, ker tako 
ne sme biti. Že zakon določa, 
da se parki ne smejo ustanav
ljati na zasebnih zemljiščih, kaj 
šele zdrava pamet! Zato smo 
na strani kmetov.

Kmet brez zemlje namreč 
ni kmet, je  nemanič. Še pre- 
bridek je  v nas spomin na tla
čane, dninarje, bajtarje in še 
do pred petdeset leti briške 
kolone, ki so bosi, slabo ob
lečeni ali celo v lesenih cok
lah hodili v mesto...

Zato je  vmešavanje gospo
ske v zadeve kraških kmetov 
in tudi naših gorskih skupno
sti velik udarec za našo manj
šino. Zato ne smemo molčati 
in tud i ne samo govoriti o 
tem ! Zato bom o vedno na 
strani kmetov!

ga zidu, ki je v srednjem veku, 
zlasti v obdobju avstrijsko-be- 
neških vojn, obkrožal Šmart
no. V obnovljenem delu je  tu
di nekdanji grajski mostovž.

Govorniki na o tvoritven i 
slovesnosti so poudarili, kako 
je bil pomemben sklep, ki ga 
je po potresu leta 1976 spre
je la  tedanja občina v Novi 
Gorici, da vasi Šmartno, mo
čno poškodovani, ne bodo 
porušili, ampak jo  bodo po
stopno obnovili.

V Šmartnem so pred leti 
obnovili hišo v javni lasti, kjer 
dom ujejo likovni umetniki s 
širšega obm očja  G oriške. 
Pomemben prispevek k pre
novi Šmartnega je dalo me
sto Celovec, ki je  eno zgra
dbo preuredilo v umetniško 
šolo. V hiši št. 40 bodo ure
dili središče za arhive sodob
ne slovenske glasbe. Postop
no bodo vrn ili življenje tudi 
v nadaljnjih petnajstih zgrad
bah, ki so last občine Brda. 
Hiše pa obnavljajo tudi za
sebniki.
— —  M .

O B VESTILA

GLASBENI VEČER Štefana 
Maurija v cerkvi Marije Sne
žne v Nadavčah bo v nedeljo,
17. t.m., ob 16. uri s praizved
bo slovenske maše Nadavški 
Mariji Snežni. Maso skladate
lja Štefana Maurija bodo izve
dli mešani pevski zbor Ipav- 
ska, ki ga vodi Matjaž Šček, 
organist D im itrij Rejc in flavti
stka Alenka Zupan. Sodeloval 
bo tudi ženski pevski zbor Vi- 
nika iz Gorišikih Brd, ki ga vo
di Janko Harej, skladateljeve 
samospeve bodo izvajali Olga 
Gracelj, M irjam Kalin in Zdra
vko Pergerob klavirski sprem
ljavi Nataše Valant, igral pa bo 
tudi kontrabasist David Šuli
goj. O  uglasbitvi maše bo 
spregovoril Aleš Rupnik, o cer
kvi pa umetnostni zgodovi
nar Marko Vuk.

HITOVE MUZE na gradu Do
brovo: drugi koncert iz ciklu
sa bo v soboto, 16. t.m ., ob 
20. uri. Na sporedu bo večer 
s slovenskimi študenti glasbe 
z Dunaja, ki so mu p rired i
te lji dali naslov M i - Dunaj - 
Vam. Slovenski kulturni cen
ter Korotan z Dunaja si je v 
zadnjih letih intenzivnega de
lovanja p ridob il ugled po 
membne kulturne ustanove 
tako v Avstriji kot Sloveniji. 
Tokrat so k sodelovanju po
vabili devet mladih sloven
skih glasbenikov, ki se izpo
polnjujejo na Dunaju in si že
lijo ohraniti stik s slovensko 
glasbeno sceno.

SINJI VRH. Dne 8. t.m. sov 
Pilonovi galeriji v Ajdovščini 
odprli razstavo del letošnjih 
udeležencev srečanja umet
nikov Sinji vrh '99. Pobuda za 
ustvarjalni dialog med italijan
skimi in slovenskimi umetniki 
je nastala pred tremi leti iz 
dveh nagibov: osebnega pri
jateljstva in očarljivega okolja. 
Razstava bo odprta do 22. ok
tobra, obisk je  mogoč od po
nedeljka do petka med 10. in
12. ter 14. in 17. uro.

O N A L N E  P O B U D E

KANALSKA DOLINA
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P O L I T I Č N O  R A Z G I B A N A  JESEN
S P O M E N I K  D R .  L A V U  Č E R M E L J U

UKREPI ZA POSPESITEV IN ZAKLJUČEK POk l o n  p r i m o r s k e m u  
DENACIONALIZACIJE r o d o l j u b u

MARJAN DROBEZ

Zakon o denacionalizaci
ji, torej vračanju premoženja, 
ki gaje lastnikom odvzel ko
munistični režim, vzpostav
ljen po drugi svetovni vojni, 
je  bil sprejet kmalu po osa
mosvojitvi Slovenije. Toda iz
vajanje zakona poteka zelo 
počasi, to  zaradi pom anjklji
vosti izv rš iln ih  predpisov, 
pomanjkanja izkušenj, ven
dar pa tudi spričo ovir in za
vlačevanj, ki jih  povzročajo 
odgovorni uradniki v uprav
nih enotah (to so območni 
organi državne uprave), ki na 
prvi stopnji odločajo o zah
tevkih denacionalizacijskih 
upravičencev.

Podrobnosti o zaostajanju 
denacionalizacije so napisa
ne v štirina js tem  poročilu  
vladnega urada za denacio
nalizacijo, ki ga bo vlada v 
kratkem obravnavala. Iz o- 
menjenega dokumenta je na 
prim er razvidno, da je bilo 
do 30. junija letos lastnikom 
vrnjenih 55 odstotkov zahte
vanih gozdov, 35 odstotkov 
kmetijskih zemljišč, 36 od
sto tkov stavbnih zem ljišč, 
51 odstotkov tovarn oziro 
ma pod je tij, 58 odsto tkov 
stanovanj in 63 odsto tkov 
poslovnih prostorov.

Postopki za denacionali
zacijo so, kot omenjeno, naj
bolj počasni v upravnih eno
tah oz. na prvi stopnji od lo
čanja. Po mnenju vladnega 
urada za denacionalizacijo, 
ki ga vodi M arija Lukačič, bo 
p rib ližno  dvajset upravnih

enot denacionalizacijske po
stopke končalo do konca leta 
2000, šest upravnih enot leto 
kasneje, medtem ko za preo
stale upravne enote ni m o
goče napovedati, do kdaj naj 
bi končale delo z denaciona
lizacijskimi zadevami.

Podpredsednik vlade Mar
jan Podobnik je povedal, da 
bo vlada naslednje leto zago
tovila 174 m ilijonov tolarjev 
za tehnična opravila na raz
ličnih stopnjah postopka, za
gotovili pa bodo tudi sred
stva za kadrovske okrepitve 
v upravnih enotah. Menijo, 
da bi za zagotovitev redne
ga dela v postopkih denacio- 
nalizacije  m ora li zaposliti 
kar 44 strokovnjakov.

Posamezna m inistrstva, 
predvsem tisto za notranje 
zadeve, bodo ocenila razlo
ge za zaostajanje in ovire pri 
denacionalizaciji, pri čemer 
naj bi navedli tudi tiste uslu
žbence, ki ovirajo postopke. 
Pri tem naj omenimo, da tudi 
koprska škofija doslej ni do
bila vrnjenega znatnega dela 
svojega premoženja. To velja 
zlasti za Slovensko Istro, a 
tudi na obm očju upravne e- 
note v Novi Gorici denacio
nalizacija poteka zelo poča
si. Tukaj Cerkvi, denimo, še 
niso vrnili nekaj zgradb, v ka
terih so bila župnišča.

Denacionalizacija pa ima 
seveda tud i širše politične 
razsežnosti. Lastniki zaple
njenega premoženja, ki jim  
še ni b ilo  vrnjeno, so že več
krat izjavili, da se bodo za iz
polnitev svojih pravic obrn i

li na razne mednarodne us
tanove, med njim i na evrop
sko sodišče za človekove 
pravice. Posebno pozornost 
izvajanju denacionalizacije 
pri nas so namenili na zase
danju parlamentarnega od
bora EU-Slovenije, ki je bilo 
v  četrtek, 7. oktobra, v Stras
bourgu. Sopredsednica tega 
organa Darja Lavtižar-Bebler 
bo zaradi tega za naslednje 
zasedanje omenjenega par
lam entarnega odbora  p r i
pravila podrobnejšo in fo r
macijo o poteku denaciona
lizacije.

PREDNOSTNA 
PODROČJA V DRŽAVNEM 
PRORAČUNU ZA 2000

Na sestankih in posveto
vanjih o proračunu Slovenije 
za leto 2000 poudarjajo m i
nistri, da mora biti proračun, 
to je  v številkah izražen pro
gram vlade, varčevalno in 
razvojno usmerjen. Toda de
jansko vsako ministrstvo za
hteva zase več denarja, kot pa 
ga je imelo v letošnjem pro
računu. Menijo, da del zah
tevkov izhaja tudi iz interesov 
političnih strank, da bi se v 
obdobju pred državnozbor
skimi volitvami v čim  ugod
nejši luči predstavili vo liv 
cem. Kaže, da bodo dobila 
največ denarja ministrstva za 
okolje in prostor, in sicer za 
odpravo posledic naravnih 
nesreč, ministrstvo za kme
tijstvo, gozdarstvo in prehra
no, da bi pospešilo prilagaja
nje slovenskega kmetijstva 
zahtevam EU, in Služba vla
de za evropske zadeve.

M in ister za finance M itja  
Gaspari je  poudaril, da bo 
proračun za naslednje leto 
znašal od tisoč do tisoč de
set m ilijard tolarjev prihod
kov, izdatkov pa bo za deset 
do petnajst m ilijard tolarjev 

! več. Proračunski p rim a n j
kljaj naj bi tako ne presegal 
enega odstotka bruto doma
čega proizvoda Slovenije.

V kroniki tekočih dom a
čih in mednarodnih dogod
kov naj om en im o , da sta 
predsednika vlad Slovenije 
in Hrvaške Janez Drnovšek 
in Z latko Mateša v petek, 8. 
oktobra, podpisala spora
zum  o ureditvi prem oženj- 
sko-pravnih razm erij med 
državama. To je sploh prvi 
sporazum, odkar sta Slove
nija in Hrvaška postali sa
m osto jn i državi. Slovenija 
ima na Hrvaškem za 3,5 m i
lija rde  m ark prem oženja . 
Predsednika sta sicer preu
čila tudi druga odprta vpra
šanja, kot so določitev meje, 
zlasti na morju, med država
ma, vprašanje jedrske elek
trarne Krško in devizni dolg 
podružnice ljubljanske ban
ke v Zagrebu hrvaškim var
čevalcem. O pozorila  pa sta, 
da sporazum ov o om enje
nih in drugih odprtih  zade
vah ni mogoče kmalu priča
kovati. To, da preprečujejo 
pa rlam enta rne  vo litve  na 
H rvaškem , ki bodo  p ro ti 
koncu tega leta, te r pripra
ve na državnozborske vo li
tve v Sloveniji proti koncu 
leta 2000.

V C EK IN O V E M  GR A DU  V LJUBLJANI

RAZSTAVA O DOMOBRANSTVU 
NA SLOVENSKEM

V muzeju novejše zgodo
vine v Cekinovem gradu v 
Ljubljani bodo v sredo, 20. 
t.m ., ob 18. uri odprli razsta
vo o slovenskem domobran
stvu z naslovom Mati, Dom o
vina, Bog. To bo prvi celovit 
prikaz domobranstva kot o- 
borožene sile v boju proti re
voluciji in komunizmu v Slo
veniji. O b razstavi bo izšel tu 
di zbornik razprav o dom o
branstvu na Slovenskem. V 
njem bo objavljen dnevnik 
nekega domobranca in 80 fo
tografij. Irena Kodrič, višja ku
stosinja in pedagoginja m u
zeja novejše zgodovine, je 
sredstvom javnega obvešča
nja poslala nekaj izvlečkov iz 
prispevkov o domobranstvu, 
ki bodo objavljeni v zborniku.

Zgodovinar Boris Mlakar, 
ki je  tudi izvedenec za pri
morsko domobranstvo, je za 
zbornik napisal članek o va
ških stražah in prostovoljni 
protikomunistični milici v Slo
veniji. Piše tudi naslednje: "V 
Sloveniji je že v pozni pomla
di leta 1942 prišlo do izrazi
tega ideološkega in politične
ga antagonizma med posa
meznimi skupinami prebival

stva, kar je nakazovalo nevar
nost državljanske vojne. Na 
eni strani je bilo partizanstvo 
na čelu s komunisti, ki so s 

! svojo taktiko takojšnjega obo- 
! roženega odpora proti oku
patorjem ter z izredno in ide
ološko zaostrenim stališčem 
do predstavn ikov prejšnje 
meščanske oblasti vzbujali 
tud i negodovanje in strah. 
Meščanski tabor, ki sta ga te
daj predstavljali predvsem 
Slovenska zaveza in Sloven- 

! ska legija, je v tem že videl ure
sničevanje revolucije in napo
ved uvedbe boljševiškega sis
tema po partizanski zmagi. O 

j tem so ga prepričevali tudi kr
vavi partizanski obračuni z 
domačimi nasprotniki. Poleti 
1942 je zato ob podpori Slo
venske legije ter tudi na pod
lagi spontanega odpora tradi
cionalno usmerjenega prebi
valstva prišlo do ustanavlja
nja prvih protikomunističnih 
vaških straž. Nastajanje le-teh 

! so italijanske oblasti podprle 
in vaške straže vključevale v 
oboroženo p ro tikom unis ti
čno gibanje. Poleti 1943 so 
enote t.i. prostovoljne proti
komunistične milice (italijan

ska MVAC) oz. vaških straž 
štele okrog 6100 mož, razpo
rejenih v 107 postojankah."

V prispevku o domobran
stvu na Primorskem pa Boris 
Mlakar poudarja, 'da je proti
revolucionarno vodstvo v Lju- 
bljani pri organiziranju do
mobranstva na Primorskem 
imelo le malo uspeha. Enote 
Slovenskega narodnega var
nostnega zbora, kot seje do
mobranstvo imenovalo na Pri
morskem, so do poletja 1944 
dosegle število do 2.000 pri
padnikov. Porazdeljeni so bili 
v 16 čet, ki so večinoma opra
vljale stražarsko, policijsko in 
propagandno službo. Pozne
je so se čete združile v I. slo
venski udarni polk s štirim i 
udarnimi bataljoni. Ti bataljo
ni so pozimi in spomladi leta 
1945 sodelovali v ofenzivah 
proti enotam partizanskega 
9. korpusa, predvsem na ob
močju Trnovskega gozda. Si
cer pa je prim orsko dom o
branstvo s svojim kulturnim  
in prosvetn im  delovanjem 
doseglo precejšnje uspehe v 
izrinjanju italijanskega in faši
stičnega vpliva".

POSVOJITEV 
NA DALJAVO 

• • • • • • • • • • • • • • • • • •

Škofijska karitas Koper je 
ob tednu otroka sklenila poži
viti projekt Posvojitev na dalja
vo, ki ga koordinira od leta 
1993. V ta namen je pripravi
la 10.000 zgibank z geslom 
Postanimo žarek upanja o tro
kom v stiskah. Posvojitev na 
daljavo pomeni, da se posa
meznik, družina, organizaci
ja, župnija ali skupina ljudi od
loči, da bo za določenega o t
roka vsak mesec za eno leto 
nakazala na žiro račun Ško
fijske karitas Koper 5.000 to 
larjev. Karitas bo poskrbela, da 
bo denar prišel v prave roke.

Še vedno so med nami o- 
troci brez staršev, bolni, inva
lidi, brez doma ali pa živijo v 
zelo težkih gmotnih razme
rah. Za pomoč enemu od teh 
otrok v stiski je  potrebno le 
izpolniti pristopno izjavo, ki 
je sestavni del zgibanke, in 
dobili boste v podpis pogod
bo s podatki otroka, katere
mu boste pomagali. Na Slo
venskem je v ta projekt vklju
čenih 52 darovalcev, ki poma
gajo 78 otrokom in mladost
nikov po Sloveniji in v tujini.

Informacije nudi pisarna 
Škofijske karitas Koper na tel. 
št. 00386 65 24555.

Naravoslovec in glasnik 
tragične usode Primorske pod 
fašizmom. S temi besedami bo 
ostal z zlatimi črkami zapisan 
v slovensko zgodovino dr. Lavo 
Čermelj, profesor, fizik in astro
nom, poljudnoznanstveni pisa
telj, narodnoobrambni publicist 
in prosvetni organizator, ki se 
je rodil v Trstu meseca oktobra 
pred 110 leti. Temu velikemu 
Primorcu so 7. t.m. postavili v 
Ljubljani bronasti doprsni kip 
v Toscaninijevem parku, na po
srečenem kraju, saj stojijo v 
njegovi bližini številni sedeži 
znanstvenih in naravoslovnih 
fakultet vseučilišča slovenske 
prestolnice.

"Žive naj vsi narodi, ki hre
pene dočakat dan...", je na za
četku jutranje proslave lepo za
pel Ljubljanski oktet pod vod
stvom Ivana Švare in tako na
kazal življenjsko prizadevanje 
dr. Čermelja, enega najbolj zna
nih voditeljev protifašističnega 
in narodnoobrambnega boja na 
Primorskem v organizaciji 
TIGR. Lik rodoljuba je na očar
ljiv način prikazal slavnostni 
govornik Boris Pahor. Sin pri
staniškega težaka in služkinje, 
je rekel Pahor, je živel v duhu 
diskvalifikacije slovenske biti 
pred prvo svetovno vojno v Tr
stu, tedanjem mestu z največ
jim številom slovenskih prebi
valcev. Pod pritiskom rimskih 
imperialističnih in genocidnih 
teženj ter v duhu zatrtja slo
venskega kulturnega kadra je 
bil dr. Čermelj eden prvih kro
nistov, ki je dokumentiral na
stanek in razvoj italijanskega 
fašizma; zato ostaja njegov o- 
pus še danes dragoceno priče
vanje o tedanjem zatiranju in 
etničnem čiščenju Slovencev 
in Hrvatov na Primorskem. Tu
di po letu 1929, ko se je prese
lil v Ljubljano, je nadaljeval svo-

Ž E LJA  Z A  Z G R A D IT E V  
D Ž A M IJ E

Nedavno se je v Ljubljani 
mudil na obisku Reis-ul-ule- 
ma Mustafa Cerič, duhovni 
vodja bosansko-hercegovske 
islamske skupnosti. Po pogo
voru s predsednikom Kuča
nom je dejal, da so se musli
mani iz BiH, ki so se naselili v 
Sloveniji, dobro vživeli v nove 
razmere. Želeli pa bi zgraditi 
džamijo, v kateri bi izpovedo
vali svoje versko prepričanje. 
Muslimane v Sloveniji naj bi 
v prihodnje vodil samostojni 
muftija (muslimanski stroko
vnjak v versko-pravnih vpra
šanjih). Največ muslimanov 
živi na Fužinah v Ljubljani, v 
Zasavju in na Jesenicah.

je politično in narodno poslan
stvo ter od daleč spremljal do- 

] gajanje primorskih rojakov. Na 
drugem tržaškem procesu leta 
1941 je bil obsojen na smrt, po 
številnih intervencijah pomilo- 
ščen na dosmrtno ječo. Kazen 
je prestajal na otoku Elbi; leta 
1944 pa je bil izpuščen po pose
gu mednarodnega Rdečega 
križa. Po kapitulaciji Italije je 
odšel v partizane, in vendar je 
bil dr. Čermelj zapostavljen tudi 
v Sloveniji. Kot je lepo povedal 
pisatelj Boris Pahor, bi morali 

| postaviti temu velikemu rodo
ljubu ne samo spomenik, ki go
vori o preteklosti, ampak traj- 

| nejši spomenik z ozavešča- 
njem mlajših rodov; ti morajo 
namreč vsaj vedeti, kaj so po
menili na primorskih tleh poko
li, procesi, požigi. Čermelj mora 
ostati - zlasti tam, kjer je slo
venski jezik na "pogubnem pre
pihu" - svetal zgled zvestobe 
resnici in narodnemu ponosu, 
ki ni odvisen ne od kvadratnih 
metrov narodnega ozemlja ne 
od števila prebivalcev.

Na slovesnosti, ki so se je 
udeležili ugledni slovenski in 
zamejski izobraženci, predsta
vniki civilne družbe in politiki, 

i je po dveh domoljubnih pes
mih, ki govorita o ponosu nad 
narodno pripadnostjo, sprego
vorila tudi ljubljanska županja 
Viktorija Potočnik. Poudarila je, 
da so bile Čermeljeve drzne 

; misli, predvsem v osrednji Slo
veniji, deležne številnih pre
verjanj. "Najbolj so ga razumeli 

j primorski rojaki... Ostala Slo-
i venija je doživljala zadevo dru-
i gače, z distanco." S primerno 
mero resnicoljubnosti in poz
navanja našega položaja je 
tudi javno ugotovila, da slo- 

! venska beseda na skrajni za
hodni meji slovenskega ozem
lja "ni samoumevno in prepro
sto dejanje". Tudi zato je prav, 
da najde spomin na takega 
velikana, ki je "gorel" za naro
dovo čast in slavo, svoje mesto 
tudi v prestolnici.

Doprsni kip, delo akadem- 
\ skega kiparja Jakova Brdarja, 
sta nato skupaj odkrila Boris 
Pahor in županja Potočnikova 
(na sliki). Samo pobudo za po
stavitev obeležja je dalo Druš
tvo za negovanje rodoljubnih 
tradicij organizacije TIGR Pri
morske, ki je po odkritju kipa 
tudi položilo spominski venec. 
Istega dne so v ljubljanskem In
formativnem kulturnem centru 
odprli tudi razstavo o življenju 
in delu dr. Lava Čermelja, v 
dvorani Slovenske matice pa 
je bilo znanstveno srečanje o 
njegovem publicističnem in na
ravoslovnem delu.
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ITALIJANSKO PRAVO

OLAJŠAVE ZA NEKATERE 
NAJEME

DAMJAN HLEDE

Zakon št. 431 z dne 9. de
cembra 1998, ki je  reform i
ral zakonodajo  o najem ih 
stanovanj, je  predvidel uve
dbo posebnega odbitka Irpef 
za najemnike z nizkim oseb
nim dohodkom, ki so skleni
li najem niško pogodbo za 
prvo stanovanje. Glede na to 
olajšavo je zakon 133/99 do
ločil nekatere splošne smer
nice, podrobneje pa je po
oblastil vlado, naj v roku šti
rih mesecev z zakonom pre
loži že na davčno leto 1999 
odbitek Irpef za najemnike, 
katerega uvedba je bila v za
četku predvidena le z dav
čnim  letom 2000.

Z  ozirom  na olajšave za 
leto 1999 je vlada izvedla po
oblastilo z zakonom št. 327 
z dne 17. avgusta 1999, ki je 
bil objavljen v Uradnem listu 
št. 221 z dne 20. septembra 
1999. U vodom a je treba 
vsekakor pojasniti in upošte
vati, da je  zakon, ki je refor
miral stanovanjske najeme, 
uvedel dve vrsti najemniških 
pogodb: pogodbe, za katere 
je določitev najemnine pro
sta, in pogodbe s t.i. "dogo
vo rjeno  na jem nino". Prva 
oblika pogodbe mora trajati 
najmanj štiri leta, ob izteku 
teh se trajanje, razen neka
terih slučajev, podaljša za is
to  obdobje . D rugo ob liko  
pogodbe morajo stranke sk
leniti v skladu s specifičnim i 
dogovori med organizacija
mi gradbene lastnine in naj
bolj reprezentativnim i orga
n izac ijam i na jem nikov. Ti

najemi (razen tistih, ki so le 
prehodnega značaja) morajo 
trajati najmanj tri leta, ob iz
teku katerih, če se stranki ne 
zmenita za obnovo pogodbe 
in najemodajalec ne da svoje 
odpovedi (ki je  možna, tako 
kot v prvi ob lik i pogodbe, le 
v nekaterih prim erih), se po
daljšajo še za dve leti.

Zakon št. 327/99 je  sedaj 
določil, da veljajo davčneo- 
lajšave samo za najemnike z 
"dogovorjeno najem nino", 
torej za tiste, ki so sklenili 
drugo obliko zgoraj opisanih 
pogodb. O dločitev je  sicer 
precej vprašljiva, saj so po
navadi potrebnejši varstva 
tisti najemniki, ki se morajo 
takorekoč podrediti "prosti" 
najemnini. Še bolj zato, ker 
ne zakon 431/98 ne zakon 
133/99 nista predvidela no
bene tovrstne om ejitve  za 
koristenje olajšav.

Poglejmo sedaj podrob
neje še nekatere značilnosti 
te olajšave: olajšave, tako 
ko t je  p redvide l že zakon 
133/99, pristo jijo  že za leto
1999. Koristi jih  lahko, le 
kdor uporablja stanovanje v 
najemu kot svoje poglavitno

l stanovanje, in sicer soraz
merno s časom v letu, ko je 
stanovanje v najemu bilo res 
poglavitno. Olajšava obstoji

iv  nasledn jem  o d b itku  od 
davka na dohodke: 320.000 

j  lir za najemnike, katerih let
ni dohodek ne presega tride
set m iljonov lir, in 160.000 
lir za najemnike z letnim do
h o d k o v  me d t r id e se t  
šestdeset m ilijon i lir.

m

R E F O R M A  E V R O PSKE K M E TIJSKE POL I T I K E

V KRMINU M E D N A R O D N I  
POSVET O AGENDI 2000

Evropska zveza je pred ne
kaj meseci sprejela reformo 
evropske kmetijske politike, ki 
so jo  poim enovali Agenda
2000. Gre za osnovno spre
membo filozofije, s katero je 
doslej Evropa vodila km etij
sko politiko, saj je ta politika 
temeljila na zagotavljanju za
jamčene minimalne cene za 
kmetijske pridelke. To je pri
vedlo do hudih težav s pre
sežki posameznih kultur oz. 
do sporov na mednarodnem 
tržišču. O b vsem tem seje do
sedanja kmetijska politika v 
glavnem obrestovala za kme
te v nižinskem svetu, med
tem ko ostali, zaradi težjih pe- 
doklimatskih pogojev in raz
mer, niso mogli koristiti do
ločenih ugodnosti in podpor.

Agenda 2000 sprem inja 
torej osnovni koncept. Pri
spevkov naj ne bi dodeljevali 
na osnovi zajamčene cene za 
pridelke, ampak upoštevajoč 
dejanske razmere, v katerih 
delujejo kmetje, oz. panoge, 
s katerimi se ukvarjajo. Nova 
kmetijska politika bo torej v 
kratkem nastopila in prav za
to je Akademija za evropska 
vprašanja Furlanije-Julijske 
krajine iz Gorice ob koncu 
minulega tedna priredila v Kr- 
minu tridnevni posvet na te
mo Agenda 2000 in njene po 
sledice v kmetijstvu.

V sejni dvorani palače Lo- 
catelli, kjer je sedež kaninske
ga županstva, so se za preda- 
valno m izo zvrstili ob doma
čih predstavnikih oblasti in ob 
kmetijskih strokovnjakih pre

davatelji iz širšega srednje
evropskega prostora. Tako sta 
že prvi dan po uvodnih nago
vorih župana iz Krmina Pasel- 
lija in župana občine Brda Mu- 
žiča spregovorila še predsed
nik Akademije za evropska 
vprašanja F-Jk prof. Illusi ter 
predsednik Evropske hiše iz 
Nove Gorice prof. Jelen. O  kme
tijskem vprašanju s krajevne
ga, deželnega in evropskega 
gledišča sta govorila deželni 
odbornik za kmetijstvo Gior- 
gio Venier Romano in pred
sednik ustanove Europea In
ternational Karlheinz VVilke.

Samo Agendo 2000 in per
spektive, ki jih  prinaša za 
kmetijstvo, so analizirali v  pe- 

! tek, 8. t.m., ko so razni izve
denci, kot so prof. Marangon 
z videmske univerze, dr. Pie- 
trasanta iz bruseljske direk
cije za kmetijstvo in ribolov,

dr. Evvald višji svetnik pri ba
varskem ministrsvu za kme
tijstvo, d irekto r vinarskega 
poskusnega centra pri usta
novi ERSA dr. Colugnati, sve
tovalec občine Brda za čez
m ejno sodelovanje  Iz ido r 
Simčič ter še vsedržavni ko
ordinator ustanove Europea 
dr. M urolo iz Salerna in direk
to r krminske zadružne kleti 
Soini ter dr. Gongalves, pred
sednik Portugalskega centra 
za evropska vprašanja iz Ma
deire, orisali svoje izkušnje in 
poglede na razvojne m ožno
sti, ki jih  prinaša nova evrop
ska kmetijska politika.

Sobotna, zaključna preda
vanja pa so bila namenjena 
možnostim čezmejnega so
delovanja zlasti glede vina in 
upravljanja z vodnim  boga
stvom. Uvodno predavanje je 
imel bivši podtajnik pri ita

lijanskem ministrstvu za kme
tijstvo prof. Prestamburgo ter 
še mag. Vodopivec, vodja ži
vilskega laboratorija pri Kme- 
tijsko-verterinarskem zavodu 
v Novi Gorici, in župan av
strijskega  m esteca M aria  
W ort dr. Lanner ter še v im e
nu goriške pokrajine, njen 
podpredsednik Brancati. Tri
dnevni posvet pa je zaključil 
ravnatelj Akademije za ev
ropska vprašanja Furlanije-Ju- 
lijske krajine iz Gorice prof. 
Baissero, ki je povzel glavne 
teme in jih strnil v kar spod
buden zaključek. Evropska 
Agenda 2000 bo res nekak
šna delavnica, a važno je, da 
je evropska politika spreme
nila svoj pogled na primarni 
sektor, ki ob oskrbovanju pre
bivalstva s hrano opravlja tu
di obče koristno funkcijo o- 
hranjevanja poseljenosti teri
torija in urejenosti krajine, kar 
je posredno izrednega pome
na tudi za druge dejavnosti, 
kot sta turizem in splošni raz
voj družbe.

PO SVE T  V TRSTU

INVESTIRANJE NA MADŽARSKEM: 
UGODNOSTI IN PROBLEMI

IVAN ŽERJAL

V petek, 8. t.m., je v Star- 
hoteiu Savoia txceisior v Tr
stu potekal posvet na temo 
Investirati na Madžarskem, ki 
ga je priredila družba Busin- 
ness International. Le-ta se uk
varja s svetovanjem, in form i
ranjem in raziskovanjem in je

NA  G O S P O D A R S K E M R AZ ST AV I Š Č U  V LJUBLJANI

S O D O B N A  ELEKTRONIKA
JURIJ PALJK

Tak je bil naslov že 46. 
sejma, pravzaprav medna
rodne razstave profesional
ne e lektron ike , te lekom u
nikacij, RTV difuzije, opreme 
za p ro izvodn jo , sestavnih 
delov, funkc ijsk ih  enot in 
materialov, visokih tehnolo
gij in znanja, ki je potekal na 
l j u b l ja n s k e m  G o s p o d a r
skem razstavišču od 4. do 8. 
oktobra in ga je o tvoril slo
venski m in ister za znanost 
in tehnolog ijo  dr. Lojze M a
rinček.

Na sejmu, ki je eden naj
važnejših te vrste v Srednji 
Evropi, so se letos predsta
vili številni proizvajalci elek
tronike in elektronskih delov 
iz 27 držav z vsega sveta. 
Kar 240 podjetij se je  pred
stavilo neposredno, 302 po
djetij pa je b ilo  prisotnih na 
sejmu s svo jim i p ro izvodi 
prek svojih zastopnikov. Le
ti so na hektar velikem raz
stavnem prostoru prikazali 
najnovejše dosežke sodob
ne elektronike.

Kot je b ilo  pričakovati, je 
b ilo  tud i letos v ospredju 
vse, kar je  v tesni ali posre
dni zvezi s te lekom un ika 

cijam i. Zato so prednjačili 
ponudniki prenosnih te lefo
nov, se pravi m obilne te le
fonije, ki je  v zadnjem času 
tudi v Sloveniji v  velikem po
rastu. Veliko razstavljalcev je 
prikazovalo avtom atizacijo  
za merilno elektroniko in in
dus tr ijsko  avtom atizac ijo , 
na ogled pa so bile tudi kom 
ponente le-teh. Seveda si je 
obiskovalec lahko ogledal 
tudi vse možne zadnje no
vosti s področja satelitske in 
kabelske televizije, digitalne 
in laserske tehn ike , ni pa 
manjkala niti zabavna elek
tronika, ki v svetu dobiva ve
dno več privržencev; o njej 
izvedenci trd ijo , da bo po
leg m obilne telefonije, sate
litske  te le v iz ije  v p r ih o d 
njem stoletju največji posel. 
Prav tako je b ilo  dosti raz
stavljalcev, ki so prikazovali 
p isarn iško avtom atizacijo , 
na sejmu pa so se predsta
vi le tu d i vse n a jp o m e m 
bne jše  rev i je  s p o d ro č ja  
e lektronike in te lekom uni
kacij, ki izhajajo v Sloveniji 
in jih  je  iz leta v leto več.

Največ razstavljalcev je  
b ilo  seveda iz Slovenije, ta
koj za n jim i pa so bili Nemci 
in ZDA, m edtem ko se je  iz

Italije predstavil neposred
no samo en proizvajalec e- 
lektronike, posredno pa še 
petnajst drugih.

Preprost obiskovalec, ki 
nima za seboj študija elek
tronskega inženirstva, seveda 
na sejmu ni gledal zapletenih 
s i s temov  a v to m a tiz a c ije  
reševanja velikih težav v to 
varnah, ampak je gledal, kaj 
je novega na področju raču
nalništva in pa seveda Hi-Fi 
tehnike, ter tako imenovane
ga Home theatra, ki je sestav
ljen iz imenitne televizije in 
po možnosti mora ta biti s 
p loščatim  ekranom , petih  
zvočnikov in dobrega digital
nega satelitskega sprejem 
nika in ojačevalca, DVD teh
niko; tudi CD in radijski spre
jem nik sta dobrodošla, vse to 
pa lahko še nadgradiš z digi
talno video kamero, računal
nikom in še s čim. Tako imaš 
doma več kot le kino.

Na sejmu pa je družba 
Pegaz International iz Ljub
ljane, ki se je  predstavila na 
"standu" skupaj z znamenitim 
Rikohom, prikazala novost di
gitalnega tiska, ki bo mnoge 

\ ljubitelje likovne umetnosti 
dodobra zmedla. Preprosto 
povedano je to takole: foto

graf te posname z digitalnim 
fotoaparatom, le-tega poveže 
z računalnikom, za katerim 
računaln ičar-um etn ik-m oj- 
ster na zaslonu tvoj portret le
po obdela, kot se mu zljubi 
in hoče. Ko je on končal, gre 
vse to v bližnji večji tiskalnik 
in iz njega pride akvarel, za 
katerega niti najboljši likovni 
kritiki ne morejo takoj reči, da 
je digitalno tiskan in ne por
tret umetnika, narejen s čo
pičem...

V Ameriki ta stvarca že de
luje in polni mošnjičke umet
nikom, ki vedo, kako se tej re
či streže; deluje, da je veselje, 
nabavljajo pa jo  tudi vsi večji 
muzeji, od Louvresa, Prada 
pa vse do Tate Gallery... Ko 
boste vanje zavili, ne bodite 
trdno prepričani, da na ste
nah visijo olja ali pa akvareli!

povezana z grupo The Econo- 
mist. Družba Businness Inter
national je posvet priredila v 
sodelovanju z madžarskim 
konzulatom in pod pokrovi
teljstvom občine Trst.

Na Madžarskem je prisot
nih preko 1.500 italijansko- 
madžarskih mešanih družb, 
kar predstavlja okoli 1,7-1,9 
milijarde ameriških dolarjev 
investicij in preko 30.000 za
poslenih. Od vseh teh družb 
je približno 400, majhnih in 
srednjih podjetij, ostale pa so 
povečini komercialne družbe. 
80 odstotkov teh družb je ak
tivnih na področju tekstilne 
industrije oz. oblačil, vsaj 10 
do 12 odstotkov jih je prisot
nih na področju obutve, osta
la pa delujejo v mehanski in
dustriji in na področju kme
tijstva in jestvin. Italija je tretji 
trgovski partner Madžarske, 
lan i je  i zmen java znesla 
3.264 milijard ameriških do
larjev (19,3 odstotkov več kot 
leta 1997). Sicer je Madžar
ska v najboljšem položaju gle
de možnosti za vstop v Ev
ropsko zvezo, tako zaradi go
spodarske rasti kot zaradi iz
polnjevanja njenih pogojev.

Madžarska torej predstav
lja velik izziv glede možnih 
investicij. To velja zlasti za sre
dnja in majhna podjetja, ki 
predstavljajo zelo živahno re- 

! alnost ravno na italijanskem 
severovzhodu. Od tod odlo
čitev, da se priredi posvet o 
m ožnostih  investiranja na 
Madžarskem ravno v Trstu, ki 
predstavlja stičišče med Ev
ropsko zvezo ter srednjo in 
vzhodno Evropo. Zato so se 
ga, poleg seveda gostitelja, tr
žaškega župana Riccarda II- 
lyja ter drugih pomem bnih 

: osebnosti italijanskega gospo
darstva, kot npr. predsednika 
družbe Generali Alfonsa De- 

; siate, udeležili tudi madžarski

m inister za gospodarstvo At- 
tilaChikan, generalni direktor 
družbe ITD TiborMelega, mad- 
zai skI veieposianik v Rimu Ai- 
tila Gecse, državni podsekre
tar v madžarskem m in is tr
stvu za prevoze Sandor Spa- 
kievics in drugi.

Med vsemi možnostmi, u- 
godnostmi in problemi, o ka
terih je tekla beseda na petko
vem posvetu, je treba om e
niti poudarek, ki so ga mnogi 
od prisotnih gostov dali na 
pomen infrastruktur oz. po
vezav med italijanskim seve
rovzhodom  in Madžarsko. 
Ko bo ta problem rešen, se bo 
tudi izmenjava med Italijo in 
Madžarsko povečala, in z njo 
investicije. Tuje bilo mišljeno 
zlasti dokončanje tako ime
novanega evropskega ko ri
dorja št. 5 med Barcelono in 
Kijevom, ki bi moral teči tudi 
po ozemlju Slovenije. Izgra
dnja ko rido rja  št. 5 m ora 
imeti priorite to pred vsemi 
drugim i načrti, zlasti kar se 
tiče izgradnje oziroma poso
dobitve avtocestnega in že
lezniškega sistema. V tem 
oziru je tržaški župan Riccar- 
do llly opozoril na zamude - 
ki so, kar se tiče železniške 
povezave, tudi precej hude - 
in med drugim kritiziral npr. 
načrte o okrepitvi železniške 
povezave med Koprom  in 
Ljubljano ter med Reko in 
Madžarsko, ki po njegovem 
mnenju odtegujejo sredstva, 
ki bi bila potrebna za dokon
čanje koridorja št. 5. Sicer so 
madžarski predstavniki deja
li tudi, da gradnja železniške 
proge, ki bo povezovala Slo
venijo in Madžarsko, poteka 
pospešeno in da utegne po 
njej  steči p ro m e t že leta
2001. Tudi za Madžarsko pa 
je prvenstvenega pom ena 
dokončanje koridorja št. 5.
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GOSPODARSTVO

SOLIDARNOST  
MED 
UPOKOJENCI  
V KMETIJSTVU

V Bocnu seje konec sep
tembra zaključil mednarodni 
posvet o upokojencih v kme
tijstvu. Gre za stvarnost, ki jo  
v Zahodni Evropi predstavlja 
20 m ilijonov upokojenk in u- 
pokojencev, ki so - v kolikor 
morejo - še vedno aktivni vz
drževalci urejenosti okolja 
oz. so s svojim dosedanjim 
delom prispevali, da ima ve
lik del evropskih dežel videz 
kulturne krajine, ki že sama 
po sebi pomeni veliko vred
noto in zanimivost. Na po
svetu je bila izpostavljena vo
lja širše evropske družbe, da 
se ohrani poseljenost pode
želja in zlasti goratih območij. 
Izoblikovali so zato predlog, 
da bi prišlo do ureditve red
ne socialne službe in pomoči 
za ostarele na podeželju. Po
skrbeli naj bi za zdravstveno 
oskrbo na domu in redno po
moč onemoglim  in ošibelim. 
Tako naj bi med drugim us
tvarili nekakšno delovno eki
po, ki bi ostarelim in osam
ljenim kmetom pomagala pri 
težjem kmečkem delu. To so
cialno službo naj bi uskladili 
na evropski ravni in na tej rav
ni naj bi tudi organizirali po
vezovanje, da bi res prišlo do 
podpore potrebnim. O b kon
cu posveta so izoblikovali po
seben delovni odbor, ki bo za
dolžen, da pripravi Skupno 
evropsko predstavništvo or
ganizacije upokojenih kme
tov in kmetic - Seniores. Ob 
italijanskih združenjih upo
kojencev v kmetijstvu so se 
posveta udeležili tudi pred
stavniki Belgije, Danske, Fran
cije, Avstrije in Slovenije, ki so 
že pristopili k delovnemu od
boru. Načelni pristanek k po
vezovanju pa so izrazile še 
Nemčija, Velika Britanija, Gr
čija, Španija in Irska.

IG R A L N IŠ T V O : O B Č IN E  
P R O T I M IN IS T R U

V Novi Gorici, Kopru, Pira
nu in Sežani so zavrnili vklju
čitev v posebno fundacijo, us
tanovljeno pri ministrstvu za 
malo gospodarstvo in tu ri
zem, v kateri bi zbirali in raz
deljevali sredstva iz koncesij
skih dajatev od igralništva. V 
javnih občilih je nekaj tednov 
potekala polemika o značaju 
fundacije, ki pa je brez prav
ne podlage. Pristojni minister 
je nekaj časa celo grozil, da 
občinam, ki se ne bi včlanile 
v fundacijo, ne bodo izplačali 
deleža iz koncesijskih dajatev 
igralnic. Na to grožnjo se je 
najbolj ostro odzval novogo
riški župan, ki je m inistru za
grozil, da ga bo prijavil sodi
šču, če ne bo spremenil sta
lišča. Uspeh je bil takojšen. 
Občinam, ki so skladno z za
konom o igrah na srečo in z 
dopolnjeno uredbo o določi
tvi zaokroženih tu ris tičn ih  
območij upravičene do dele
ža denarja iz igralniških kon
cesijskih dajatev, so 30. sep
tem bra izplačali prvi obrok 
koncesijskih dajatev, ki so jih  
družbe za prirejanje iger na 
srečo vplačale v septembru.

Z M A G A  J A D R N I C E  T U T T A T R I E S T E ! P O  P R I Z I V U

31. BARCOLANA V ZNAMENJU 
POLEMIK IN REKORDNEGA 

ŠTEVILA JADRNIC
pet uvrstila med pet najbolj
ših in zmagala v svoji katego
riji. Vsekakor je bila letošnja 
Barcolana nadvse uspešna 
promocija za Esimit, ki je  ob 
uradni predstavitvi na pred
večer regate doživela prisot
nost slovenskega zunanjega 
ministra Borisa Frleca in pred
sednika deželne vlade F-Jk 
Roberta Antonioneja v zna
menju dobrega sosedstva in 
sodelovanja med Slovenijo in 
našo deželo.

Sicer je Barcolana že zdav
naj prerasla prvotni športni 
oz. jadralski okvir. Postala je 
namreč večdnevna manife
stacija, ki je  zadobila poleg 
športnega tudi gospodarski, 
medijski, kulturni in tudi poli
tični pomen. V bistvu je bil cel 
teden pred nedeljsko regato 
v znamenju raznovrstnih po
bud in koncertov, ki so jih  ob
likovali tudi nekateri sloviti ita
lijanski glasbeniki, kot npr. 
skupina Elio e le storie tese ali 
pa pevka Carmen Consoli. 
Poleg že omenjenih Frleca in 
Antonioneja pa naj omenimo 
še prisotnost na regati italijan
skega ministra za prevoze Ti
ziana Treuja in drugih vidnih 
predstavnikov iz političnega 
in gospodarskega življenja (v 
zasebni obliki je bil prisoten 
tudi slovenski minister za ev
ropske zadeve Igor Bavčar). 
Navzoča so bila tudi za dru
ga "zveneča imena": tako sta 
se Barcolane udeležila sloviti 
italijanski jadralec Giovanni 
Soldini in smučarka Deborah 
Compagnoni z zaročencem 
Alessandrom Benettonom. 
— —  i ž

P R E G L E D  Š P O R T N E G A  D O G A J A N J A  N A  G O R I Š K E M

VAL SIDERIMPES BLIŽE FINALU
IGOR COTIC

Pozornost goriških ljub i
teljev odbojke je  bila m inuli 
konec tedna usmerjena na 
nastop obeh valovih šesterk, 
ki sta v okviru prvih polfinal
nih tekem deželnega pokala 
igrali s sprem enljivo srečo. 
Valovci so namreč morali v 
Štandrežu priznati prem oč 
ekipe Pallavolo Trieste, Safro- 
nove varovanke pa so se v So- 
vodnjah veselile uspeha nad 
ekipo Terme dArte, saj so z 
doseženo zmago naredile po
memben korak k velikemu 
finalu. Valovke so s čistim izi
dom 3:0 premagale ekipo, ki 
v bližajočem se prvenstvu C 
lige meri visoko, in tako upra
vičeno potrdile, da tudi one 
sodijo v ožji krog favoritinj za 
napredovanje v v iš jo  ligo. 
Prihod Rusinje Svetlane Safro- 
nove (na sliki), dobitnice zla
te medalje na olimpijskih ig
rah leta 1980 v Moskvi, je ne
dvomno vnesel novega elana 
v žensko ekipo in njena vlo
ga tako trenerke kot igralke že

daje vidne uspehe. Valovke so 
se na tej tekmi še posebej iz
kazale v obrambi, učinkovite 
pa so bile tudi z napadalnih 
mest.

Valovci so pro ti Tržača
nom, ki jih  poznavalci odboj
ke uvrščajo med najresnejše 
kandidate za prestop v višjo 
ligo, zaigrali pod svojimi spo
sobnostmi. Nasprotnikom so 
se trdno upirali, a v odločilnih 
trenutkih niso znali reagirati 
in obrniti izid tekme v svojo 
korist. Da bi strli moč Trža
čanov, bi morali Jerončičevi 
varovanci uspešneje ubraniti 
nasprotnikove napade in po
kazati bolj preudarno igro v 
napadu. Podajač Simon Čer
nič je tako ocenil nastop do
mače šesterke: "Ekipa Palla
volo Trieste je s prikazano ig
ro dokazala, da sodi med gla
vne favorite za prestop v B2 
ligo, saj razpolaga z visokimi 
in izkušenimi igralci, ki so že 
nastopili tudi v višjih ligah. 
Naši napadalci so s težavo 
prodirali v nasprotnikovo po
lje, saj so bili tržaški bloki zelo

lepo postavljeni in uspešni. 
Na naši strani pa so se vrstile 
napake in tudi obrambne vr
ste se niso držale trenerjevih 
navodil. Vsekakor se približu
jem o zaželjeni fo rm i, naša 
stopnja uigranosti raste, tako 
da bo v prvenstvu tudi na
sprotnik s takšnim potencia
lom, kot je tržaška ekipa v na
šem dometu. Mislim, da smo 
v primerjavi z lansko sezono 
močnejši, saj smo s priho
dom Gravnarja in s posledi
čnim premikom Radettija na 
center veliko pridobili tako v 
napadu kot v obrambi. Če k 
temu dodam še zelo dobro 
vzdušje, ki vlada v ekipi, so 
razlogi za op tim izem  pov
sem upravičeni."

V prvi amaterski ligi so naši 
predstavniki dosegli vse mo
žne razplete, ki obstajajo v 
svetu nogometa. Sovodenjci 
so na gostovanju proti Fin- 
cantieriju zapustili igrišče po
raženi (0:1), Mladost pa je po
novila izid prejšnjega kola, 
ko se je srečanje zaključilo 
brez zadetka. Najuspešnejši

so to k ra t b ili nogom etaši 
štandreške Juventine, ki so 
na domačih tleh premagali 
O picino z 1 :0.

PRIHODNJE KOLO
NOGOM ET /  PRVA AMATER

SKA LIGA (17. oktobra): Ju- 
ventina-Zaule, Pro Romans- 
M ladost, Sovodnje-Pro Cer- 
vignano.

ZGIBANKA 
ZA OTROKE 
S PODATKI 
O NAŠIH 
DRUŠTVIH

Z d ru že n je  s lovensk ih 
športnih društev v Italiji je tudi 
letos izdalo zgibanko, ki vse
buje podrobne podatke o na
ših športnih društvih. Zgiban
ka je namenjena predvsem 
predšolskim in osnovnošol
skim otrokom, ki se ne ukvar
jajo aktivno s športom, saj bo
do morda v tej zgibanki našli 
spodbudo za zdravo športno 
udejstvovanje. Ker pa se vča
sih tudi zgodi, da obiskuje slo
venski otrok izvenšolske de
javnosti v italijanskem okolju, 
m en ijo  pri ZSŠDI-ju, da je 
prav, da je seznanjen tudi s 
široko ponudbo, ki jo  nudijo 
slovenska športna društva v 
Italiji. V zgibanki so našteta 
društva, ki so včlanjena v 
ZSŠDI, dalje vsebuje naslove 
naše krovne športne organi
zacije, seznam odbornikov 
njenega vodstva in seznam 
panog, ki so na razpolago o t
rokom v pokrajinah Trst, Go
rica in Videm. To so: balet, 
hokej, jadranje, karate, kole
sarstvo in gorsko kolesar
stvo, košarka, kotalkanje, lo
kostrelstvo, nam izni tenis, 
nogomet, odbojka, p lanin
stvo, plavanje, rolkanje, smu
čanje, splošna te lovadba, 
športno ritm ična gimnastika, 
športni ribolov, tek na smu
čeh, tenis, kajak, orodna in 
športno ritm ična telovadba.
V seznam so vključena ime
na odgovornih za otroško de
javnost in telefonske številke.

ZSŠDI v teh dneh deli zgi
banko po slovenskih osnov
nih šolah; če pa bi kdo želel 
podrobnejše informacije, se 
lahko obrne na tajništvo v ul. 
Cicerone 8, vsak dan od pon. 
do petka od 8. do 16. ure.

OB V ES T IL O

ŠZOLYMPIA obvešča, da se 
je pričel tečaj otroške telovad
be in minivolleya, ki poteka v 
telovadnici Slovenskega špor
tnega centra v Gorici na Dre
voredu 20. septem bra 91. 
Treningi potekajo ob torkih in 
četrtkih od 16. do 18. ure. Za 
informacije lahko kličete na 
te l.: 0481 538960 , 0481 
882360 (Vanja Č ernič) in 
0481 32310 (ob urah vadbe).

šla Tuttatrieste!, druga je bila 
Adria.com, tretja pa Gaia Le
gend. Riviera di Rimini, ki je 
bila zmagovalka na morju, je 
za kazen zdrknila na 45. me
sto. Sicer pa se zadeva ni kon
čala tu. Tudi posadka Riviere 
di Rimini je kasneje vložila pri
ziv z zahtevo, naj se opravi 
tehtanje zmagovite tržaške 
jadrnice. Tako se nadaljuje 
kreganje o tem, kdo je  resni
čni zmagovalec 31. Barcola
ne, o kateri so sedaj mnogi 
mnenja, da ne simbolizira več 
olimpijskega ideala, po kate
rem ni to liko važno zmagati, 
kolikor nastopiti.

Kako pa so se odrezale slo
venske jadrnice? Tuje mišlje
na predvsem trikratna zma
govalka Barcolane, Gaia Le
gend, ki jo  je tudi tokrat kr
maril M itja Kosmina. S tretjim 
mestom je Kosmina zmerno

zadovoljen, tudi zaradi raz
mer, v katerih je regata po
tekala in ki so bile ugodnejše 
za jadrnice drugačnega tipa, 
kot je Gaia Legend. Že drugič 
zapored je namreč zavlada
lo brezvetrje, ki je prireditelje 
regate (jadralno društvo Bar- 
cola-Grignano) prisililo, da so 
skrajšali progo. Druga slo
venska jadrnica, ki je ciljala na 
visoko uvrstitev, in sicer V i
harnik krmarja Dušana Puha, 
pa je bila šele deveta. Zelo za
dovoljni pa so bili na krovu 
jadrnice Esimit Slovenija & 
Furlanija-Julijska krajina, ki je 
sad skupnega projekta med 
Gorico in Novo Gorico. Esi
mit, ki je nastopila z mešano 
posadko (sedem članov je bi
lo Italijanov, sedem pa Slo
vencev), je bila na letošnji re
gati peta (na cilj so sicer pri
speli šesti), tako da se je zo-

31. izvedba Barcolane, kot 
tradicionalno imenujemo re
gato za jesenski pokal, je v ne
deljo, 10. t.m., dosegla svoj 
vrhunec. To je  bil namreč tek
movalni dan, na katerem se 
je pomerilo rekordno število 
1.858 jadrnic. Zmagovalka je 
tržaška jadrnica Tuttatrieste!, 
ki je regato osvojila zaradi od
ločitve žirije, ki je sprejela pri
ziv tržaške posadke.

Na cilj je namreč kot prva 
prispela jadrnica Riviera di Ri
mini (zmagovalka lanske 30. 
Barcolane), ki je prehitela Tut
tatrieste!, Adria.com , Gaio 
Legend, Esimit, V iharnik in 
druge. Tržaški skipper Vasco 
Vascotto pa je vložil priziv za
radi domnevnega nekorekt
nega manevriranja Riviere di 
Rimini. Žirija mu je dala prav, 
tako da je bil končni red na
slednji: na prvo mesto je  pri-
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D O S J E  M I T R O K H I N  B U R I  D U H O V E

OCCHETTO: "NISMO PREKINILI 
S PRETEKLOSTJO'1

Toliko razvpiti dosje M itro- 
khin, ki med drugim  vsebuje 
imena domnevnih italijanskih 
vo h u n o v  in in fo rm a te rje v  
nekdanje sovjetske obvešče
valne službe KGB, ni več no
bena skrivnost. Po mnogih o- 
klevanjih so pristojne oblasti 
v ponedljek, 11. t.m., objavi
le njegovo vsebino. V dosjeju 
na jdem o im ena nekaterih  
znanih politikov in časnikar
jev, kot so Armando Cossut- 
ta, zdaj predsednik Stranke 
komunistične prenove, kate
re predstavniki so v vladi, biv
ši socialistični ta jn ik De M ar
tino, komunist Emanuele Ma- 
caluso, časnikar Jaš Gawron- 
ski, ki je  zdaj parlamentarec 
Berlusconijevega gibanja, in 
še nekateri drugi. Zadeva je 
dvignila veliko prahu in je te r  
še bo predm et strankarskih 
ter političn ih špekulacij. No
bena skrivnost seveda ni, da 
je najmočnejša komunistična 
partija v zahodnem svetu, ka-

! kršna je  bila KPI, imela tesna 
stike s Sovjetsko zvezo in nje
nim i službami. D a je  iz Mos- 

j kve neposredno ali posredno 
prejemala tudi denar, je  bilo 
prav tako znano. 'Tresla se je 
gora, rodila pa se je  miš", je 

] ob objavi dosjeja dejal novi 
predsednik Ljudske stranke 
Castagnetti in morda ni daleč 
od resnice.

"Italijanski kom unisti niso 
n ikdar p rek in ili s p re teklo
stjo", je  izjavil nekdanji glav
ni ta jn ik KPI in tudi njen likv i
dator, poslanec Achille Oc- 
chetto, ki je  bil nato ustano
vil Stranko dem okratične le
vice (PDS). Kakor h itro  je bil 
objavljen dosje M itrokh in , je 
v  intervjuju za milanski Cor- 
riere della sera dejal: "Prete
klost seje skušala le naličkati,

i m edtem ko bi morali o svoji 
preteklosti pogum no izreči 

j sodbo, pojasniti, kako stvari 
stojijo, ne pa jih  pomesti pod

i preprogo, kot še vedno p ri

poroča Francesco Cossiga, 
češ da bi to  koristilo tako sta
ri KD kot stari KPI. Toda v zad
njih letih je  tako na desnici 
kot na levici prevladala restav
racija: vsi so proti novostim". 
"Moja stranka (Levi demokra
ti) je  v zadnjih letih naredila 
preveč napak", je  še dejal Oc- 
chetto. "Največjo napako pa 
predstavlja  dejstvo, da po 

! padcu berlinskega zidu naša 
S  stranka ni resno razm islila o 
svoji preteklosti. Sam sem se 

| za to  zaman zavzemal, zdaj 
pa v id im o posledice. Iznena-

I da smo se vrnili v obdobje hla-
i dne vojne. Ker levica ni resno 
razmislila o svoji preteklosti, 

j je naredila veliko uslugo des
nici. »Hrast« naj resno prem i- 

| sli na predvečer svojega kon- 
| gresa: imamo opravka s poli
tiko, ki pred novim tisočletjem 

j ne zna ničesar povedati in ne 
' zna spregovoriti m ladim . O- 
: bm iti je treba stran, preden 
bo prekasno".
— —  DL

R U S K O - C E C E N S K I  S P O P A D

SPET PREIZKUŠNJA ZA 
MEDNARODNE SILE

VIDA VALENČIČ

Svetovna šahovnica je ta
ko široka, igralcev, ki hočejo 
zmagati partijo, pa to liko, da 
ni igre nikoli konec. Na vseh 
kontinentih gori, česar se de
jansko zavedamo šele v da
našnjem tehno log iz iranem  
času, ko je informacija od ko
derkoli takoj dostopna. Seve
da je prav ta dostopnost nam 
oddaljenega - in večkrat tu 
jega - sveta eden od razlogov 
za zahtevo po in te rvenc iji 
zunanjih enot. Globalnost za
hteva dos lednost na vseh 
področjih.

Prav gotovo je  treba sam 
pojem zunanjega posega na 
novo definirati; svetovna rav
novesja so se radikalno spre
menila, prav zaradi tega pa 
enostranski poseg ene drža
ve in njenih som išljenic ne 
more biti več utemeljen. Svet 
najbolj potrebuje preuredi
tev Organizacije Združenih 
Narodov, njene po litike  in 
njenega načina posega. Naj
bolj seveda taka organizacija 
rabi balansiranje moči, še ve
dno se namreč otepa vseh 
žgočih vprašanj, ki n im ajo 
zavetnikov - tako je  npr. vpra
šanje Kurdov.

Ravno tako je v tej poblo- 
kovski fazi potrebna preno
vitev Severnoatlantskega za
vezništva. Nato se širi na Vz
hod, ravno zaradi tega je Če
čenija uradno zaprosila za 
vojaški poseg Zahoda v svo
jem  večnem spopadu z Rusi
jo. N edvom no je Kavkaz na 
robu humanitarne katastro
fe, Čečenija je  "kalno morje, 
v katerem nenehno ribarijo 
nezadovoljn i čečenski po-

Sm

veljn iki" (Branko Soban), a- 
narhija je prevzela vse sfere, 
zaradi nenehnih ruskih ob
streljevanj in letalskih napa
dov pa Čečenijo zapušča ve
dno več ljudi.

Čečenski predsednik Ma- 
shadov je jasno izrazil svoje 
programe: nadeja si ustano
v iti neko skupno čečensko- 
rusko kom isijo, odbor za vz
postavitev m iru na ozem lju 
ter računati na tuje opazoval
ce. Čečensko-ruska komisija 
je  ravno tako utopična kot 
zopetna vzpostav itev Sov
jetske zveze, zato ni dvoma, 
da tudi sam Mashadov vanjo 
malo verjame. D o interven
cije zveze Nato po vsej ver
jetnosti še dolgo ne bo p ri
šlo - če bo slednja sploh m o
žna - saj bi to  pom enilo  zelo 
ko n kre tn o  m ožnost tre tje  
svetovne vojne in d irektne
ga spopada Zahod - Rusija. 
Ne glede na to, koliko čečen
ski predsednik zagotavlja, da 
so islamski teroristi popolno
ma izven kontrole in nezaže-

Ijen parazit v čečenski d ruž
bi, dejstvo je, da je  država v 
n jihovem  p rim e ru , zaradi 
česar je  v Rusiji že razširjen 
neumen stereotip "Čečen - 
bandit".

Situacija se vedno bolj za
ostruje, ruski generali ne bo
do klonili pred ničimer, to  pa 
zaradi sle po maščevanju iz
gube pred trem i leti, do po
trebnih rusko-čečenskih raz
govorov verjetno ne bo p ri
šlo, ker celotno rusko zaku
lisje dela proti tem u, to lpe 
islamskih in drugih skrajne
žev bodo zaradi ruskih ob 
streljevanj na ozem lju vedno 
bolj razgrete in vedno manj 
pod državno kontro lo, m ed
narodna skupnost pa bo te
mu le pasivna priča. Klanje 
se nadaljuje, "genocid, kate
rega je bil in je žrtev čečenski 
narod, se v jeziku svetovnih 
po litikov im enuje ruska no
tranja zadeva" (Aslan Masha
dov). Dostop inform acije je 
torej sam sebi namen.

S IN D I KA T  SLOVENSKE 
ŠOLE SPOROČA

TEČAJ ZA
NAŠE
ŠOLNIKE
Sindikat slovenske šole želi 

posredovati bralcem nasled
nje informacije v zvezi z dvo
letnim podiplomskim  univer
zitetnim  tečajem, ki bo uspo
sabljal za poučevanje na ni
žjih in višjih srednjih šolah.

Tržaška in videmska uni
verza sta za akademsko leto 
1999/2000 organizirali tečaj, 
katerega zaključni državni iz
p it usposablja tečajnike za 
poučevanje na srednjih šolah. 
To novost je predvideval že 
zakon št. 341 iz leta 1990, ki 
gaje dopolnil O dlok predsed
nika republike št. 470 z dne 
31.07.1996.

Na podlagi teh zakonov je 
že v lanskem akademskem 
letu stekel univerzitetni študij, 
ki bo usposabljal za pouče
vanje v otroških vrtcih in os
novnih šolah.

Redni in izredni natečaj za 
pridobitev usposobljenosti za 
poučevanje na šolah vseh vrst 
in stopenj, ki sta bila razpisa
na v aprilu oz. ju liju  in avgu
stu letos, sta torej zadnja to 
vrstna in ju  bodo pristojni o r
gani izpeljali v  naslednjih me
secih; v Uradnem listu dne
12. oktobra 1999 je objavljen 
razpored pisnih izkušenj za 
redni natečaj, skoraj sočasno 
pa ui se m oia la  ^.acču iudi 
obvezna predavanja, ki jih  bo 
skrbn iš tvo  o rgan iz ira lo  za 
kandidate, ki so se prijavili na 
izredni natečaj.

V nadaljnjem bosta torej 
štiriletni univerzitetni študij za 
vzgojitelje in učitelje ter dvo
letn i pod ip lom sk i tečaj za 
profesorje srednjih šol edini 
možnosti za dosego usposo
bljenosti za poučevanje.

Podiplomski tečaj za pro
fesorje obsega 1000 ur, po 
500 ur na leto. Razdeljen je 
na teoretični in praktični del. 
Vsak tečajnik bo lahko opro
ščen določenega števila ur te
čaja glede na študijski in služ
beni kurikulum . Število tečaj
nikov pa je  omejeno na 180 
za vsako izmed dveh dežel
nih univerz. Vstopni izpit v 
obliki testa bo med 10. in 16. 
novembrom 1999. Na tržaški 
univerzi je 10% mest pridrža
nih za učno osebje slovenskih 
šol, in sicer za vsako pred
metno področje, ki združuje 
več natečajnih razredov. V 
razpisu piše, da bo prvi letnik 
skupen za vse tečajnike.

Vpisovanje za vstopni izpit 
zapade 29. oktobra 1999 .0 -  
brazce prošenj nudi in spreje
ma tajništvo tržaške univer
ze, trg Evrope, 1., in sicer pri 
okencu z napisom Esami di 
Stato, Scuole di specializzazio- 
ne v drugem nadstropju, in si
cer ob ponedeljkih in četrtkih 
od 15.15 do 16.15 ter ob to r
kih in petkih od 9. do 11. ure. 
Informacije nudijo tudi po te
lefonu na št. 040-6763101 / 
6763181/6763094 ozirom a 
800236916.

Informacije nudita tudi u- 
rada Sindikata slovenske šole
v Trstu (tel. 040-370301) ter 
Gorici (0481-82613).

S 3. STRANI

"NARAVA, Č U D O V IT A  
MOJSTRICA..."

Kar pa ne pomeni, da ne 
delam portretov, da ne slikam 
naselij, aktov, tihožitij, šopkov 
cvetja... (se nasmeje); no, vid i
te, pa sva spet pri naravi, brez 
katere zares ne morem, ker 
sem majhen, zelo majhen del 
nje, in morda tudi zato, da se 
čutim  polnega in v sebi m ir
nega. Zato to liko hodim  v na
ravo in jo  rad slikam. Kot rad 
slikam tud i delo človeka v 
njej, ker me to veže na goriške 
korenine, na naše kmetije, na 
naše prekrasne borjače in me 
spominja na ganjke, pod kate
rim i sem v Vrtojbi kot fantič 
iskal kamenčke in se igral z 
lešniki in orehi ter z mamo 
skupaj v procesiji gledal žene, 
zavite v črne obleke, ki so se 
pred nami izgubljale v  ju tro  
ali v večer. Rad imam Goriško 
in svoje korenine, tu sem do
ma, pa čeprav sem nekaj časa 
piv-Zivel V irSlU, 113 ivdtci^^ci 
sem tudi navezan, saj sem se 
tam veliko družil s slovenski
mi likovniki. Najbolj pa sem 
srečen in v m iru s seboj, ko 
lahko slikam v naravi ali pa v 
ateljeju dokončujem tisto, kar 
sem si zabeležil v skicirko. Če 
se vrnem h kolegom slikar
jem , bi rad rekel samo to, da 
spoštujem  vsakogar in vse 
njegovo delo, a to  le v prim e
ru, če vem, da gre res za sli
karja in ne za nastopača, ki ne 
zna narediti niti s svinčnikom 
ene same dobre risbe, ki ne 
pozna tehnike olja, tempere, 
ki nima torej osnovnega zna
nja, a se vede nepošteno in 
vseeno slika stvari, za katere 
je sam prepričan, da so umet
nost. Ponavljam: če ni srca in 
notranjega m iru ter harmo
nije v umetniku, tudi slika ne 
more biti dobra. Slikar je lah
ko nem iren, toda ta nem ir 
mora znati skladno in harmo
nično odslikati na platno, od
tisn iti na grafični list ali pa 
zgnesti v žgano glino, izkle
sati v kamnu itd. V tem vidim  
največji problem  prave po
plave sodobnih abstraktnih 
umetnikov, ki razstavljajo tudi 
take stvari, za katere takoj vi
diš, da nimajo globlje vredno
sti tudi zaradi nepoznavanja 
abecede slikarstva; in po m o
jem  je črka A slikarskega zna
nja prav risba.

Še n ekaj besed 
o ra zs ta v i v centru  

B ra tu ž .
(Globok vzdih in nato na

smeh.) Ta razstava je bila ve
lik problem, ker smo z orga
nizatorji morali odločiti tema
tiko razstave. Sam sem si že
lel razstaviti slike s Havajev, 
ki zahtevajo velike in lepe 
razstavne prostore, kakršni 
so tisti v centru Bratuž. U- 
pam, da mi bo prej ali slej to

tud i uspelo. S predsednico 
Kulturnega centra Lojze Bra
tuž prof. Franko Žgavec in nje
nim sodelavcem smo dva do
bra popoldneva pregledova
li, kaj bi v  Bratužu razstavili. 
Ker pa je tisočletnica prve o- 
membe Gorice tik  pred vrati, 
sta me prepričala, naj razsta
vim  goriške vedute in briške 
motive ter nekaj slik Vipavske 
do line ; naj naredim o tore j 
razstavo o Gorici, Goriški in 
goriškem  človeku. N ajprej 
sem se obotavljal, ker sem bil 
prepričan, da nimam dovolj 
olj na platno za tako razsta
vo; ni namreč enostavno ime
ti šestdeset umetniških del na 
isto temo. Res pa je, da sem 
zadnji dve leti veliko slikal na 
Goriškem in v okolici, nekaj 
pa že v preteklosti. Vesel sem 
bil ideje, ki sta mi jo  organi
zatorja razstave dala, in u-

-I I .
p a  m , u a  l/O icu -siava jJU bllld

za seboj neko sled, lep in traj
nejši spomin. Vesel sem nam
reč, če ljudje uživajo ob m o
jih  delih, če so veseli mojih 
slik. Kot sem tudi vesel, da 

; sem prvi v Gorici napravil ob 
tisočletnici omem be Gorice 
razstavo o njej in Goriški. Ve
liko število ljudi na sami otvo
ritvi razstave pa tudi priča o 
tem, da pri nas ljub im o nara
vo, svoje mesto in čudovito 
okolico. To je lepo, to mezelo 
veseli, ker pomeni, da smo na 
svoje korenine Goričani še 
navezani, da se nismo še po
polnom a izgubili v  vsakda
njem vrvežu današnjega pre- 

| h itrega in razčlovečenega 
; življenja, kjer velja predvsem 
imeti veliko denarja in poza
bljamo na sočloveka, na sr
čno kulturo in dobrososedske 
vezi, na solidarnost, dobroto, 
vrednote torej, na vse tisto, 
kar dela življenje lepše in člo
veka vredno. Vesel bom, če 

; bo kdo na razstavi ob gleda
nju mojih slik začutil tudi svo- 

[ jo  zavezanost naravi in pro- 
j štoru, v katerem živimo. Pri 
nas je lepo, a lepoto je potreb
no videti in to  povsod. G oto
vo jo  skozi denar težko vidiš. 
Poskusite si dati na oči dva 

| kovanca in videli boste, da 
| ste v popolni tem i... Organi- 
| zatorjem  sem hvaležen za 
| razstavo, ker sem se lahko 
s kot sin Goriške oddolžil ro j
stnim krajem in prijateljem, ki 
tu živijo na obeh straneh me
je, tako Slovencem kot prija
teljem Italijanom in Furlanom. 
Če bo razstava prinesla samo 
en lep in nov kamenček v m o
zaik večjega in srčnejšega so
žitja med vsemi, ki ž iv im o v 
teh prelepih krajih, bom še 
najbolj vesel. Upam, zares u- 
pam, da bo tako!


